
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 19155 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Γ. Παπανδρέου, σελ.

19166 
3. Οµόφωνη απόφαση της Βουλής περί υιοθεσίας των δύο

ανήλικων τέκνων του Θεόδωρου Βλάχου, αποστρατευθέντος
Ταγµατάρχη της Αεροπορίας Στρατού, ο οποίος έχασε τη
ζωή του κατά την πτώση ελικοπτέρου, ευρισκόµενος σε απο-
στολή αεροπυρόσβεσης, για λογαριασµό της Πυροσβεστι-
κής Υπηρεσίας, στη περιοχή Παλαιοχώρι  Μαραθόκαµπου
του Δήµου Δυτικής Σάµου, σελ. 19156 

4. Ανακοινώνεται ότι, σε εκτέλεση της από 29 Αυγούστου
2022 απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής συγκροτήθηκε
29µελής Εξεταστική Επιτροπή για την εξέταση της υπόθεσης
παραβίασης του απορρήτου των επικοινωνιών του Προέδρου
του ΠΑΣΟΚ- Κινήµατος Αλλαγής και ευρωβουλευτή κ. Νίκου
Ανδρουλάκη από την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών (ΕΥΠ)
ή και από άλλα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, την επιβεβαι-
ωµένη απόπειρα παγίδευσης του κινήτου του µε το κακό-
βουλο λογισµικό predator, την παράνοµη χρήση αυτού στην
Ελληνική επικράτεια και την έρευνα για την ύπαρξη ευθυνών
του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου Μητσοτάκη και κάθε άλλου
εµπλεκόµενου φυσικού ή νοµικού προσώπου, σύµφωνα µε
τα άρθρα 68 παράγραφος 2 εδάφιο γ’� του Συντάγµατος και
144 παράγραφος 5 εδάφιο β’ του Κανονισµού της Βουλής,
σελ. 19157 - 19160 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 19155, 19156, 19162,
19165, 19166, 19168, 19169, 19171, 19174, 19175, 19177,
19180, 19181, 19182, 19185 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό  Εσωτερικών, µε θέµα: «Τεράστιος

κίνδυνος και εγκληµατική αδιαφάνεια στα έργα του ρέµατος
της Συκιάς», σελ. 19156 

β) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε
θέµα: «Παράταση προθεσµίας ανανέωσης των παραγωγικών
αδειών στις λαϊκές αγορές έως 31-12-2022», σελ. 19161 

γ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:
i. µε θέµα: «Απρόσκοπτη πρόσβαση των παιδιών της Γαύ-

δου στη Δηµόσια εκπαίδευση χωρίς να ξεριζώνονται οι οικο-
γένειές τους» , σελ. 19162 

ii. µε θέµα: «Αποκλεισµός µαθητών της Γαύδου από την
Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση» , σελ. 19162 

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Ο ρόλος των ιατρι-
κών συλλόγων κατά την παράγραφο 3 του άρθρου 96 του ν.
2071/1992 περί ακούσιας νοσηλείας», σελ. 19166 

ε) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: « Άµεσα µέτρα για την αντιµετώπιση των φαινο-

µένων ρύπανσης του Θερµαϊκού Κόλπου», σελ. 19168 
ii. µε θέµα: «Διετής παράταση για προέγκριση οικοδοµικής

άδειας σε οικόπεδα µικρότερα των 4 στρεµµάτων εκτός σχε-
δίου», σελ. 19171 

iii. µε θέµα: «Τα χατίρια της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και οι
παραβιάσεις της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας της ΕΛΛΗΝΙ-
ΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ ΑΕ συνεχίζονται», σελ. 19172 

στ) Προς τον Υπουργό Επικρατείας µε θέµα: «Η αναξιο-
κρατία και η αδιαφάνεια στην «καρδιά» του Επιτελικού Κρά-

τους, τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού της Προεδρίας της
Κυβέρνησης, επιτείνεται και διογκώνεται», σελ. 19175 

ζ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Απαράδεκτη κυβερνητική αδιαφορία στο µεγάλο
πρόβληµα της έλλειψης εργατών γης», σελ. 19177 

η) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: « Άδικη και αναιτιολόγητη εξαίρεση
πενταετών και εποχικών πυροσβεστών από τη διάταξη για
την αποζηµίωση πυροσβεστικού προσωπικού για πρόσθετη
εργασία», σελ. 19179 

θ) Προς  τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Να σταµατήσει ο κυβερνητικός εµπαιγµός και να αναθεω-
ρηθεί άµεσα το τιµολόγιο του 2011 για τις δαπάνες επι-
σκευής των σεισµόπληκτων κτηρίων », σελ. 19181 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού, Οικονοµικών,

Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Επι-
κρατείας, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών
κατέθεσαν την 1η-9-2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού,
του Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης της Αθήνας, του Μητρο-
πολιτικού Μουσείου Τέχνης της Νέας Υόρκης και του Ινστι-
τούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτισµού του Ντελαγουέρ,
σχετικά µε την επιστροφή στην Ελλάδα ιδιωτικής συλλογής
εκατόν εξήντα µίας (161) αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πο-
λιτισµού, ευρισκόµενης στη Νέα Υόρκη και την έκθεση αυτής
στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας Υόρκης», σελ.
19166 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, του Μουσείου Κυ-
κλαδικής Τέχνης της Αθήνας, του Μητροπολιτικού Μουσείου
Τέχνης της Νέας Υόρκης και του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελλη-
νικού Πολιτισµού του Ντέλαγουερ σχετικά µε την επιστροφή
στην Ελλάδα ιδιωτικής συλλογής εκατόν εξήντα µίας αρχαι-
οτήτων του κυκλαδικού πολιτισµού ευρισκόµενης στη Νέα
Υόρκη και την έκθεση αυτής στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέ-
χνης της Νέας Υόρκης, σελ. 19172 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 19174 – 19185
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 19155 - 19174

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 19174, 19175, 19177, 

19180, 19181, 19185
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 19168
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 19165
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 19166
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 19155, 19156, 19162, 

19165, 19166, 19168, 
19169, 19171

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 19168

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΥΡΑΣ Γ.  , σελ. 19168, 19169, 19170, 19171
ΑΝΤΩΝΙΟΥ  Α. , σελ. 19179, 19180, 19181
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 19161
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 19175, 19176
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ.  , σελ. 19182, 19183
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 19161, 19162, 19163, 

19165, 19171, 19172, 
19177, 19178, 19179, 
19181, 19182, 19183, 
19184

ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 19166, 19167
ΜΑΚΡΗ  Ζ. , σελ. 19162, 19163, 19164, 19165
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 19156, 19157
ΠΕΤΣΑΣ Σ.  , σελ. 19156, 19157
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 19162, 19163, 19164, 19165
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 19166, 19167
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ. , σελ. 19175, 19177
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ.  , σελ. 19178, 19179
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν.  , σελ. 19171, 19172, 19173, 

19174, 19175
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε.  , σελ. 19179, 19180, 19181
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 19168, 19169, 19170, 19171
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π.  , σελ. 19183, 19184, 19185
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 19173, 19174, 19175



Αθήνα, σήµερα στις 5 Σεπτεµβρίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 17.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 1-9-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΘ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
1ης Σεπτεµβρίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Κοινωνικής Ασφάλισης
µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της
Μολδαβίας και του Διοικητικού Κανονισµού Εφαρµογής της»)

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων θα
ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα το εξής:

Στη Διάσκεψη των Προέδρων της 31ης Αυγούστου 2022 ελή-
φθη οµόφωνη απόφαση στην πρόταση του Προέδρου της Βου-
λής περί υιοθεσίας των δύο ανήλικων τέκνων του Θεόδωρου
Βλάχου, αποστρατευθέντος Ταγµατάρχη της Αεροπορίας Στρα-
τού, ο οποίος έχασε τη ζωή του κατά την πτώση ελικοπτέρου,
ευρισκόµενος σε αποστολή αεροπυρόσβεσης, για λογαριασµό
της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, στη περιοχή Παλαιοχώρι Μαρα-
θόκαµπου του Δήµου Δυτικής Σάµου.

Συνεπώς, θα ήθελα να ρωτήσω το Σώµα εάν συµφωνεί µε την
από 31η Αυγούστου 2022 οµόφωνη απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων για το θέµα αυτό.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το Σώµα συνεφώνησε

οµοφώνως.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής:

«Με την παρούσα σας ενηµερώνουµε, σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου τη Δευτέρα 5 Σεπτεµβρίου 2022, ότι οι επίκαιρες ερω-
τήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αριθµόν 946/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Σπυρίδωνα -
Άδωνι Γεωργιάδη, η υπ’ αριθµόν 954/29-8-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση, θα απαντηθεί από τον Υπουργό Επικρατείας κ. Χρήστο -
Γεώργιο Σκέρτσο, η υπ’ αριθµόν 942/29-8-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση θα απαντηθεί από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών
κ. Στυλιανό Πέτσα, οι υπ’ αριθµ. 944/29-8-2022 και 952/29-8-2022
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου, η υπ’
αριθµόν 943/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από την
Υφυπουργό Υγείας κ. Ζωή Ράπτη, η υπ’ αριθµόν 945/29-8-2022
επίκαιρη ερώτηση και η υπ’ αριθµόν 6509/259/19-7-2022 ερώ-
τηση (κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βου-
λής) θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Νικόλαο Ταγαρά, η υπ’ αριθµόν 948/29-8-2022 επί-
καιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας κ. Γεώργιο Αµυρά, η υπ’ αριθµόν 6644/
25-7-2022 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονι-
σµού της Βουλής) θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Γεώργιο Καραγιάννη, η υπ’ αριθµόν 947/29-8-
2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γεώργιο Στύλιο, η υπ’ αριθµόν
955/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υφυ-
πουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Ευάγ-
γελο Τουρνά.»

Αρχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 942/29-8-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κυριακής Μάλαµα προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Τεράστιος κίνδυνος και εγ-
κληµατική αδιαφάνεια στα έργα του ρέµατος της Συκιάς».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ήµασταν σε αυτή εδώ την Αίθουσα ακριβώς

επτά µήνες πριν για το ίδιο θέµα, δηλαδή για την απαράδεκτη ει-
κόνα που παρουσιάζουν τα υποτιθέµενα έργα στο ρέµα της Συ-
κιάς Χαλκιδικής και δυστυχώς τα πράγµατα πάνε από το κακό
στο χειρότερο. Θα επαναλάβω το ιστορικό, για να τα ακούει και
ο κόσµος.

Τον Σεπτέµβριο του 2020 ο αντιπεριφερειάρχης Χαλκιδικής ανα-
κοίνωνε µε στόµφο το έργο «Ολοκληρωµένη αντιπληµµυρική προ-
στασία κεντρικού ρέµατος Συκιάς» προϋπολογισµού 3.410.000
ευρώ. Δήλωνε τότε ο Αντιπεριφερειάρχης, ο κ. Ιωάννης Γιώργος:
«Άµεσα µετά την υπογραφή της σχετικής σύµβασης είµαστε έτοι-
µοι να ξεκινήσουµε το έργο µε σκοπό την προστασία του οικισµού
της Συκιάς από πληµµυρικά φαινόµενα, έτσι ώστε να αποφευχ-
θούν στο µέλλον δυσάρεστες συνέπειες λόγω έντονων βροχοπτώ-
σεων. Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Περιφερειάρχη Κεντρικής
Μακεδονίας κ. Απόστολο Τζιτζικώστα για τη στήριξή του στην
ανεύρεση πόρων για τη χρηµατοδότηση αυτών των αντιπληµµυ-
ρικών έργων». Αυτά τον Σεπτέµβριο του 2020. 

Στις 7 Φεβρουαρίου 2022 και αφού έχει καταρρεύσει η κεν-
τρική γέφυρα του ρεύµατος της Συκιάς λόγω αδιαφορίας και κα-
κοτεχνιών µάς ανακοινώσατε εσείς εδώ στη Βουλή ότι ο
αντιπεριφερειάρχης Χαλκιδικής ζήτησε ακόµη 1.308.000 ευρώ
για το έργο, χρήµατα τα οποία εσείς θα του τα δίνατε µέσα από
τους πόρους του Υπουργείου Ανάπτυξης. Συνεπώς φτάνουµε
στα 5 εκατοµµύρια ευρώ.

Ξέρετε ποιο είναι το αποτέλεσµα; Ξέρετε τι βλέπουµε; Ελάχι-
στες παρεµβάσεις στο έργο, ένα έργο που έχει γίνει κυριολε-
κτικά µπάζα -και καταθέτουµε τις σχετικές εικόνες, παρακαλώ

πολύ να δοθούν τώρα στον Υπουργό, γιατί θέλω να τις δει πραγ-
µατικά, τις έχουµε αναρτήσει και στο διαδίκτυο-, έναν εργολάβο
άφαντο, κανένας πολιτικός µηχανικός από τις υπηρεσίες της αν-
τιπεριφέρειας για να επιβλέπει το έργο, εξαφανισµένο έναν αν-
τιπεριφερειάρχη και µια τοπική κοινωνία που κυριολεκτικά είναι
στα κάγκελα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κυριακή Μάλαµα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί πρόκειται για µια κοροϊδία και µια κακοδιαχείριση που
εδώ και πάρα πολύ καιρό πράττεται µπροστά στα µάτια όλων.
Αν δεν είναι ο ορισµός της κοροϊδίας και της κακοδιαχείρισης
πραγµατικά θα µπορούσε να είναι ένα ανέκδοτο, γιατί κάθε φορά
που φέρνουµε το θέµα στη Βουλή κατά περίεργο τρόπο εµφανί-
ζεται ένας µικρός εκσκαφέας ο οποίος πάει έρχεται, πάει έρχε-
ται, δυο, τρεις µέρες και µετά εξαφανίζεται και αυτός.

Και σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ, πείτε µας ξεκάθαρα: Πού πήγαν
αυτά τα λεφτά; Ελέγχθηκαν οι υπεύθυνοι; Υπάρχει κάποιος να
λογοδοτήσει για τη σηµερινή αυτή άθλια εικόνα του έργου;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ κι εσάς, κυρία Μάλαµα, για την ερώτηση που

δείχνει το ενδιαφέρον σας και δεν αφήνετε το θέµα να ατονήσει.
Πράγµατι είναι δεύτερη φορά που απαντούµε στο ζήτηµα αυτό.
Και πράγµατι έχουν υποστεί ζηµιές στην περιοχή από τα πληµ-
µυρικά φαινόµενα, όπως ξέρετε και εσείς, αλλά και κυρίως οι κά-
τοικοι.

Τον χειµώνα στην ερώτηση που είχατε υποβάλλει σχετικά µε
την υγεία, σας είχα απαντήσει ότι αυτή η γέφυρα αποτελεί υπο-
έργο του συνολικού έργου µε τίτλο «Ολοκληρωµένη Αντιπληµ-
µυρική Προστασία Κεντρικού Ρέµατος Συκιάς συνολικής
δαπάνης 2.397.783,86 ευρώ», το οποίο γίνεται µε χρηµατοδό-
τηση αποκλειστικά από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
της ΣΑΕΠ 008 της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας. Η σχε-
τική σύµβαση έχει υπογραφεί από 4 Σεπτεµβρίου του 2020 και
το ίδιο έτος ξεκίνησε το έργο να υλοποιείται. 

Είναι, λοιπόν, λογικό ένα έργο το οποίο είναι ενταγµένο στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων της περιφέρειας και έχει εν-
ταχθεί σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Ανάπτυξης φυσικά, να
µη δίνονται χρήµατα από το Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά τµη-
µατικά να καταβάλλονται χρήµατα από το Υπουργείο Ανάπτυξης,
το οποίο έχει φροντίσει για την ένταξη του έργου. Θα καταθέσω
σχετικά έγγραφα στα Πρακτικά. 

Εκτός από το έγγραφο αυτό θα καταθέσω και έγγραφο της
περιφέρειας στο οποίο περιγράφεται αναλυτικά ποια είναι η αρ-
χική σύµβαση, ποια έργα έχουν εκτελεστεί µέχρι τώρα καθώς και
ποιοι λογαριασµοί έχουν πληρωθεί. Αναφέρω µόνο ότι υφιστά-
µενη γέφυρα καθαιρέθηκε, δηλαδή γκρεµίστηκε στο πλαίσιο του
νέου έργου και έχει προγραµµατιστεί άµεσα η έναρξη κατα-
σκευής τον χαλικοπασσάλων για τη σταθεροποίηση του εδάφους
και µετά την ολοκλήρωσή τους η έναρξη κατασκευής της νέας
γέφυρας. Τα έργα που έχουν ήδη γίνει αφορούν εργασίες καθα-
ρισµού του ρέµατος, εκσκαφές των πρανών και τοποθέτηση συρ-
µατοκιβωτίων, καθαίρεση της παλιάς γέφυρας, τεχνικό έργο Τ2,
η κατασκευή συνοδών έργων πριν από τη γέφυρα, ανάντη του
τεχνικού έργου Τ2. 

Θα ήθελα επίσης να τονίσω ότι οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτο-
διοίκησης διαθέτουν διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια που
καθιερώνονται στο άρθρο 102 του Συντάγµατος και είναι αρµό-
διοι για τη διοίκηση και διαχείριση των τοπικών υποθέσεων. 

Ως εκ τούτου τόσο η εκτέλεση, αλλά και η παρακολούθηση
εκτέλεσης ενός έργου συνιστά αποκλειστική αρµοδιότητα των
ΟΤΑ. Και επειδή το έργο στο οποίο αναφερόµαστε σήµερα απο-
τελεί δηµόσια σύµβαση, η παρακολούθηση και η επίβλεψη του
διενεργείται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στον ν.4412/2016
που αφορά τις δηµόσιες συµβάσεις έργων προµηθειών και υπη-
ρεσιών. 
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Συγκεκριµένα ο έλεγχος και η διοίκηση του έργου ασκείται
από τον φορέα κατασκευής του και περιλαµβάνει και την εκπλή-
ρωση από τον ανάδοχο των όρων της σύµβασης. Εποµένως το
Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει αρµοδιότητα στην υλοποίηση
και στην παρακολούθηση εκτέλεσης του έργου αλλά ούτε και
στην άµεση χρηµατοδότηση του καθώς δεν εντάσσεται σε κά-
ποιο πρόγραµµα ευθύνης του Υπουργείου αλλά στο Υπουργείο
Ανάπτυξης όπως σας είπα και πριν. 

Ωστόσο, επειδή η αντιπληµµυρική προστασία αποτελεί ζήτηµα
ύψιστης προτεραιότητας, καθώς τα τελευταία χρόνια αυξάνεται
η συχνότητα των πληµµυρών λόγω των συνθηκών που δηµιουργεί
η κλιµατική κρίση είµαστε φυσικά ανοιχτοί σε κάθε συνεργασία µε
την περιφέρεια ώστε να προχωρήσει µε ταχύτητα και αρτιότητα η
ολοκλήρωση του έργου. Και όπως θυµάστε, σας είχα αναφέρει
και τότε, είµαστε σε συνεννόηση µε τον κ. Τσακίρη, προκειµένου
µετά το αίτηµα που υπεβλήθη από την περιφέρεια να προχωρή-
σουµε πιο γρήγορα. Θα καταθέσω στα Πρακτικά να δείτε την πο-
ρεία υλοποίησης και των χρηµατοδοτήσεων. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κύριε Υπουργέ, µόλις δείτε τις φωτογρα-

φίες που κατέθεσα πραγµατικά θα καταλάβετε για τι πράγµα
µιλάω. Και πραγµατικά σας ρωτάω: Οι αντιπεριφερειάρχες από
πού ελέγχονται, κύριε Υπουργέ; Γιατί εδώ σχεδόν τίποτα από όλα
όσα µας είπατε, εκτός από το γκρέµισµα της παλιάς γέφυρας,
δεν έχουν γίνει και έχουν περάσει δύο χρόνια. Η κοινωνία της Συ-
κιάς απαιτεί ξεκάθαρες απαντήσεις. Οι γονείς και οι εκπαιδευτι-
κοί ξεσηκώθηκαν ήδη µία φορά τον Μάρτιο όταν κατέρρευσε ένα
τµήµα του οδοστρώµατος που εφάπτονταν µε τη γέφυρα και κα-
τάπιε µάλιστα -αν θυµάστε καλά σας είχα δώσει και φωτογρα-
φίες- ένα αυτοκίνητο µε έναν γονέα που είχε πάει στο σχολείο
για να πάρει το παιδί του. Και όλο τον χειµώνα τα παιδιά πήγαιναν
στο σχολείο τους µέσα από έναν λασπόδροµο και σας είχα δώσει
κι από εκεί εικόνες. 

Τώρα, λοιπόν, µε αυτές τις τελευταίες νεροποντές κατέρρευ-
σαν και τα παλιά πρανή του ρέµατος -δείτε τα κύριε Υπουργέ,
για να καταλάβετε τι σας λέω πρέπει να δείτε τις εικόνες- εξαι-
τίας αυτών των άστοχων παρεµβάσεων που υποτίθεται ότι κάνει
ένας εργολάβος, ο οποίος δεν δέχεται καµµία επιστασία και κα-
νέναν έλεγχο από κανέναν. Δεν υπάρχει κανείς. 

Είναι αλήθεια αυτό που σας λέω. Εµφανίζονται για δυο, τρεις
µέρες όσο το θέµα είναι στην επικαιρότητα και µετά εξαφανίζον-
ται. Σας παρακαλώ πολύ πρέπει τα αποτελέσµατα να είναι
άµεσα. Υπάρχουν βουνά από µπάζα, δείτε τα. Κινδυνεύει άµεσα
να καταρρεύσει και ο κεντρικός δρόµος της Συκιάς. Δείτε τα στις
φωτογραφίες. Επισκεφτήκατε τη Χαλκιδική. Δεν επισκεφτήκατε
τη Συκιά, όµως, για να δείτε πραγµατικά τα επιτεύγµατα της αν-
τιπεριφέρειας.

Επίσης, θα ήθελα να καταγγείλω δηµοσίως ότι στις 17 Μαΐου
σας κατέθεσα αίτηση κατάθεσης εγγράφων ζητώντας όλα τα έγ-
γραφα που να αφορούν τη διαχείριση των 4,7 εκατοµµυρίων που
δόθηκαν για τα έργα του ρέµατος για να δούµε αν υπάρχει ζή-
τηµα σκανδάλου, κύριε Υπουργέ, σε αυτή τη διαχείριση του
έργου αυτού και των χρηµάτων. 

Γιατί δεν τα καταθέσατε στη Βουλή; Σας καλούµε να µας το

εξηγήσετε και αυτό δηµόσια. Γιατί στηρίζετε την αδιαφανή δια-
χείριση αυτού του έργου; Ελπίζουµε, λοιπόν, να απαντήσετε σή-
µερα, γιατί αλλιώς η απάντηση από τους πολίτες της Συκιάς θα
είναι σίγουρα πάρα πολύ εκκωφαντική, να είστε σίγουρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Όπως είπαµε και πριν το έργο είναι σε εξέλιξη, εποµένως οποι-

αδήποτε ζητήµατα αδιαφάνειας και λογοδοσίας φυσικά στο πλαί-
σιο του νόµου που διέπει τις δηµόσιες συµβάσεις, καθώς
υλοποιείται στο πλαίσιο του είναι ζήτηµα το οποίο νοµίζω θα µας
απασχολήσει στο µέλλον όταν ολοκληρωθεί το έργο. 

Από εκεί και µετά πραγµατικά θέλω να κάνω ένα ευρύτερο
σχόλιο. Ζητούµε να έχουµε αρµοδιότητες σε επίπεδο τοπικής αυ-
τοδιοίκησης. Δίνουµε αρµοδιότητες και πόρους και πρέπει να
απολογείται η κεντρική κυβέρνηση εάν ο δήµος ή η περιφέρεια
εκτελεί στο πλαίσιο των χρονοδιαγραµµάτων ένα έργο; Όχι. Θα
πρέπει να είµαστε εδώ να ασκούµε την εποπτεία εάν κάτι δεν
πάει καλά σύµφωνα µε το υφιστάµενο πλαίσιο, αλλά δεν θα υπο-
καταστήσουµε τους ΟΤΑ στη λειτουργία για τις αρµοδιότητες
που τους έχουν ανατεθεί. Και γνωρίζουµε πολύ καλά το τεκµήριο
της αρµοδιότητας, αναφέρεται στο άρθρο 102 του Συντάγµατος. 

Εποµένως, από εκεί και πέρα αφήνουµε την περιφέρεια να
κάνει το έργο της. Είµαστε εδώ να δούµε εάν υπάρχουν αστο-
χίες, αλλά για τα έγγραφα που λέτε που ζητήσατε να καταθέσω
σας εξήγησα και πριν ότι υπάρχει ένα έργο, το οποίο υλοποιείται
από πιστώσεις του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων από
το Υπουργείο Ανάπτυξης, όχι από το Υπουργείο Εσωτερικών. Στο
πλαίσιο της ευρύτερης συνεννόησης σχετικά µε την αρµοδιότητα
µιας περιφέρειας φυσικά είµαστε εδώ να απαντήσουµε σε όλα
τα ερωτήµατα που τίθενται, αλλά θα υπάρχουν πλήρεις απαντή-
σεις όταν ολοκληρωθεί το έργο. 

Όσο για την επίσκεψη στη Συκιά προγραµµατίζω πράγµατι στο
επόµενο διάστηµα να επισκεφθώ την περιοχή και να δούµε τι έχει
γίνει µε το πρόσθετο αίτηµα του 1.308.000 ευρώ που είχε κατα-
θέσει η αντιπεριφέρεια, προκειµένου να προχωρήσει το έργο. 

Εδώ θα είµαστε σύντοµα, λοιπόν, να τα ξαναπούµε.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω ότι, σε εκτέλεση της από 29 Αυγούστου 2022 απόφασης
της Ολοµέλειας της Βουλής συγκροτήθηκε 29µελής Εξεταστική
Επιτροπή για την εξέταση της υπόθεσης παραβίασης του απορ-
ρήτου των επικοινωνιών του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής και Ευρωβουλευτή κ. Νίκου Ανδρουλάκη από την
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών (ΕΥΠ) ή και από άλλα φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα, την επιβεβαιωµένη απόπειρα παγίδευσης του
κινητού του µε το κακόβουλο λογισµικό «Predator», την παρά-
νοµη χρήση αυτού στην ελληνική επικράτεια και την έρευνα για
την ύπαρξη ευθυνών του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου Μητσο-
τάκη και κάθε άλλου εµπλεκόµενου φυσικού ή νοµικού προσώ-
που, σύµφωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 εδάφιο γ’ του
Συντάγµατος και 144 παράγραφος 5 εδάφιο β’ του Κανονισµού
της Βουλής. 

Η απόφαση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης και θα κοινοποιηθεί στις αναφερόµενες και αναφερό-
µενους κυρίους Βουλευτές.

(Η απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 5 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19157



19158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 5 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19159



19160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα):Προχωρούµε στην τέ-
ταρτη µε αριθµό 946/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, µε θέµα: «Παράταση προθεσµίας ανανέωσης των πα-
ραγωγικών αδειών στις λαϊκές αγορές έως 31-12-2022».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, κ. Άδωνις Γεωργιάδης.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ συγκεκριµένο το ζήτηµα που

αφορά την επίκαιρη ερώτησή µου. Γνωρίζουµε όλοι πάρα πολύ
καλά ότι ο ν.4849/21, τον οποίο εισηγηθήκατε στη Βουλή έφερε
µια σειρά από αλλαγές στο υπαίθριο εµπόριο και στις λαϊκές
αγορές και χρειαζόταν και τον ανάλογο χρόνο για την εφαρµογή
του. Με δεδοµένο ότι υπήρχε ένα διάστηµα µε πανδηµία και τους
περιορισµούς που υπήρχαν, αλλά και µε πιο σοβαρό δεδοµένο
ότι οι αρµόδιες υπηρεσίες που είναι κυρίως των περιφερειών και
των δήµων δεν προέβησαν στην ανάλογη ενηµέρωση συγκεκρι-
µένα για το ζήτηµα της ανανέωσης των παραγωγικών αδειών που
υπήρχαν µε το προηγούµενο καθεστώς που η ανανέωση αυτή
τους δίνει σύµφωνα µε το νόµο το δικαίωµα να συνεχίσουν µε το
νέο καθεστώς να είναι αδειούχοι πωλητές λαϊκών αγορών.

Επειδή ακριβώς υπήρξε αυτό το πρόβληµα και η έλλειψη ενη-
µέρωσης από το λειψό προσωπικό των δήµων και περιφερειών,
σας ζητώ να δώσετε µία επιπλέον παράταση, προκειµένου να λει-
τουργήσει η ενηµέρωση -που αυτή τη φορά θα λειτουργήσει
γιατί αντιµετώπισαν το πρόβληµα, τους είπαν «stop, δεν µπορείτε
να ανανεώσετε», οπότε είναι όλοι ενήµεροι- ώστε αν δοθεί από
εσάς η παράταση, να προχωρήσουν σε αυτή την ανανέωση των
παραγωγικών αδειών και να οµαλοποιηθεί η αγορά στις λαϊκές
αγορές και γενικότερα στην προώθηση των παραγωγικών προ-
ϊόντων προς τους καταναλωτές σε µια κρίσιµη περίοδο όπου
έχουµε διαπιστώσει ότι χρειάζεται η στήριξη και αυτής της δια-
δικασίας για να αντιµετωπιστεί το µεγάλο πρόβληµα της ακρί-
βειας. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, ευχαριστώ πολύ γι’ αυτή την

επίκαιρη ερώτηση, κυρίως διότι όταν εισηγηθήκαµε στη Βουλή
τον νόµο για το υπαίθριο εµπόριο αντιµετώπισα, όπως θυµάστε
τότε, ως συνήθως συµβαίνει στην πολιτική µου σταδιοδροµία,
µια λαίλαπα λαϊκισµού, µαύρες σηµαίες ότι δήθεν κλείνουν οι λαϊ-
κές αγορές από τον νόµο Γεωργιάδη, ότι θέλουµε µε τον νόµο
αυτό να πουλήσουµε τις λαϊκές αγορές στα σουπερµάρκετ, ότι
θέλουµε να χάσουν οι παραγωγοί ή οι έµποροι λαϊκών αγορών
τη δουλειά τους. 

Ο νόµος, όπως θυµάστε, είχε έναρξη εφαρµογής την 1η Φε-
βρουαρίου. Είχαµε δώσει ήδη ένα διάνυσµα µικρού χρόνου από
την ψήφιση στην έναρξη εφαρµογής, ακριβώς αναγνωρίζοντας
ότι κάνει ένα µεγάλο άλµα ποιοτικό για τις λαϊκές αγορές και
έναν κάποιο διοικητικό χρόνο για να µπορέσει να ωριµάσει. Στη
συνέχεια, δώσαµε προθεσµία µέχρι 31 Ιουλίου για τη µεταβίβαση
των αδειών και όταν διαπιστώσαµε ότι υπάρχουν προβλήµατα
σαν και αυτά που αναφέρατε, παρατείναµε µέχρι 31 Οκτωβρίου. 

Θέτετε ένα ζήτηµα, να το πάµε µέχρι τέλος του χρόνου, µέχρι
31 Δεκεµβρίου. Θέλω να είµαι µαζί σας πάρα πολύ ειλικρινής.
Είµαι σε επαφή ασταµάτητη µε τους συνδικαλιστικούς εκπροσώ-
πους είτε των εµπόρων είτε των παραγωγών των λαϊκών αγορών.
Έχω επισκεφθεί ο ίδιος περίπου δέκα διαφορετικές λαϊκές αγο-
ρές και αµέσως µετά τη ΔΕΘ -γιατί αυτή η εβδοµάδα έχει πολύ
µεγάλο φόρτο εργασίας για µένα ως Υπουργός υπεύθυνος για
τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης- έχω σκοπό από την άλλη εβδο-
µάδα να ξεκινήσω πάλι την περιοδεία µου στις λαϊκές αγορές,
για να διαπιστώσω ιδίοις όµµασι εάν οι µεταρρυθµίσεις εφαρµό-
ζονται, πού έχουν πιάσει, πού πηγαίνουν καλά και πού όχι. 

Θέλω, λοιπόν, να διαβεβαιώσω κατ’ αρχάς εσάς, που µου κά-

νατε την τιµή να µου κάνετε αυτή την επίκαιρη ερώτηση, αλλά
µέσω υµών και τους ενδιαφεροµένους παραγωγούς λαϊκών αγο-
ρών και εµπόρους λαϊκών αγορών, ότι αν πράγµατι µου ζητηθεί
από συνδικαλιστικούς τους εκπροσώπους και νέα παράταση, θα
τη δώσω. 

Στόχος µας είναι να µη µείνει ούτε ένας άνθρωπος που βιοπο-
ρίζεται και βιοποριζόταν πριν από τον νόµο από τις λαϊκές αγο-
ρές χωρίς δουλειά λόγω του νόµου. Είχα ξεκαθαρίσει από την
πρώτη κιόλας συνεδρίαση της επιτροπής της Βουλής ότι δεν
θέλω να χάσει ούτε ένας άνθρωπος τη δουλειά του. Και αν -επα-
ναλαµβάνω-, όχι λόγω δικού µου λάθος, αλλά λόγω κωλυσιερ-
γίας διοικητικών υπηρεσιών, είτε κάποιων δήµων είτε των
περιφερειών, κάποιοι άνθρωποι κινδυνεύουν να χάσουν την
άδειά τους, θέλω να είναι ήρεµοι, δεν θα αφήσουµε ούτε έναν
να χάσει τη δουλειά του εξ αυτού του λόγου. 

Βέβαια, δεν σηµαίνει ότι αυτή η παράταση µπορεί να γίνεται
επ’ άπειρον και µπορεί να γίνει ένας έµµεσος τρόπος µη εφαρ-
µογής του νόµου. Γιατί ο νόµος, όπως τώρα πια όλοι γνωρίζουν,
έχει ψηφιστεί για το καλό των λαϊκών αγορών. Γι’ αυτό πια έχει
αποκτήσει και την οµόθυµη υποστήριξη ακόµα και από εκπρο-
σώπους που στη Βουλή ήταν αντίθετοι. Και είµαι περήφανος γι’
αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, στις αλλαγές τις

οποίες εισηγηθήκατε σε άλλες συµφωνήσαµε σε άλλες διαφω-
νήσαµε. Όµως, όπως πολύ σωστά είπατε, η εφαρµογή του νόµου
πλέον είναι ένα ζήτηµα το οποίο µας αφορά όλους. 

Εάν γνώριζα ότι η προθεσµία ήταν 31 Οκτωβρίου, δεν θα
έκανα τώρα την ερώτηση. Θα έκανα µια προσπάθεια ενηµέρω-
σης, ούτως ώστε να πάνε µέχρι 31 Οκτωβρίου κ.λπ..

Όµως, πρέπει να σας πω ότι τα µέσα Αυγούστου περίπου και
µετά έχουν σταµατήσει οι υπηρεσίες να ανανεώνουν παραγωγι-
κές άδειες. Θα πρέπει να υπάρξει από την πλευρά σας µια κα-
τεύθυνση προς τις υπηρεσίες τις περιφερειακές και τις
δηµοτικές ούτως ώστε να προχωρήσουν και στην ενηµέρωση
των παραγωγών και στην ανανέωση των αδειών. Δεν κάνουν ανα-
νεώσεις αδειών αυτές τις µέρες που συζητάµε. 

Αν, λοιπόν, η προθεσµία είναι µέχρι 31 Οκτωβρίου -από τον
Ιούλιο είπατε έχει δοθεί αυτή η παράταση- δυστυχώς, όπως σας
είπα, το τελευταίο δεκαήµερο του Αυγούστου δεν βγαίνουν
άδειες. Γι’ αυτό προέβην στην ερώτηση τη συγκεκριµένη. Και µά-
λιστα επικοινώνησα µε παραγωγούς οι οποίοι πήγαν στις υπηρε-
σίες για να ανανεώσουν. Επικοινώνησα µε αρµόδιους εντός και
εκτός εισαγωγικών -γιατί τελικά φαίνεται όλοι κάνουν τους αρ-
µόδιους, αλλά είναι αναρµόδιοι- και είπαν ότι έχει τελειώσει η
προθεσµία και όσοι πρόλαβαν, πρόλαβαν. Είναι ηλεκτρονικό -
λέει- το πρωτόκολλο και δεν µπορούµε ούτε εκ των υστέρων να
προχωρήσουµε σε µια εκ παραδροµής παραδείγµατος χάριν αί-
τηση. Το λέω για να δείτε την αυστηρότητα µε την οποία αντιµε-
τωπίζονται τα πράγµατα. 

Άρα, λοιπόν, εάν ισχύει µέχρι 31 Οκτώβρη µπορούµε µε µια
ενηµέρωση και µε µια στήριξη στις υπηρεσίες, αν υπάρχει ανυ-
πέρβλητο εµπόδιο φυσικά να παραταθεί. Από κει και πέρα, νο-
µίζω θα ανταποκριθείτε, αλλά χρειάζεται µια δική σας οδηγία
άµεσα γιατί έχουν σταµατήσει οι υπηρεσίες να ανανεώνουν τις
παραγωγικές άδειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ για την ενηµέρωση. 
Έχω αυτή την εβδοµάδα συνάντηση -νοµίζω αύριο- µε κάποι-

ους από τους εκπροσώπους των παραγωγών. Εφόσον πράγµατι
αυτό που λέτε ισχύει και υπάρχουν περιοχές, που έχουν σταµα-
τήσει οι άδειες, θα παρέµβω και µε εγκύκλιο και δηµόσια για να
γίνει σαφές σε όλους ότι αυτό ισχύει. Αν χρειαστεί, επαναλαµ-
βάνω, και µία ακόµη µεγαλύτερη παράταση, θα το θεωρούσα εύ-
λογο να φτάναµε µέχρι τέλος του χρόνου. Εάν αυτό για κάποιους
δήµους λύνει την πίεση στο σύστηµα, είµαι εδώ για να το κάνω. 
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Το µήνυµα θα πρέπει να είναι σαφές. Μην ανησυχεί ούτε ένας.
Αν χρειαστεί, κύριε Κεγκέρογλου, να νοµοθετήσω για έναν πα-
ραγωγό που εκ λάθους γραφειοκρατικού έχασε την άδεια του,
είµαι διατεθειµένος να νοµοθετήσω και γι’ αυτόν τον έναν. Θέλω
όσοι βιοπορίζονταν από τις λαϊκές αγορές πριν τον νόµο για το
υπαίθριο εµπόριο, όπως είπα από την αρχή, να έχουν το δι-
καίωµα να συνεχίσουν να βιοπορίζονται από το υπαίθριο εµπό-
ριο. Δεν θέλω ούτε ένας να χάσει τη δουλειά του εξ αυτού του
λόγου. Θα είµαστε από πάνω και µαζί -κι ευχαριστώ για την ερώ-
τηση- αυτό να το διασφαλίσουµε για να µην υπάρχει κανένα τέ-
τοιο πρόβληµα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Η µε αριθµό 944/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων και η µε αριθµό
952/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Χανίων του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παύλου Πολάκη προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, οι οποίες αναφέρον-
ται στο ίδιο θέµα, θα συζητηθούν ταυτόχρονα χωρίς να επηρεά-
ζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας
τους, σε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4, του άρ-
θρου 131, του Κανονισµού της Βουλής. 

Η τρίτη µε αριθµό 944/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασί-
λειου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, µε θέµα: «Απρόσκοπτη πρόσβαση των παιδιών της Γαύδου
στη δηµόσια εκπαίδευση χωρίς να ξεριζώνονται οι οικογένειές
τους» και η έβδοµη µε αριθµό 952/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Παύλου Πολάκη προς την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Αποκλεισµός µαθητών της
Γαύδου από τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση», θα απαντηθούν από
την Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ζέττα Μακρή.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η απρόσκοπτη πρόσβαση των παιδιών των µι-

κρών και ακριτικών νησιών στην εννιάχρονη υποχρεωτική εκπαί-
δευση είναι θέµα εθνικό, δηµογραφικό, νοµικό και συνταγµατικό.
Έγκειται στον πυρήνα της εκπαίδευσης στα νησιά και µάλιστα
της υποχρεωτικής όπως προβλέπεται από το Σύνταγµα και τους
νόµους της χώρας. Έχει υποχρέωση η πολιτεία ex lege να µερι-
µνά για τις ανάγκες των παιδιών που διαβιούν µαζί µε τις οικογέ-
νειές τους υπό αντίξοες συνθήκες, όπως είναι παραδεκτό από
όλους σε αποµακρυσµένα και σε ακριτικά νησιά. 

Στο πλαίσιο αυτό η ωφέλεια της λειτουργίας του δηµοτικού
και της γυµνασιακής τάξης στη Γαύδο δεν µετριέται στεγνά µε
οικονοµικά κριτήρια. Η Κυβέρνηση, µε την αδιαφορία που δείχνει
η άρνησή της να λειτουργήσει το σχολείο, αντί να δηµιουργήσει
προϋποθέσεις για την εγκατάσταση και άλλων οικογενειών µε
παιδιά στη Γαύδο, αναγκάζει σε φυγή και τους ελάχιστους που
έχουν αποµείνει και στέλνουν, έστελναν τουλάχιστον µέχρι τώρα,
περήφανα και ολούθε µήνυµα Ελληνισµού. 

Έχουµε προτείνει τη λειτουργία πρώτης γυµνασιακής τάξης
µε ευέλικτο πρόγραµµα, διά ζώσης εκπαίδευση, να λειτουργεί
εκπαιδευτική µονάδα για τις οµάδες των µαθηµάτων µε τις πε-
ρισσότερες εκπαιδευτικές ώρες, αλλά και αν χρειαστεί, σε συν-
δυασµό µε τηλεκπαίδευση για µαθήµατα µε λίγες ώρες
διδασκαλίας, δηλαδή ένα µεικτό σύστηµα. 

Επειδή η ισότιµη αντιµετώπιση της νησιωτικής Ελλάδας είναι
συνταγµατικά κατοχυρωµένη και το δικαίωµα πρόσβασης σε όλα
τα δηµόσια αγαθά και ιδιαίτερα στην παιδεία και στην υγεία είναι
καθολικό, ερωτάσθε, κυρία Υπουργέ, αν προτίθεσθε να υιοθετή-
σετε την πρότασή µας και να δηµιουργήσετε γυµνασιακή τάξη,
για να µαθητεύσουν τα παιδιά των κατοίκων της Γαύδου, ώστε
να µην ξεριζωθεί η οικογένεια τους. Και βεβαίως, να µας πείτε τι
συγκεκριµένα κίνητρα σε αυτό το ενδεχόµενο εξετάζετε για τους
εκπαιδευτικούς, προκειµένου να προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους από τη Γαύδο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Μακρή, σήµερα δεν έπρεπε να είµαστε εδώ. Έπρεπε

µαζί µε όλα τα σχολειά, που θα χτυπήσει το κουδούνι τους σε
λίγες µέρες, να ήταν δεδοµένο ότι µε δύο εκπαιδευτικούς, δύο
καθηγητές -έναν φιλόλογο και έναν µαθηµατικό ή φυσικό- θα ξε-
κινούσε τη λειτουργία του και η Α’ γυµνασίου στο Γυµνάσιο της
Γαύδου, είτε αυτόνοµα είτε ως επέκταση του Γυµνασίου - Λυ-
κείου της Χώρας Σφακίων, όπως είχε ξαναγίνει το 2010, που λει-
τούργησε µε τέσσερις µαθητές τότε και δύο καθηγητές. Έτσι
είχε γίνει. Έχει ξαναγίνει. 

Δεν µπορώ να καταλάβω, πραγµατικά, αυτήν την ιδεοληψία, η
οποία ντύνεται και µε απόψεις παιδαγωγικού χαρακτήρα, ότι και
καλά δεν θα κοινωνικοποιηθούν τα παιδιά όπως πρέπει, απόψεις
οι οποίες προσπαθούν να κρύψουν το εξής γεγονός: Στο νοτιό-
τερο άκρο της Ευρώπης, στο νησί της Γαύδου σε µια περίοδο
που υπάρχει γεωπολιτική αστάθεια, όπου κατοικούν ογδόντα άν-
θρωποι το χειµώνα, µία οικογένεια αναγκάζεται να µετακοµίσει,
γιατί τα δύο παιδιά της τελείωσαν το δηµοτικό που λειτουργούσε
και τους καλείτε να πάνε στην Παλαιόχωρα ή στα Σφακιά ή στα
Χανιά. Και θα τους δώσετε και ένα πεντακοσάρικο επίδοµα, για
να µην φτιάξετε γυµνασιακή τάξη εκεί, για να κοινωνικοποιηθούν
και καλά τα παιδιά. 

Τι λέτε, κυρία Μακρή και εσείς και η κ. Κεραµέως; Γιατί εδώ
πρόκειται για κεραµιδαριό. Στοιχειώδες εθνικό και πατριωτικό
καθήκον θα έπρεπε να σας έχει επιβάλει το άνοιγµα του σχολείου
εκεί και µάλιστα µε µοριοδότηση έξτρα στους καθηγητές, που
θα πάνε και µε επιδότηση της διαµονής τους. Και µπορούµε να
βοηθήσουµε πολύ και µε πολλούς τρόπους σε αυτή την κατεύ-
θυνση, για να λειτουργήσει το σχολείο. Δεν πρέπει να φύγει η οι-
κογένεια, διότι έχει και ένα άλλο πιο µικρό παιδί, το οποίο θα
πηγαίνει νηπιαγωγείο. Θα το πάρει; Θα αφήσει το παιδί µε τον
πατέρα και θα πάει η µάνα µε τα δύο παιδιά αλλού; Θα χωριστεί
για δώδεκα χρόνια η οικογένεια, επειδή εσείς δεν θέλετε να πλη-
ρώσετε δύο µισθούς; 

Είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα η εννιάχρονη
υποχρεωτική εκπαίδευση. Δεν έχει µικρότερη αξία αυτό το δι-
καίωµα στη Γαύδο από ό,τι έχει σε µια πόλη ή µια κωµόπολη της
χώρας. Γι’ αυτό δεν σας παρακαλώ. Σας καλώ και απαιτώ. Κάντε
αυτά που πρέπει. Κι αυτά που πρέπει να κάνετε είναι τα εξής δύο
πράγµατα: 

Να διορίσετε έναν φιλόλογο και έναν µαθηµατικό, να κάνετε
µε τις απαραίτητες αναθέσεις -γιατί µπορούν να πάρουν και δεύ-
τερη ανάθεση- κάποια µαθήµατα, καλύπτεται έτσι η συντριπτική
πλειοψηφία του προγράµµατος. Τόσο χρήµα «ρίξαµε» για την τη-
λεκπαίδευση, λόγω του COVID. Όποιες ώρες δεν είναι, να τις κά-
νουν σε συνεργασία µε το Γυµνάσιο - Λύκειο της χώρας των
Σφακίων, όπως είχε ξαναγίνει και στο παρελθόν. Και επιφυλάσ-
σοµαι µε βάση την απάντησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Η κυρία Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Καλά κάνετε και δεν µε παρακαλάτε κύριε Πολάκη, γιατί ούτε

η θέση σας είναι να παρακαλάτε, ούτε και η δική µου να δέχοµαι
παρακλήσεις. Εγώ θα αντιπαρέλθω τα ευφυολογήµατα, αλλά θα
σας παρακαλέσω -και θα µου το επιτρέψετε, επειδή ακριβώς το
θέµα είναι πάρα πολύ ευαίσθητο- να αποφύγουµε υπερβολές, να
αποφύγουµε εντάσεις και κυρίως το οργίλο ύφος να µην χαρα-
κτηρίσει ούτε πρωτολογίες ούτε δευτερολογίες. 

Είναι ένα θέµα πάρα πολύ ευαίσθητο, το επισηµάνατε και οι
δύο και ακριβώς επειδή είναι ευαίσθητο και επειδή είναι σηµαν-
τικό και έχει και άλλες παραµέτρους, τις οποίες εγώ δεν δικαιού-
µαι να θίξω γιατί εκπροσωπώ το Υπουργείο Παιδείας, µε την ίδια
ευαισθησία αντιµετωπίστηκε και από την Υπουργό µε συνεχείς
συνεννοήσεις µε υπηρεσιακούς παράγοντες, µε τους εκπαιδευ-
τικούς φορείς της περιοχής και είµαι εδώ εξουσιοδοτηµένη να
σας απαντήσω, να διευκρινίσω και να κάνουµε τον επιβεβληµένο
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κοινοβουλευτικό διάλογο, που προφανώς, κατά την εκτίµησή
µας, θα διευκολύνει και θα διευκρινίσει τι ακριβώς έχουµε κάνει. 

Είπατε ότι δεν είµαστε ευαίσθητοι για τις ακριτικές περιοχές.
Είµαστε. Και αναγνωρίζουµε και την προσπάθεια που κάνουν οι
γονείς που ζουν εκεί, οι οικογένειες που ζουν εκεί, τις αντίξοες
συνθήκες, τις δυσκολίες και όχι µόνο στην παιδεία αλλά και σε
άλλους τοµείς. Το κράτος πρέπει να είναι αρωγός να είναι δίπλα
να συµπαρίσταται µε δοµές, µε στελέχωση µε υποστήριξη, γιατί
έτσι ενισχύεται η παραµονή στα ακριτικά σύνορα. Και αυτό, δεν
είναι απλώς µια διατύπωση που κάνω για λογαριασµό του Υπουρ-
γείου µας, θα την απαντήσω µε στοιχεία. 

Εβδοµήντα εννέα δηµοτικά, διακόσια εξήντα επτά νηπιαγωγεία
στην επικράτεια λειτουργούν φέτος µε λιγότερους από πέντε µα-
θητές. Άρα, λοιπόν, αυτό το επιχείρηµα που και οι δύο συνάδελ-
φοί µου πρώην Υπουργοί χρησιµοποίησαν και υπαινίχθηκαν
-υποθέτω- ότι εµείς λειτουργούµε µε λογιστικούς όρους ή µε
όρους ανάλυσης κόστους οφέλους, δεν ισχύει.

Άλλη απόδειξη είναι ότι για την περίπτωση την οποία συζη-
τούµε τώρα πέρυσι ήταν δύο µαθητές στο νηπιαγωγείο, δύο µα-
θητές στο δηµοτικό, και υπήρχε και νηπιαγωγός και δασκάλα.
Αυτό, όµως, ισχύει για την πρωτοβάθµια εκπαίδευση. Στη δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση είναι πολύ διαφορετικά τα πράγµατα. Και
δύο µαθητές που θα καταστήσουν υποχρεωτική την ίδρυση γυ-
µνασίου στη Γαύδο παιδαγωγικά, κύριε Πολάκη -και συγγνώµη
που αναφέροµαι µόνο σε εσάς, διότι αυτά ισχύουν βεβαίως και
για τον κ. Κεγκέρογλου- είναι αντιπαιδαγωγικά. Παιδαγωγικά
ισχυρίζονται εκείνοι που γνωρίζουν ότι δεν είναι σωστό. Στην τρέ-
χουσα σχολική χρονιά δεν υπάρχει άλλος µαθητής στο δηµοτικό.
Δεν υπάρχει καν η προσδοκία ή το ενδεχόµενο την επόµενη χρο-
νιά να υπάρχει µαθητής, για να συνεχίσει αυτή την τάξη και να
υπάρχει και παιδαγωγικά, επαναλαµβάνω, γιατί σε εµάς βαραίνει
αυτό πάρα πολύ. Είναι πάρα πολύ ουσιαστικό η συνέχιση και η
λειτουργία του γυµνασίου. 

Αναφερθήκατε ότι σε προηγούµενες χρονιές λειτούργησε πα-
ράρτηµα του Γυµνασίου Σφακίων. Όχι µόνο µια χρονιά. Θα σας
συµπληρώσω: Το 2010 - 2011, το 2011 - 2012 και το 2012 - 2013.
Με περισσότερα παιδιά, νοµίζω ότι ήταν πέντε τα παιδιά τότε…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τέσσερα.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ενδεχοµένως! Εντάξει, δεν θα διαφωνήσουµε σε αυτό. Αλλά θα
ξέρετε πολύ καλά, αφού κάνατε την έρευνα πολύ καλά, όπως την
κάναµε και εµείς στο Υπουργείο, ότι η στελέχωση ήταν πάρα
πολύ προβληµατική, διότι υπάρχει απόσταση, υπάρχει δυσκολία
στη συγκοινωνία, υπήρχαν εκπαιδευτικοί που προσλαµβάνονταν
ως αναπληρωτές και αρνούνταν να πάνε, άρα δεν ήταν τόσο ανέ-
φελη και τόσο ουσιαστική εκπαιδευτικά η διαδικασία.

Όλοι γνωρίζουµε ότι για τη λειτουργία ενός γυµνασίου χρει-
άζονται οκτώ µε εννέα εκπαιδευτικοί. Υπάρχουν µαθήµατα ειδι-
κότητας, δεν µπορούµε να τα παραλείψουµε, καταστρατηγείται
το ωρολόγιο πρόγραµµα. 

Σε ό,τι αφορά τα κίνητρα που και οι δύο συνάδελφοι ζήτησαν,
σας λέω ότι υπάρχει διπλή µοριοδότηση εκπαιδευτικής προϋπη-
ρεσίας για τους εκπαιδευτικούς, που υπηρετούν σε δυσπρόσιτες
περιοχές και υπάρχει και επίδοµα αποµακρυσµένων και παραµε-
θόριων περιοχών. Παρ’ όλα αυτά, υπάρχουν πολλοί -όχι το σύ-
νολο όχι η πλειοψηφία- εκπαιδευτικοί οι οποίοι αρνούνται την
τοποθέτησή τους εκεί, ακριβώς λόγω των προβληµάτων στη µε-
τακίνηση και στη διαµονή. 

Σε ό,τι αφορά τη γραφειοκρατία, γιατί θα επιµείνω στην πρω-
τολογία µου κυρία Πρόεδρε, σε αυτό και στη δευτερολογία µου
θα εξηγήσω και άλλους λόγους παιδαγωγικούς που για εµάς
έχουν σηµασία, που οδήγησαν την Υπουργό σε αυτή τη στάση,
η ίδρυση των σχολικών µονάδων γίνεται µε συγκεκριµένο τρόπο,
δηλαδή, τεκµηριωµένες προτάσεις διευθυντών πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στέλνονται στο Υπουργείο και
εισηγήσεις των περιφερειακών διευθυντών εκπαίδευσης. Ζητεί-
ται, επίσης, και η γνωµοδότηση των οικείων δηµοτικών συµβου-
λίων και πρέπει να διευκρινίσω ότι η γνωµοδότηση αυτό δεν είναι
δεσµευτική. 

Σε ό,τι αφορά την ίδρυση Γυµνασίου Γαύδου, δεν διατυπώ-
θηκε από τους φορείς καµµία µα καµµία πρόταση για να γίνει

εκεί. Εννοώ δηλαδή τον διευθυντή της δευτεροβάθµιας και τον
περιφερειακό διευθυντή εκπαίδευσης. Καµµία πρόταση δεν ήρθε
στο Υπουργείο για τη λειτουργία γυµνασίου εκεί. 

Η αλήθεια είναι ότι το Δηµοτικό Συµβούλιο της Γαύδου έχει
στείλει έγγραφο στο Υπουργείο µας στις 2-2-2022, δύο µήνες
µετά τη λήξη της προθεσµίας. Παρ’ όλα αυτά, το Υπουργείο, ως
όφειλε, δεν οχυρώθηκε πίσω από τη δικαιολογία την τυπική, τη
διαδικαστική ότι είναι εκπρόθεσµο. Απάντησε στις 4 Φεβρουα-
ρίου, δύο µέρες µετά, η αρµόδια υπηρεσία, δηλαδή η Διεύθυνση
Σπουδών Προγραµµάτων και Οργάνωσης Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης και υπέδειξε στον Δήµο Γαύδου τη διαδικασία που
πρέπει να ακολουθηθεί. Από την έρευνα που έχουµε κάνει όµως
στο Υπουργείο, ούτε σε εµάς αλλά ούτε και στην αποκεντρωµένη
υπηρεσία µας, δηλαδή στη Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης Χανίων, στην Περιφερειακή Διεύθυνση Κρήτης έχει γίνει
κάποια επαφή, κάποια ενηµέρωση, κάποιο έγγραφο, κάποια
όχληση. 

Στο έγγραφο που µας έχει στείλει ο Δήµος Γαύδου µάς λέει
σε ένα σηµείο ότι είναι διατεθειµένος να αναλάβει και τη δαπάνη
της σχετικής λειτουργίας. Μας λέει ότι υπάρχει κτήριο και τη
σχετική λειτουργία, όλες οι δαπάνες θα τις αναλάβει η σχολική
επιτροπή. 

Σας λέω εδώ παρενθετικά -δεν είναι θέµα της σηµερινής µας
συζήτησης- ότι υπάρχουν δήµοι που έχουν αναλάβει τα έξοδα
εκπαιδευτικών οι οποίοι παρέχουν τις υπηρεσίες στους δήµους
τους και δεν εγκρίνονται από τον επίτροπο. Κλείνει η παρένθεση. 

Σε ό,τι αφορά την τηλεκπαίδευση, για την οποία ο κ. Κεγκέρο-
γλου έθεσε ένα θέµα, αυτή δεν είναι µόνιµη λύση, είναι λύση για
καταστάσεις έκτακτης ανάγκης και δεν µπορεί να υιοθετηθεί µε
φοβερή ευκολία γιατί -αυτό ο κ. Πολάκης το χλεύασε- η κοινωνι-
κοποίηση των µαθητών είναι σηµαντική για το Υπουργείο και
τους εκπαιδευτικούς και βαραίνει πολύ στις αποφάσεις µας. Γιατί
πέρα από τα γνωστικά αντικείµενα -στη δευτερολογία, κυρία
Πρόεδρε, θα επεκταθώ περισσότερο, υπάρχει και πρέπει να
υπάρχει και η δυνατότητα αλληλεπίδρασης µε συνοµηλίκους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κυρία Υπουργέ. 
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι η

απάντησή σας, όχι µόνο δεν ικανοποιεί, αλλά πέφτει και σε αντι-
φάσεις. 

Κατ’ αρχάς, η επίκληση των διορισµένων διευθυντών πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης δεν είναι στοιχειοθέ-
τηση και µάλιστα όταν αυτή είναι σε περίοδο που είχαν
αξιολόγηση για να επαναδιοριστούν ή όχι. Ανίχνευσαν προφανώς
τη βούληση του Υπουργείου και εισηγήθηκαν αυτά τα οποία
ήθελε η Υπουργός. Μην επιχειρηµατολογείτε σε αυτό, έτσι λει-
τουργούν συνήθως, σε περίοδο µάλιστα αξιολόγησης. 

Ήλπιζα βεβαίως να πείτε ότι είναι θέµα οικονοµικό. Είπατε ότι
δεν είναι θέµα οικονοµικό. Τότε είναι χειρότερα ακόµη τα πράγ-
µατα, πολύ χειρότερα. Αρνείστε τη µόρφωση των παιδιών, όπως
έχει υποχρέωση να την παρέχει το κράτος από το Σύνταγµα,
στον τόπο που κατοικούν. Είναι ενιαία εννεάχρονη υποχρεωτική
εκπαίδευση. Δεν είναι δηµοτικό - γυµνάσιο, είναι εννεάχρονη
υποχρεωτική εκπαίδευση από την πλευρά της υποχρέωση του
κράτους, αυτό είναι. Εκεί λοιπόν θα πρέπει να εστιάσετε, αν θέ-
λετε, και να δουλέψετε µε τους συνεργάτες σας και το Παιδα-
γωγικό Ινστιτούτο, ούτως ώστε να δηµιουργηθεί ένα ευέλικτο
πρόγραµµα. Ναι, έκτακτη κατάσταση είναι. 

Εµείς θεωρούµε ότι είναι αναγκαία η διαφοροποίηση της εκ-
παιδευτικής πολιτικής σε τέτοιες περιπτώσεις ειδικά για τα νησιά,
προκειµένου να υπηρετηθεί η επιταγή του Συντάγµατος και η
ανάγκη για τη µόρφωση των παιδιών αυτών και να µην επικαλού-
µαστε την οµοιοµορφία του εκπαιδευτικού συστήµατος. Επικα-
λεστήκατε ότι δεν µπορεί να γίνει κάτι διαφορετικό. Είναι ίδια η
Αθήνα µε τη Γαύδο, κυρία Πρόεδρε! Μα δεν έχει καµµία διαφορά
πλέον! 

Και δεν µπορούµε να κάνουµε τηλεκπαίδευση για κάποια από
τα µαθήµατα που οι καθηγητές των δύο οµάδων -που ξέρουµε
οι εκπαιδευτικοί και µπορούµε να το συζητήσουµε- µπορούν να
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υπηρετηθούν από δύο εκπαιδευτικούς. Δεν µπορεί να γίνει τη-
λεκπαίδευση για µία ώρα την εβδοµάδα γιατί δεν είναι µόνιµο σύ-
στηµα. Μα αυτή ήταν η διδαχή, αν θέλετε, από την πανδηµία, ότι
για ορισµένες τέτοιες περιπτώσεις, προκειµένου να εξυπηρετη-
θεί το µείζον, θα πρέπει να αξιοποιούµε αυτές τις µεθόδους.

Σας προτείναµε, λοιπόν, αυτό το ευέλικτο πρόγραµµα διά
ζώσης σε συνδυασµό µε τηλεκπαίδευση και υποστηρίζω για άλλη
µια φορά ότι είναι πράξη ενάντια στα παιδιά των ακριτικών πε-
ριοχών, της Γαύδου εν προκειµένω, ενάντια στη µόρφωσή τους
και ενάντια στην εθνική προσπάθεια για την ενίσχυση των ακρι-
τικών περιοχών. 

Και µε όρους εθνικής άµυνας, θέλω να σας τονίσω ότι το µε-
γαλύτερο όπλο της Ελλάδας για την αντιµετώπιση και της τουρ-
κικής επιθετικότητας, αλλά και της γενικότερης πάγιας
στρατηγικής της Τουρκίας που κάθε τόσο γκριζάρει περιοχές κι
αµφισβητεί την κυριαρχία µας -και το έχει κάνει και για τη Γαύδο-
, είναι το ανθρώπινο δυναµικό, οι κάτοικοι και τα παιδιά τους,
αυτοί που µένουν εκεί γαντζωµένοι στους βράχους στο Αιγαίο,
νότια της Κρήτης, ακόµη και στο Ιόνιο, όλον τον χρόνο. Και µην
έχετε την εικόνα του καλοκαιριού που πάνε οι Αθηναίοι και κά-
νουν τα µπάνια τους ότι αυτό είναι το νησί. Όχι! Για πάµε και τον
χειµώνα να δούµε τι γίνεται. Αυτό, λοιπόν, είναι το µεγαλύτερο
όπλο µας.

Το δε σηµαντικότερο εξοπλιστικό πρόγραµµα της χώρας είναι
η παροχή υπηρεσιών υγείας και εκπαίδευσης στους κατοίκους
και τα παιδιά των νησιών και ιδιαίτερα των µικρών. Γι’ αυτό θα
ήθελα να σας καλέσω να επανεξετάσετε το θέµα και να υιοθετή-
σετε την ορθολογική εθνικά και δηµοκρατικά ωφέλιµη λύση,
αλλά και την παιδαγωγικά σωστή λύση που σέβεται το αναφαί-
ρετο δικαίωµα των παιδιών για µόρφωση στον τόπο τους που
είναι υποχρέωση της πολιτείας κι επιταγή του Συντάγµατος. 

Κανείς δεν µπορεί να υποστηρίξει ότι αν µια οικογένεια εξα-
ναγκαστεί να πάει σ’ έναν τόπο χωρίς δουλειά για να σπουδά-
σουν τα δύο παιδιά, θα είναι κοινωνικοποιηµένη. Ολόκληρη η
οικογένεια θα είναι γκέτο, κυρία Υπουργέ. Δεν µπορείτε να υπο-
στηρίξετε ότι θα κοινωνικοποιηθεί αν πάει στην πόλη χωρίς δου-
λειά, χωρίς σχέσεις, χωρίς οτιδήποτε άλλο. 

Εξάλλου οι τρόποι της κοινωνικοποίησης ξέρετε ότι είναι πάρα
πολλοί και παιδαγωγικά υποστηρίχθηκε δύο χρόνια η τηλεκπαί-
δευση. Εµείς µιλάµε για έναν χρόνο και να δούµε πώς θα πάει.
Εφαρµόστε το, λοιπόν, τουλάχιστον ως πιλοτικό πρόγραµµα, αν
θέλετε, για να δούµε πραγµατικά µια αξιολόγηση στο τι µπορεί
να «περπατήσει» για µικρά ακριτικά νησιά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κυρία Μακρή, ειλικρινά δεν περίµενα να

απαντήσετε έτσι. Περίµενα ότι θα είχατε την ευαισθησία να συµ-
παραταχθείτε µε αυτά, που σας λέµε και να ανακοινώσετε σή-
µερα το άνοιγµα γυµνασιακής τάξης στη Γαύδο. 

Για να δείξω το µέγεθος της αξίας των επιχειρηµάτων σας, θα
σας πω το εξής: Με βάση τη δική σας λογική όλοι οι άνθρωποι
που κατοικούν στην ενδοχώρα της Αυστραλίας, µε αποστάσεις
που είναι µεγαλύτερες από το Αθήνα-Θεσσαλονίκη οδικώς -είναι
δύο και τρεις φορές παραπάνω- και που τα παιδιά τους παρακο-
λουθούν τα µαθήµατα των σχολείων της οποιασδήποτε βαθµίδας
µε τηλεκπαίδευση, αυτοί πρακτικά είναι ακόµα ουρακοτάγκοι
που είναι στα δέντρα -µε βάση τη λογική σας-, διότι δεν κοινωνι-
κοποιούνται, επειδή ο κοντινότερος άνθρωπος µπορεί να είναι
καµµιά πεντακοσαριά χιλιόµετρα µακριά. 

Σας απάντησε πολύ σωστά ο κ. Κεγκέρογλου πριν. Δηλαδή
λέτε ότι για να κοινωνικοποιηθούν τα παιδιά πρέπει η µάνα να
φύγει µε τα δύο παιδιά, να πάει στην Παλαιόχωρα, να πάει στα
Σφακιά, να πάει στα Χανιά, να κάθεται εκεί µε τα δύο παιδιά, να
µείνει ο πατέρας στη Γαύδο, που είναι κτηνοτρόφος ή αγρότης.
Από την αγροτική παραγωγή και από την κτηνοτροφία είναι το
εισόδηµα της οικογένειας. Πού τα πουλάτε αυτά, κυρία Μακρή; 

Εδώ είναι και τα καταθέτω, η αναλυτική πρόταση, που έχει κα-
ταθέσει και η µητέρα και όχι µόνο αυτή, για το πώς µπορεί ακρι-
βώς µε το ωρολόγιο πρόγραµµα µε τους δύο καθηγητές να

καλυφθεί το γυµνάσιο. Εδώ είναι και το αντίστοιχο δηµοσίευµα
του 2010. 

Εδώ έχω και την επιστολή, που έστειλε στον Κυριάκο Μητσο-
τάκη ο οποίος προτιµάει τα Σφακιά. Από εκεί που καθόταν το
Σαββατοκύριακο, φάτσα απέναντι είναι η Γαύδος. Είναι ωραίες
οι παραλίες και εκεί που καθόταν στα Σφακιά και απέναντι που
είναι η Γαύδος. Να δείξει την αγάπη του για τις ακριτικές περιο-
χές, όχι µόνο σουλατσάροντας τα Σαββατοκύριακα, αλλά δίνον-
τάς σας και την εντολή να ανοίξετε το σχολείο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούστε, θα σας πω µια κουβέντα και θα τελειώσω. Το σχολείο
θα το ανοίξετε φέτος και θα είναι και ντάλα µεσηµέρι. Εγώ θα
πω στη µητέρα να µη φύγει. Να µη φύγει ούτε αυτή ούτε τα παι-
διά! Θα φέρουµε το θέµα στην Ευρωβουλή. Ήδη έχω κάνει επι-
κοινωνία µε τους Ευρωβουλευτές µας. Θα έρθει το θέµα στην
Ευρωβουλή. Μη µας αναγκάζετε να ξεφτιλιστεί η χώρα για να
ανοίξετε τις γυµνασιακές τάξεις. Δεν θα χωριστεί η οικογένεια. 

Πρέπει να υπάρχει, όπως ακριβώς εγώ έκανα δύο θέσεις αγρο-
τικών γιατρών στη Γαύδο, ακριβώς για να υπάρχουν και µε το
επίδοµα αγόνου και γέµισαν, όπως γέµισαν και όλα τα µικρά
νησιά. Γιατί όταν αναλάβαµε, στα τριακόσια δέκα αγροτικά ια-
τρεία που ήταν σε µικρά νησιά ή σε ορεινούς τόπους ήταν µόνο
πενήντα γιατροί. Όταν φύγαµε, τα είχαµε κάνει τετρακόσια
τριάντα και είχαν γεµίσει τα τριακόσια ογδόντα πέντε µε το επί-
δοµα αγόνου που δώσαµε. 

Να δώσετε και παραπάνω Υπάρχουν πολλοί καθηγητές που θα
πήγαιναν. Δεν είναι µόνο αυτοί που αρνιούνται. Είναι και αυτοί
που δέχονται και αυτό θα είναι και ο «κράχτης», για να πάνε και
άλλοι οικιστές. 

Στη Γαύδο θα παιχτούν πολλά γεωπολιτικά επεισόδια τα επό-
µενα χρόνια µε βάση και το τι υπάρχει γύρω και πέριξ της. Ενι-
σχύστε την, λοιπόν. Ανοίξτε το σχολείο. Σας το λέω καθαρά. Εγώ
θα κάνω ό,τι είναι δυνατόν η οικογένεια να µην φύγει και εσείς
µέχρι τα µέσα του Σεπτέµβρη να ανοίξετε τη γυµνασιακή τάξη
και θα δούµε και αν σας εισηγήθηκαν ή απλά δεν είπαν τίποτα οι
διευθυντές της δευτεροβάθµιας στα Χανιά και για ποιο λόγο για
το να ανοίξει εκεί ή να µην ανοίξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εγώ θα προσπαθήσω να µη χάσω την ψυχραιµία µου. Δεν θα υιο-
θετήσω αγοραίο ύφος ή αγοραίες εκφράσεις. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ούτε εγώ την έχασα!
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Θέλω µόνο να σας πω ότι εγώ δεν πουλάω τίποτα, ούτε µαγκιά,
ούτε βαριές κουβέντες, ούτε τσαµπουκά. Εγώ έρχοµαι εδώ µε-
ταφέροντας τη γνώµη της Υπουργού, την άποψή της, απολύτως
εξουσιοδοτηµένη να πω αυτά που έχω να πω. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Για το µαύρο χάλι!
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Χαίροµαι, από την άλλη πλευρά –παρ’ ότι το θέµα είναι ευαί-
σθητο και ίσως έπρεπε να χρησιµοποιήσω άλλο ρήµα-, που για
να απαντήσετε και να καλύψετε τον χρόνο που σας δίνει ο Κανο-
νισµός της Βουλής, χρειάστηκε να κάνετε αναγωγή στο τι γίνεται
στην Αυστραλία –πράγµατα που δεν απασχόλησαν εδώ τη συζή-
τησή µας- ακόµη και στις διακοπές του Πρωθυπουργού. Κλείνει
αυτό.

Κύριε Κεγκέρογλου, µιλήσατε για ανίχνευση της βούλησης της
Υπουργού ή του Υπουργείου και αδράνεια των εκπαιδευτικών
επειδή είχαν αξιολόγηση και δεν έκαναν τις επιβαλλόµενες ενέρ-
γειες. Θέλω να σας πω ότι εµείς –και εγώ προσωπικά αλλά και
όλοι µας- στο Υπουργείο έχουµε µεγαλύτερο σεβασµό στους εκ-
παιδευτικούς από αυτόν που εσείς τους αποδίδετε. 

Οι εκπαιδευτικοί κάνουν καλά τη δουλειά τους, κάνουν και την
αξιολόγησή τους, κάνουν και τις επιβαλλόµενες ενέργειες όταν
χρειάζεται στον τοµέα της ευθύνης τους να απαντήσουν. Και η
λογική του «έναν χρόνο να δούµε πώς θα πάει» δεν χαρακτηρίζει
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ποτέ τις ενέργειες του δικού µας Υπουργείου. 
Εγώ θα επιµείνω να απαντήσω στα εκπαιδευτικά θέµατα γιατί

όλα τα άλλα δεν µε αφορούν. Δεν σας είπα βεβαίως, ότι είναι οι-
κονοµικό το θέµα, γιατί δεν θα µε πιστεύατε ούτε εσείς, όταν
έχουµε διορίσει σχεδόν είκοσι πέντε χιλιάδες εκπαιδευτικούς, εκ
των οποίων έξι χιλιάδες για πρώτη φορά στα εκπαιδευτικά χρο-
νικά στην Ειδική Αγωγή –όλοι οι υπόλοιποι µετά από δεκαετίες-,
όταν έχουµε προσλάβει τριάντα δύο χιλιάδες αναπληρωτές…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είκοσι πέντε χιλιάδες θέσεις που σας
άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ!

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Δεν θα µιλάµε µαζί τώρα. Δεν θα µιλάµε µαζί! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αφή-
στε την Υπουργό. Να ακουστεί και η Υπουργός, όµως. Σας πα-
ρακαλώ. Αλλιώς, δεν ακούγεται τι λέει. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να µην οικειοποιείται το έργο άλλων!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ!
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Τι εξυπηρετεί τώρα αυτή η διακοπή και αυτές οι φωνές; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και τις δέκα χιλιάδες και τις πέντε χιλιά-

δες ο ΣΥΡΙΖΑ σάς τους άφησε!
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Καλά, καλά, ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ. 
Ελάτε, κυρία Υπουργέ. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πολάκη, εγώ απέφυγα να κάνω οιανδήποτε κριτική και στα
πεπραγµένα σας ως Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας, παρ’ ότι έχω
ιδία αντίληψη –υπήρξα Υφυπουργός Υγείας- και γιατί σέβοµαι το
θέµα και το συζητώ. 

Λέµε, λοιπόν, τώρα για τα παιδαγωγικά πλεονεκτήµατα τα
οποία µε πάρα πολλή ελαφρότητα –δεν θα παρεξηγηθεί η λέξη-
τα παρακάµπτετε. Το σχολείο δεν είναι µόνον η σχέση µεταξύ
µαθητή και δασκάλου και δεν είναι µόνο η προσπάθειά του να
µεγιστοποιήσει τα αποτελέσµατα τα µαθησιακά. Είναι µια πιο
σύνθετη διαδικασία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σε εµένα το λέτε;
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν ξέρω αν αναγνωρίζετε τον εαυτό σας σε αυτά που λέω. Δεν
ξέρω αν αναγνωρίζετε τον εαυτό σας. Είµαι υποχρεωµένη να
απαντήσω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κάτι ξέρουµε από εκπαίδευση!
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Υπάρχει ενέργεια, υπάρχει αλληλεπίδραση και όλα αυτά γίνονται
µέσα στο πλαίσιο οµάδων. Χρειάζεται συνεργασία, αλληλοσυµ-
πλήρωση, αντιπαράθεση, ανταγωνισµός, λύσεις σε διάφορα
προβλήµατα και δεν µπορεί αυτό να λειτουργήσει αποτελεσµα-
τικά σε σχολικές µονάδες ολιγοθέσιες µε έναν µαθητή σε κάθε
τάξη. 

Τα αναλυτικά προγράµµατα σπουδών, όπως έχουν υιοθετηθεί
από το Υπουργείο µας, δίνουν µεγάλη έµφαση στη συνεργασία
των µαθητών σε οµάδες. Εκτιµούν ότι η συνεργατική µάθηση
είναι βασική µεθοδολογική προσέγγιση για την κατάκτηση διδα-
κτικών στόχων. Το ίδιο βιωµατικά είναι και τα εργαστήρια εκπαί-
δευσης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν είναι η Γαύδος ίδια µε την
Αθήνα!

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας παρακαλώ, κύριε Κεγκέρογλου. Εγώ απαντώ εκπαιδευτικά.
Εάν διακρίνετε –που υπάρχουν- και άλλες παραµέτρους, απευ-
θυνθείτε σε άλλα Υπουργεία. Η εξουσιοδότηση από την Υπουργό
µου είναι για τα εκπαιδευτικά θέµατα να απαντήσω. Δεν θα απαν-
τήσω για όλη την Κυβέρνηση. Δεν έχω αυτή την τιµή. 

Έχουµε, λοιπόν, τα βραβευµένα εργαστήρια δεξιοτήτων, τα
οποία λειτουργούν βιωµατικά και χρειάζονται συνεργασίες.
Έχουµε τον καινοτόµο θεσµό -που θα εφαρµοστεί σε όλα τα
σχολεία, εθελοντικά µεν, αλλά θα εφαρµοστεί- των εκπαιδευτι-
κών οµίλων που απαιτεί και αυτός συνεργασίες.

Αναφέρθηκε ο κ. Πολάκης –αν δεν κάνω λάθος- στην επιστολή

της µητέρας. Την έχω µπροστά µου. Αυτή που έχω εγώ είναι της
23-8-2022. Μέσα στην επιστολή η µητέρα, αφού κάνει την ανά-
λυση πώς κατά την κρίση της θα µπορούσε να λειτουργήσει το
σχολείο, κάνει µια αναφορά -έχει και κάποια άλλα ευαίσθητα δε-
δοµένα που δεν θα τα δηµοσιοποιήσω, δεν δικαιούµαι, τα οποία
κάνουν ακόµη πιο δύσκολη την απόφαση να λειτουργήσει το
σχολείο εκεί- και λέει, λοιπόν, ότι ο προϊστάµενος της Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης του Νοµού Χανίων κ. Ιωάννης - Παναγιώ-
της Αµπελάς είναι ένα ακέραιο άτοµο, ανοιχτό στις κοινωνικές
προκλήσεις. Είναι αυτός που κατά τον κ. Κεγκέρογλου αδράνησε
γιατί είχε να κάνει αξιολόγηση και είµαι σίγουρη…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εσείς το είπατε ότι σας εισηγή-
θηκαν να µην ανοίξει, αυτό είπατε.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Είπα εγώ για αξιολόγηση; Εγώ είπα ότι η Υπουργός συνεργά-
στηκε µε εκπαιδευτικούς φορείς και κατέληξε σε αυτό για τους
λόγους που σας εξήγησα και θα συνεχίσω να εξηγώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Με βάση τα λεγόµενά σας, εγώ
δεν τον γνωρίζω τον άνθρωπο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Αφήστε τώρα! Εσείς δεν είπατε –να σας πω κάτι, το έχω σηµει-
ώσει, µισό λεπτάκι- ότι ανίχνευσαν τη βούληση του Υπουργού και
αδράνησαν. Εν πάση περιπτώσει.

Η Περιφέρεια Κρήτης, λοιπόν, λέει ότι είναι ανοιχτό το άτοµο
στις κοινωνικές προκλήσεις και είναι σίγουρη η µητέρα ότι θα
βοηθήσει προς αυτή την κατεύθυνση. Πέρα από την επικοινωνία
που είχαµε στο Υπουργείο είχα και εγώ προσωπική.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αµέσως διαψεύδεστε!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτοδιαψεύδεστε!
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Λέει, λοιπόν, ο πραγµατικά ακέραιος κ. Ιωάννης - Παναγιώτης
Αµπελάς επί λέξει και µε εξουσιοδότησε να το µεταφέρω και µε
παρέπεµψε και στη δηµόσια…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο άνθρωπος είναι διατεθειµένος
να βοηθήσει και εσείς είπατε ότι δεν θέλει.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κυρία Πρόεδρε, θα σας παρακαλέσω να συνεχίσω λίγο, δεν θα
µακρηγορήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
ακούστε µε λίγο, αφήστε την κυρία Υπουργό να ολοκληρώσει.

Κυρία Υπουργέ, µισό λεπτό, συνεχίστε.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Λέει, λοιπόν, στη δηµόσια συνέντευξή του στην ΕΡΑ Χανίων, στην
οποία ο ίδιος µε παρέπεµψε, όπου εκθέτει την παιδαγωγική του
άποψη και µου είπε να το πω, όπως ακριβώς το είπε στη µητέρα:
«Η γνώση µπορεί να βρεθεί και αλλού, όχι, όµως, η εφηβεία και
η συναναστροφή µε συνοµηλίκους».

Θα σας διαβάσω µία πρόταση µόνον από την επιστολή του Μη-
τροπολίτη, ο οποίος επίσης µε επιβαλλόµενη ευαισθησία, απευ-
θύνθηκε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Με βάση αυτά, να αδειάσουµε όλα τα
νησιά! Είναι πρόκληση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, αφήστε, κρινόµαστε από τις απαντήσεις µας. Κάνατε
την τοποθέτησή σας, κάνει και η κυρία Υπουργός, ο κόσµος βλέ-
πει και καταλαβαίνει. Σας παρακαλώ, αφήστε να ακουστεί µο-
νάχα, τίποτα άλλο!

Ελάτε, κυρία Υπουργέ, ολοκληρώστε!
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν θα αργήσω, πολύ λίγα πράγµατα έχω να πω.
Ένα µικρό παιδί µόνο του, λέει ο Μητροπολίτης, σε ένα νησί,

χωρίς να συναναστρέφεται συνοµήλικα παιδιά, πόσο παιδαγω-
γικό µπορεί να είναι;

Θέλω να σας πω ότι κατά τις συζητήσεις που κάναµε µε εκπαι-
δευτικούς, µε παιδαγωγούς, κάποιος µίλησε για «ολίγον σχο-
λείο». Είναι κάτι που το Υπουργείο µας δεν το υιοθετεί. Η
συνταγµατικά κατοχυρωµένη υποχρέωση να παρέχουµε εκπαί-
δευση, επεκτείνεται σε όλο το φάσµα των διαδικασιών, σε όλο
το φάσµα των µαθηµάτων από όλους τους εκπαιδευτικούς. «Ολί-
γον σχολείο», µειωµένη εκπαίδευση, µόνο και µόνο για να ικανο-
ποιήσουµε κάποιες πρόσκαιρες απαιτήσεις κάποιων που µας
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απειλούν και ότι θα παροτρύνουν τη µητέρα να µην παρέχει στα
παιδιά της την υποχρέωσή της -τη συνταγµατική – και το δι-
καίωµά της ταυτόχρονα να µορφωθούν τα παιδιά της είναι πρα-
κτικές τις οποίες δεν υιοθετούµε.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα τα ξαναπούµε πολύ σύντοµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι

οι Υπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού, Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Επικρατείας,
καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν
την 1-9-2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, του Μουσείου Κυκλαδι-
κής Τέχνης της Αθήνας, του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέχνης
της Νέας Υόρκης και του Ινστιτούτου Αρχαίου Ελληνικού Πολιτι-
σµού του Ντελαγουέρ, σχετικά µε την επιστροφή στην Ελλάδα
ιδιωτικής συλλογής εκατόν εξήντα µίας (161) αρχαιοτήτων του
Κυκλαδικού Πολιτισµού, ευρισκόµενης στη Νέα Υόρκη και την
έκθεση αυτής στο Μητροπολιτικό Μουσείο Τέχνης της Νέας
Υόρκης».

Παραπέµφθηκε στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου αιτείται άδεια ολιγοήµε-

ρης απουσίας στο εξωτερικό από 6-9-2022 έως και 8-9-2022. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Και πάµε τώρα στην πέµπτη µε αριθµό 943/29-8-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΜέΡΑ25
κ. Γεωργίου Λογιάδη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Ο
ρόλος των ιατρικών συλλόγων κατά την παράγραφο 3 του άρ-
θρου 96 του ν.2071/1992 περί ακούσιας νοσηλείας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Υγείας κ. Ζωή
Ράπτη.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ο ν.2071/1992 στο άρθρο 96 και στην παρά-

γραφο 3 ορίζει ρητά ότι «οι ψυχίατροι και οι παιδοψυχίατροι που
συντάσσουν τις γνωµατεύσεις περί ακούσιας νοσηλείας προέρ-
χονται από ειδικό κατάλογο, τον οποίο συντάσσουν ανά διετία οι
κατά τόπους ιατρικοί σύλλογοι». Η προσεκτική ανάγνωση του
ν.2071/1992 προσδίδει θεσµικό ρόλο στον ιατρικό σύλλογο, ο
οποίος καλείται να ορίζει ανά διετία τον ειδικό κατάλογο των ψυ-
χιάτρων - µελών του που θα εξετάζουν τους ασθενείς µε το ερώ-
τηµα της ακούσιας νοσηλείας.

Ο νόµος αυτός στο σύνολό του αποτέλεσε σηµαντικό βήµα
προόδου, όµως στην πράξη η όλη διαδικασία παραπέµπει σε επί
της ουσίας συνέχεια της εφαρµογής του διατάγµατος 104/1973.
Στην καθηµερινή κλινική πράξη ο νόµος εφαρµόζεται στρεβλά
και θα σας καταθέσω µελέτη του Συνηγόρου του Πολίτη του
2007 η οποία το αποδεικνύει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λογιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο ειδικός αυτός κατάλογος που θα έπρεπε κανονικά να συν-
τάσσεται από τον εκάστοτε ιατρικό σύλλογο δεν δοµείται στην
πράξη, µε αποτέλεσµα οι ασθενείς να εξετάζονται αποκλειστικά
και µόνο από ελάχιστους ψυχίατρους του ΕΣΥ, πράγµα το οποίο
δηµιουργεί τεράστια πίεση στο ΕΣΥ και υποβαθµίζει τις υπηρε-
σίες του.

Εφόσον αποτελούµε µια κοινωνία που συντάσσεται µε τους νό-
µους της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, την οποία ως εκπρόσω-
ποι του λαού υπηρετούµε στο Κοινοβούλιο και εφόσον οι νόµοι θα
πρέπει να εφαρµόζονται ρητά και ισότιµα σε κάθε περίπτωση, είναι
υποχρέωσή µου ως Βουλευτής να σας επισηµάνω την ανάγκη της
ορθής εφαρµογής του ν.2071/1992 και πιο συγκεκριµένα του άρ-
θρου 96 παράγραφος 3. Να τονίσω ότι διαχρονικά από το 1973
και µετά καµµία κυβέρνηση δεν έχει πράξει το οτιδήποτε ως προς
το σηµείο αυτό του νόµου. Να αναφέρω ότι στην ανατολική Κρήτη

όπου µία Ψυχιατρική Κλινική του ΕΣΥ, η κλινική του ΠΑΓΝΗ, κα-
λύπτει τις ανάγκες της περιοχής, είναι απαραίτητος ο εξορθολο-
γισµός της διαδικασίας αυτής προς όφελος, πρώτον, της υγείας
των ασθενών που πάσχουν από σοβαρές ψυχιατρικές ασθένειες,
παραδείγµατος χάριν σχιζοφρένεια, αλλά και από κάθε µορφής
εξάρτηση, όπως παραδείγµατος χάριν από το αλκοόλ ή από οποι-
αδήποτε άλλη ψυχοτρόπο ουσία που συχνά οδηγεί σε επεισόδια
ενδοοικογενειακής βίας ή ακόµη και σε αυτοκτονίες. Προς όφελος
επίσης του δηµοσίου συµφέροντος, διότι ένα ισχυρό ΕΣΥ είναι
υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος και τρίτον, προς όφελος της δη-
µόσιας τάξης, για να µην οδηγούµεθα σε εγκλήµατα από αθερά-
πευτους ασθενείς. Τον τελευταίο καιρό στον Νοµό Ηρακλείου
έχουν συµβεί κατ’ αυτόν τον τρόπο δύο µητροκτονίες, οι οποίες
θα µπορούσαν να είχαν αποφευχθεί.

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάσθε κυρία Υπουργέ, µε ποιες
αποφάσεις και ποιες ενέργειες θα ορίσετε την ορθή εφαρµογή
του ν.2071/1992 ως προς την παράγραφο 3 του άρθρου 96 και
πώς θα υποστηρίξετε ως Υπουργείο τους ιατρικούς συλλόγους
της χώρας µας και τα µέλη τους στην υλοποίηση κάθε σχετικής
πρωτοβουλίας και απόφασής σας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Κυρία Υπουργέ έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κύριε Βουλευτά, κατ’ αρχάς δύο εισαγωγικές παρατηρήσεις.

Η ακούσια νοσηλεία είναι η χωρίς τη συγκατάθεση του ασθενή ο
οποίος πάσχει από µια ισχυρή ψυχική διαταραχή. Εισάγεται και
παραµένει για θεραπεία σε κατάλληλη µονάδα ψυχικής υγείας.

Πώς γίνεται αυτό; Αυτό γίνεται συγκεκριµένα µε δύο τρόπους,
σύµφωνα µε τον ν.2071/1992. 

Ο πρώτος τρόπος είναι ένας συγγενής του να υποβάλει αίτηση
στον εισαγγελέα πρωτοδικών και βεβαίως έχοντας δύο γραπτές
γνωµατεύσεις ψυχιάτρων ή παιδοψυχιάτρων οι οποίοι να συµφω-
νούν στην ανάγκη ακούσιας νοσηλείας. Τότε µπορεί να εισαχθεί
σε ψυχιατρική κλινική, µε βάση και έναν ειδικά συντασσόµενο κα-
τάλογο από τους κατά τόπους ιατρικούς συλλόγους, όπως ανα-
φέρεται στον νόµο.

Ο δεύτερος τρόπος είναι όταν δεν έχει συγγενείς ή όταν ξεκι-
νάει η διαδικασία όταν δεν υπάρχει η συναίνεση του ασθενούς.
Τότε µπορεί η οικογένεια να προσφύγει στον εισαγγελέα και να
ζητήσει τη µεταφορά του ασθενή σε δηµόσια ψυχιατρική κλινική
µε τη διαδικασία της ακούσιας νοσηλείας.

Τώρα, σύµφωνα µε τον νόµο αυτόν τον οποίο αναφέρατε,
αλλά και όπως προκύπτει και από έρευνα στους κατά τόπους ια-
τρικούς συλλόγους -και το λέω αυτό διότι συντάσσεται αυτός ο
κατάλογος µε γνώµονα και µε την πρωτοβουλία των ιατρικών
συλλόγων- ο κατάλογος αυτός ο οποίος θα έπρεπε να είχε συν-
ταχθεί δεν έχει συνταχθεί για τον εξής απλό λόγο: Διότι οι κατά
τόπους ιατρικοί σύλλογοι καταρτίζουν ετήσιο -αν όχι ετήσιο,
οπωσδήποτε ανά διετία- κατάλογο όλων των γιατρών, παιδοψυ-
χιάτρων και ψυχιάτρων, οι οποίοι υπηρετούν στον συγκεκριµένο
ιατρικό σύλλογο. Και είτε αυτοί απασχολούνται στο ΕΣΥ είτε
ιδιωτεύουν, είναι συγκεκριµένοι γιατροί και δεν καθορίζει ο
νόµος ειδικά κριτήρια για τη σύνταξη αυτών των καταλόγων. 

Άρα, λοιπόν, όταν συµπεριλαµβάνουν οι ιατρικοί σύλλογοι
όλους τους ψυχιάτρους, είναι ακριβώς γιατί σε περιοχές που
έχουν λίγους ψυχιάτρους και ψυχολόγους δεν είναι δυνατόν να
καταρτιστεί ένας ειδικός κατάλογος, αλλά απευθύνονται σε όλες
τις δηµόσιες δοµές. 

Συνεπώς, ο πραγµατικός λόγος που σήµερα εξετάζονται από
τους ψυχιάτρους του ΕΣΥ δεν είναι η έλλειψη των καταλόγων,
είναι το γεγονός ότι εδώ µιλάµε για ακούσια νοσηλεία. Εάν ήθελε
και αν συναινούσε ο ασθενής να πάει και να εξεταστεί από δύο
ψυχιάτρους, τότε πράγµατι θα µιλούσαµε γι’ αυτήν την περί-
πτωση. 

Στη συντριπτική όµως πλειοψηφία αυτών των περιπτώσεων οι
ακουσίως νοσηλευόµενοι είναι άνθρωποι οι οποίοι δεν πηγαίνουν
να εξεταστούν, άρα δεν µπορεί ο συγγενής να ζητήσει αυτές τις
βεβαιώσεις. 

19166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Συνεπώς σήµερα -και αυτό είναι το ζητούµενο- η µεταφορά
τους στην ψυχιατρική κλινική γίνεται µε βάση την απόφαση του
εισαγγελέα και δεν κωλύει η έλλειψη ειδικού καταλόγου τη µε-
ταφορά τους και βεβαίως, την αποτελεσµατική τους νοσηλεία
στα δηµόσια ψυχιατρικά ιδρύµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, τη διαδικασία τη γνωρίζω πολύ καλά. Φέρνω,

όµως, στην επιφάνεια το συγκεκριµένο θέµα για τους εξής λό-
γους: 

Πρώτον, είναι το οριζόµενο από τον νόµο και πιο συγκεκρι-
µένα, από το άρθρο 96 παράγραφος 3 του ν.2071/1992, το οποίο
η δική σας Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ψήφισε το 1992. 

Εµείς ως ΜέΡΑ25 και εγώ προσωπικά ως Βουλευτής, είµαι
υπέρ της τήρησης του νόµου και εσείς επίσης οφείλετε να κά-
νετε το ίδιο, να εφαρµόζετε τον συγκεκριµένο νόµο που καµµία
κυβέρνηση µέχρι σήµερα διαχρονικά δεν εφαρµόζει. 

Δεύτερον, είναι µια συνθήκη ακριβώς όµοια µε τους πραγµα-
τογνώµονες για δικαστικές υποθέσεις, συνθήκη στην οποία συµ-
βάλλουν οι γιατροί του δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα
καθηµερινά, καθώς είναι υποχρέωση όλων των ιατρών να συµ-
βάλλουν στο δηµόσιο συµφέρον. 

Τρίτον, όπως πληροφορηθήκαµε πρόσφατα σε συνέντευξη
του Προέδρου της Ελληνικής Ψυχιατρικής Εταιρείας, του καθη-
γητού κ. Βασιλείου Μποζίκα, το 55% ως 60% των νοσηλειών στο
ΕΣΥ αντιστοιχεί σε ακούσιες νοσηλείες. Σε µεγάλο δε ποσοστό
των περιπτώσεων νοσηλείας, όπως αποδεικνύεται από τη βιβλιο-
γραφία των τελευταίων ετών, οι ασθενείς νοσηλεύονται για µη
ιατρικούς λόγους λόγω της οικονοµικής εξαθλίωσης των τελευ-
ταίων ετών, των µνηµονίων και της φτωχοποίησης που εσείς
έχετε υπογράψει. 

Εάν, λοιπόν, συµβάλλουν στη διαδικασία οι ιδιώτες γιατροί,
βάσει του άρθρου 96 παράγραφος 3 του ν.2071/1992 τον οποίο
τονίζουµε συνέχεια, θα προσδιορίζονται γρηγορότερα και απο-
τελεσµατικότερα οι πραγµατικοί ιατρικοί λόγοι που οδηγούν σε
ακούσια νοσηλεία. 

Τέταρτον, µε τη συµβολή των ιδιωτών στην ακούσια νοσηλεία,
βάσει του ίδιου νόµου, το ΕΣΥ ισχυροποιείται, διότι θα µειωθεί η
πίεση προς τους γιατρούς του ΕΣΥ και έτσι οι γιατροί του ΕΣΥ
θα µπορούν να εστιάζουν στην ποιοτικότερη παροχή υπηρεσιών
κατά τη νοσηλεία των ασθενών. Θα ελέγχεται επίσης η ροή των
νοσηλειών και η διάρκεια αυτών, ενώ όσες κλινικές είναι πανεπι-
στηµιακές θα εστιάζουν στην εκπαίδευση των ειδικευόµενων µε
στόχο την περαιτέρω αναβάθµιση του ΕΣΥ. 

Πέµπτον, εάν οι ιδιώτες ψυχίατροι κατά τον ν.2071/1992 συµ-
βάλλουν στις ακούσιες νοσηλείες, θα παρεµποδιστεί και θα πε-
ριοριστεί η τάση της Κυβέρνησής σας να κάνει ΣΔΙΤ µε ιδιώτες
στο άµεσο µέλλον, µε πρόσχηµα τη µη διαχειρίσιµη συνθήκη των
ακούσιων νοσηλειών από το ΕΣΥ.

Ως ΜέΡΑ25 είµαστε κατά των ΣΔΙΤ, διότι αυτές οι συµπράξεις
αποδοµούν το ΕΣΥ και εν τέλει το ιδιωτικοποιούν από την πίσω
πόρτα.

Έκτον, µε απόφαση της Κυβέρνησής σας, εσείς προσωπικά,
κυρία Ράπτη, τον Νοέµβριο του 2020 ορίσατε ότι οι ακούσιες νο-
σηλείες θα µπορούν να γίνονται και σε ιδιωτικές κλινικές και το
ποιες ιδιωτικές κλινικές θα επιλεγούν ώστε αυτές να δέχονται τις
ακούσιες νοσηλείες θα γίνεται µε δική σας υπουργική απόφαση,
όπως εσείς έχετε ορίσει. Δηλαδή θα παραδώσετε την ακούσια
νοσηλεία στους φίλους σας, τους «ηµέτερους» κλινικάρχες, απο-
δοµώντας το ΕΣΥ.

Θα προσθέσω ότι το 2021 επικαιροποιήσατε εσείς η ίδια πάλι
την απόφαση για νοσηλεία σε ιδιωτικές κλινικές και ορίσατε ότι
πριν πάνε οι ασθενείς στις ιδιωτικές κλινικές, θα πρέπει να εξε-
ταστούν από το ΕΣΥ, επιβαρύνοντας και πάλι το σύστηµα υγείας,
προς διευκόλυνση των ιδιωτικών κλινικών. 

Γι’ αυτό εµείς ως ΜέΡΑ25 ζητούµε επιτακτικά τη σωστή εφαρ-
µογή του ν.2071/92 τον οποίο εσείς, ως Νέα Δηµοκρατία, είχατε
ψηφίσει και ποτέ όµως δεν είχατε εφαρµόσει στην πράξη. Θέ-
λουµε να δείξουµε τον ρόλο των ιατρικών συλλόγων στη διαδι-

κασία αυτή. Και τέλος θεωρούµε επιβεβληµένη την επανεξέταση
από την Βουλή του ρόλου των ιδιωτικών κλινικών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε. 
Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Υγείας κ. Ζωή Ραπτή
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Υγείας): Σε ό,τι αφορά το πρώτο

θέµα που θίξατε και το οποίο ανέλυσα στην πρωτολογία µου,
ανέδειξα ότι δεν αποτελεί πρόβληµα, γιατί δεν εξετάζονται µόνο
από γιατρούς του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, µπορούν να εξε-
ταστούν και από ψυχιάτρους. Αυτό που αναφέρει ο νόµος είναι
ότι µιλά για ψυχιάτρους χωρίς να προσδιορίζει αν θα είναι του
ΕΣΥ ή ιδιώτες και σήµερα στον εισαγγελέα κάποιος µπορεί να
πάει µε τη γνωµάτευση δύο ψυχιάτρων, δεν κωλύεται από το αν
είναι ιδιώτες. 

Τώρα σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση των προβληµάτων στο
πεδίο της ακούσιας νοσηλείας. Είναι η δική µας Κυβέρνηση, αγα-
πητέ κύριε Βουλευτά, η οποία νοµοθέτησε µε το άρθρο 48 του
ν.4764 του 2020 τη δυνατότητα να ιδρυθούν στην Ελλάδα µονά-
δες έγκαιρης παρέµβασης στην ψύχωση, µονάδες ειδικές στις
οποίες διαγιγνώσκεται το αν κάποιος πάσχει από ένα ψυχωσικό
επεισόδιο προκειµένου να µπορέσει να πάρει αποτελεσµατική
θεραπεία, είτε αυτό αφορά παιδιά και εφήβους είτε αυτό αφορά
ενήλικες. 

Σύµφωνα µε διεθνείς έρευνες οι µονάδες της έγκαιρης παρέµ-
βασης στην ψύχωση είναι ακριβώς αποτελεσµατικές για την πρό-
ληψη των σοβαρών ψυχικών παθήσεων και κατέστη αυτό δυνατό,
το να δηµιουργηθούν καινούργιες τέτοιες µονάδες µε πόρους
από το Ταµείο Ανάκαµψης και µετά από διαγωνιστική διαδικασία
η οποία θα µας δώσει τη δυνατότητα να δηµιουργήσουµε στη
χώρα οκτώ τέτοιες µονάδες έγκαιρης παρέµβασης στην ψύχωση
µέσα στο επόµενο διάστηµα και µέσα στο 2023 το αργότερο. 

Επίσης για τα ζητήµατα της ακούσιας νοσηλείας. Μετά από
τριάντα χρόνια νοµοθετικού κενού µε το άρθρο 59 του ν.4931/22
επίσης νοµοθετήσαµε τη δυνατότητα τη µεταφορά των ψυχικά
ασθενών να µην την διενεργούν οι αστυνοµικές αρχές, οι οποίες
βεβαίως δεν είχαν και καµµία αρµοδιότητα προς τούτο αλλά βε-
βαίως κοινοτικές µονάδες ψυχικής υγείας υπό τη συντονιστική
εποπτεία του ΕΚΑΒ και φυσικά µόνο µε την εξαιρετική συµµε-
τοχή αστυνοµικών, όταν αυτό είναι απόλυτα αναγκαίο. 

Μάλιστα προβλέψαµε και τη δυνατότητα µεταφοράς τους µε
εξειδικευµένο ιατρικό προσωπικό, ένα ιατρικό προσωπικό το
οποίο θα µπορεί να κάνει τέτοιες πράξεις µετά από διαγωνιστική
διαδικασία µε την οποία θα δίνεται η δυνατότητα µε ασφάλεια οι
ασθενείς να µεταφέρονται στις δοµές ψυχικής υγείας, γιατί οι
ψυχικά ασθενείς, όπως έχουµε πει πάρα πολλές φορές, δεν είναι
εγκληµατίες, ούτως ώστε να µεταφέρονται µε χειροπέδες και πε-
ριπολικά. 

Από εκεί και πέρα σήµερα είναι σε τελικό στάδιο η έκδοση µιας
ΚΥΑ µε την οποία θα καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις
αυτής της µεταφοράς µεταξύ των Υπουργών Προστασίας του
Πολίτη, Υγείας και βεβαίως Δικαιοσύνης και πιστεύω ότι µέσα
στον Οκτώβριο θα έχουµε και τον τρόπο, ούτως ώστε άµεσα να
προχωρήσουµε σε αυτή τη µεταφορά. 

Τέλος, να πω ότι η δική µας Κυβέρνηση είναι η Κυβέρνηση η
οποία διόρισε µέσα σε µία διετία παραπάνω από εκατό ψυχιά-
τρους και ψυχολόγους αλλά και βεβαίως και παιδοψυχίατρους,
εκ των οποίων και στο ΠΑΓΝΗ, που είναι και η εκλογική σας πε-
ριφέρεια. Διορίσαµε δύο ψυχιάτρους στο ΠΑΓΝΗ, το ενισχύσαµε
δηλαδή. Επίσης και έναν παιδοψυχίατρο και βεβαίως, εν αναµονή
της πρόσληψης και νέων γιατρών µε την πρόσφατη προκήρυξη
του Αυγούστου, προκηρύξαµε δεκαεπτά θέσεις ψυχιάτρων για
την Κρήτη και δύο παιδοψυχίατρων. 

Κλείνοντας να πω ότι µια άλλη νοµοθετική πρόβλεψη, µε την
οποία δώσαµε τη δυνατότητα να έχουµε ειδικούς νοσηλευτές
ψυχικής υγείας, είναι η πρόβλεψη του ν.4812/2021, το άρθρο 6,
µε το οποίο προβλέπουµε τη σύσταση διακοσίων δεκαπέντε θέ-
σεων ειδικευόµενων νοσηλευτών ψυχικής υγείας, εκ των οποίων
µάλιστα σήµερα έχουν καλυφθεί ογδόντα οκτώ, που σηµαίνει ότι
µπορούµε να έχουµε ειδικούς νοσηλευτές για να παρέχουν
αυτές τις υπηρεσίες. 
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Για εµάς είναι πρώτιστο µέληµα η ενίσχυση των υπηρεσιών ψυ-
χικής υγείας της χώρας και µε τους πόρους από το Ταµείο Ανά-
καµψης έχουµε µπορέσει να εντάξουµε ήδη τη δηµιουργία
εκατόν έξι δοµών και υπηρεσιών ψυχικής υγείας και απεξάρτη-
σης και µε διαγωνιστικές διαδικασίες, που έχουν ήδη ξεκινήσει
και είναι αυτή τη στιγµή σε εξέλιξη, πρόκειται να δηµιουργή-
σουµε και κέντρα ψυχικής υγείας για παιδιά και εφήβους και κέν-
τρα για ενηλίκους, αλλά βεβαίως και κέντρα για την άνοια και το
αλτσχάιµερ, τα οποία είναι απαραίτητα στη χώρα, καθόσον είµα-
στε µια χώρα που γηράσκει. 

Γνώµονάς µας είναι να µην αφήσουµε κανένα µόνο του, όπως
το λέµε στο Υπουργείο και να µην αφήσουµε κανένα πίσω. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 948/29/8/2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Τριαντα-
φυλλίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Άµεσα µέτρα για την αντιµετώπιση των φαινοµένων ρύ-
πανσης του Θερµαϊκού Κόλπου». 

Στην ερώτηση του κ. Τριανταφυλλίδη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεώργιος Αµυράς. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά να θέσετε την

ερώτησή σας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι συµπολίτες µου έζησαν σήµερα µια πολύ-

πολύ δύσκολη µέρα, όπου τα ακραία καιρικά φαινόµενα σε συν-
δυασµό µε το επιτελικό µπάχαλο που εξασφάλισε η Κυβέρνησή
σας για αυτό, τους έκαναν να βιώσουν καταστάσεις οι οποίες δεν
οδηγούν στην απάντηση που µου έδωσε ο συνάδελφός σας, ο
κ. Πέτσας, στις 16 Ιουλίου του 2022, όταν είχαν προηγηθεί άλλες
δύο νεροποντές. Μου είχε πει: «Μη µου λέτε για καταστροφές
τις οποίες εµείς δεν βλέπουµε». Τις βλέπουν όλα τα τηλεοπτικά
δίκτυα, τις βλέπουν, τις ζουν και τις βιώνουν όλοι οι Θεσσαλονι-
κείς, εκτός από την Κυβέρνηση του «επιτελικού χάους».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κυρία Πρόεδρε, τι σχέση έχουν αυτά µε την επίκαιρη;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Από τις τρεις τα ξηµερώ-
µατα παραµένει κλειστό το τούνελ του Ευόσµου στην περιφερει-
ακή οδό. Στο ύψος του Νοσοκοµείου «Παπανικολάου» έχει
προκληθεί καθίζηση στο οδόστρωµα. Το «424» Στρατιωτικό Νο-
σοκοµείο, προς το Φίλυρο, όπου είχαµε θάνατο νέου ανθρώπου
πριν από ένα χρόνο, παρέµεινε και αυτό κλειστό. Απέναντι από
τα δικαστήρια πληµµύρισαν καταστήµατα.

Πληµµύρισε για πρώτη φορά, κύριε Υπουργέ, κύριε Αµυρά, -
είστε και δηµοσιογράφος, το θυµάστε- ο Λευκός Πύργος. Τα πε-
ρίπτερα 8 και 9 της ΔΕΘ πληµµύρισαν και οι εκθέτες είναι
πραγµατικά σε απόγνωση, γιατί σε µερικές µέρες ο κ. Μητσοτά-
κης θα έρθει στη Θεσσαλονίκη για να εγκαινιάσει τι; Μια πόλη
πνιγµένη µε πεντακόσιες εξήντα κλήσεις στην Πυροσβεστική.

Ξαναλέω ότι εγώ από τον Υπουργό, τον κ. Αµυρά δεν περιµένω
απάντηση τύπου Πέτσα «µη µου λέτε για καταστροφές τις οποίες
εµείς, ως Κυβέρνηση, δεν βλέπουµε».

Και έρχοµαι τώρα στον Θερµαϊκό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα µου επιτρέψετε µια

παρατήρηση, κύριε συνάδελφε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε καταναλώσει τα

3/4 του χρόνου σας σε κάτι τελείως διαφορετικό από την ερώ-
τηση που έχετε κάνει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Έχει άµεση σύνδεση,
κυρία Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ πολύ, µέσα
στα επόµενα σαράντα δευτερόλεπτα να πείτε την ερώτησή σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία
Σακοράφα, µόνο που οι συγκεκριµένες καιρικές συνθήκες, οι
ακραίες, σε συνδυασµό µε αυτό που ονοµάστηκε «επιτελικό µπά-
χαλο»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Είµαστε σε διαδικασία
ελέγχου, κύριε συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ήταν σε άµεση σχέση µε
την κατάσταση του Θερµαϊκού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ακούστε µε λίγο, σας
παρακαλώ. Πρέπει να κρατάµε τις διαδικασίες.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ναι, βέβαια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Είµαστε σε διαδικασία

ελέγχου. Καλέσαµε τον Υπουργό για συγκεκριµένη ερώτηση. Πα-
ρακαλώ, κάνετε αυτή την ερώτηση και αν θέλετε να κάνετε και
την επόµενη που θέλετε, κάντε µια διαφορετική ερώτηση. Πάν-
τως, αυτό δεν είναι διαδικασία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αντί να ελέγξω εγώ,
όµως, τον Υπουργό, ελέγχετε εσείς εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν θα κάνετε τοποθέ-
τηση. όταν έχετε να κάνετε ερώτηση. Σας παρακαλώ πολύ!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Δέχοµαι τον έλεγχό σας,
αλλά νοµίζω ότι προτεραιότητα είναι ο έλεγχος της Κυβέρνησης
και του Υπουργού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όταν θα κάνετε τη σχε-
τική ερώτηση ή όταν θα έχουµε Ολοµέλεια. Αυτή τη στιγµή έχετε
άλλη ερώτηση. Σας παρακαλώ να µη διαστρεβλώνετε τη διαδι-
κασία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Θέλω να πω, δηλαδή,
κύριε Υφυπουργέ, στα είκοσι δευτερόλεπτα που µου µένουν, ότι
η ερώτησή µου δεν έχει καµµία στείρα αντιπολιτευτική χροιά,
γιατί δύο φορές, το 2015 και το 2017, είχα επισηµάνει αυτό που
συµβαίνει και σήµερα στον Θερµαϊκό Κόλπο. Δηλαδή, το 2015
και το 2017 στους αντίστοιχους Υπουργούς που ήταν στη θέση
σας, γιατί µεσολάβησε το 2018 η συγκρότηση του φορέα του
Θερµαϊκού, τον οποίον εσείς καταργήσατε στις 31 Δεκεµβρίου
του 2021.

Αφού δεν έχω χρόνο, θα σας δείξω µόνο εικόνες, οι οποίες
είναι ενάµιση µήνα αφότου παρουσιάσατε την «Αλκίππη» µαζί µε
τον συνάδελφό σας, τον κ. Καλαφάτη.

Είναι αυτή εδώ η εικόνα, κύριε Υπουργέ, όπου έχουµε µια υγρή
χωµατερή, την «υγρή αυλή» της Θεσσαλονίκης. Ούτε η «Αλ-
κίππη» ούτε καµµιά άλλη πρόχειρη και εµβαλωµατική λύση µπο-
ρεί να δώσει τη λύση που ετοίµασε από το 2006 το Τεχνικό
Επιµελητήριο - Παράρτηµα Κεντρικής Μακεδονίας. Αυτές είναι
οι εικόνες.

Πραγµατικά, η τελευταία είναι γροθιά στο στοµάχι. Κοιτάξτε
λίγο. Σε αυτή τη Θεσσαλονίκη, σε αυτή την «υγρή αυλή» θα έρθει
ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή σας µετά από µερικές ηµέ-
ρες. Γιατί; Κάνατε αυτό που θα σας εξηγήσω και στη δευτεροµι-
λία, όταν θα έχω τον απαιτούµενο χρόνο. Καταργήσατε τον
φορέα για 10 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά βρήκατε 150 εκατοµµύρια
για τον ενιαίο φορέα τον οποίο δηµιουργήσατε.

Δεν δεχθήκατε -και καταθέτω και τις φωτογραφίες, από τη µια
και τη µελέτη του ΤΕΕ, τριανταεπτά σελίδες, Παράρτηµα Κεντρι-
κής Μακεδονίας, από το 2006, που περίµενε το 2018 να έρθει ο
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για να την κάνει πράξη. Δεν εί-
χατε, όµως, υποµονή. Καταργήσατε τον φορέα.

Θα τα πούµε στη δευτεροµιλία, γιατί υπάρχει και ένα ανοιχτό
σκάνδαλο εκεί σε σχέση µε τοξικά και απόβλητα. Θα τα πούµε
στη δευτεροµιλία µου.

Σας ευχαριστώ για την κατανόηση, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατά την άποψή µου, κύριε συνάδελφε, δεν πρόκειται για κα-

τανόηση εκ µέρους της Προέδρου, αλλά για ανοχή, διότι κινη-
θήκατε ωσάν άλλος λαθρεπιβάτης, καθώς µε αφορµή την
επίκαιρη ερώτηση που µου καταθέσατε για τον Θερµαϊκό, αφιε-
ρώσατε όλο το χρόνο σας για να µιλήσετε για την κακοκαιρία και
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για τα ακραία καιρικά φαινόµενα, τα οποία οδήγησαν σε προβλή-
µατα την πόλη. Αντιλαµβάνοµαι ότι είστε Βουλευτής Θεσσαλο-
νίκης και θέλετε να προβάλλετε τις ανησυχίες σας επί του
θέµατος, αλλά το κάνετε µε λάθος τρόπο.

Η ΕΜΥ είχε εκδώσει δελτίο επικίνδυνων και ακραίων καιρικών
φαινοµένων, όπως πολύ καλά το γνωρίζετε. Απολογιστικά να σας
πω ότι είχαµε στην ευρύτερη περιοχή της Θεσσαλονίκης οκτα-
κόσιες περίπου κλήσεις για κοπές δέντρων, για αντλήσεις υδά-
των και για παροχή βοήθειας. Προσέτρεξε φυσικά το
Πυροσβεστικό Σώµα σε αυτές που χρειάστηκε, οι οποίες τελικά
ήταν περίπου ογδόντα. Άρα, όλοι έκαναν τη δουλειά τους σωστά,
µέσα από τη δοµή του Πυροσβεστικού Σώµατος και της Πολιτι-
κής Προστασίας. 

Τώρα έρχοµαι στο θέµα της ρύπανσης του Θερµαϊκού. Πρώτα
από όλα, να σας πω ότι είναι fake. Είναι fake news! Και αφού,
όπως είπατε, είµαστε δηµοσιογράφοι και οι δύο, καλό είναι να
είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί και να ξέρουµε για τι πράγµα µι-
λάµε. Είναι fake news ότι καταργήσαµε τους φορείς. Τους αντι-
καταστήσαµε τους φορείς, τους πρώην φορείς διαχείρισης
προστατευόµενων περιοχών, µε τις µονάδες διαχείρισης προ-
στατευόµενων περιοχών. 

Και για τον Θερµαϊκό που λέτε εσείς, ναι, υπήρχε ο φορέας
διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών του Θερµαϊκού Κόλπου,
ενσωµατώθηκε στο ΟΦΥΠΕΚΑ και αντικαταστάθηκε, µε τους ίδι-
ους ακριβώς εργαζοµένους, µε τη Μονάδα Διαχείρισης Προστα-
τευόµενων Περιοχών Κεντρικής Μακεδονίας. Έχει έδρα τον
Λαγκαδά Θεσσαλονίκης και παραρτήµατα στη Χαλάστρα και
στην Κερκίνη στις Σέρρες.

Λέτε ότι κατήργησε, υποτίθεται, το Υπουργείο Περιβάλλοντος
τους φορείς, ενώ -ξαναλέω- τους αντικατέστησε. Τους τριάντα
έξι φορείς τους αντικαταστήσαµε από είκοσι τέσσερις µονάδες.
Και πόσο χαίροµαι να σας πω ότι ήταν η πιο σωστή κίνηση που
κάναµε, δεδοµένου ότι αρκετοί από τους φορείς που είχατε φτιά-
ξει, ήταν φορείς-σφραγίδα, δηλαδή είχαν µόνο διοικητικά συµ-
βούλια, δεν είχαν ούτε έναν εργαζόµενο. Πού συνέβαινε αυτό;
Στις Κυκλάδες, στην Κρήτη, στο Βόρειο Αιγαίο, στην Εύβοια,
στον Κορινθιακό Κόλπο, στη Δυτική Μακεδονία, στο Βόρα, και
στην Πελοπόννησο. Πώς θα προστατεύατε, λοιπόν, εσείς αυτές
τις περιοχές, τις ευαίσθητα οικολογικά περιοχές; Με τα διοικη-
τικά συµβούλια; Θα βγάζατε τα διοικητικά συµβούλια, που δεν
είχαν ούτε έναν εργαζόµενο, να κάνουν αυτοψίες; Τι θα κάνατε;
Πείτε µου. Αλλά πάλι, δεν προλάβατε να κάνετε προσλήψεις και
το ένα και το άλλο!

Ο ΟΦΥΠΕΚΑ λοιπόν -αυτός είναι ο σωστός του όρος, κύριε
Τριανταφυλλίδη. Όταν θέλετε να µιλάµε για τον ΟΦΥΠΕΚΑ, είναι
σωστό να ξέρουµε και πώς ονοµάζεται ο οργανισµός. ΟΦΥΠΕΚΑ
και όχι ΟΠΕΚ, που είναι οργανισµός για το πετρέλαιο ή όπως αλ-
λιώς είπατε ο οργανισµός για το Φυσικό Περιβάλλον και την Κλι-
µατική Αλλαγή, στελεχώθηκε µε άξια και σοβαρά στελέχη, µε
επιστήµονες. Και όχι µόνο αυτό, τον προικοδοτήσαµε µε τα εξής.
Τρέχει ένα πρόγραµµα στο Ταµείο Ανάκαµψης 36 εκατοµµυρίων
ευρώ για να στήσει ένα σύγχρονο σύστηµα εποπτείας και παρα-
κολούθησης των ειδών και των οικοτόπων. Είναι κάτι που το έχει
ανάγκη η χώρα από καταβολής της σύστασης αυτού του κρά-
τους, να µάθουµε να προστατεύουµε, αλλά µε µέσα, µε εργαλεία
τις προστατευόµενες περιοχές, αυτές που είναι ευαίσθητες.

Και λέτε, λοιπόν, τώρα ότι το 2015 και το 2018 είχαµε εµφάνιση
νεκρών τρωκτικών στο Θερµαϊκό. Φτιάξατε εσείς τον φορέα και
λύθηκε το πρόβληµα, και επανήλθε το 2022! Δεν είναι έτσι. Δεν
είναι έτσι, κύριε Τριανταφυλλίδη µου! Ξέρετε πολύ καλά ότι και
το 2015 και το 2018 και τώρα η εµφάνιση των τρωκτικών συνδέ-
εται µε τα πληµµυρικά φαινόµενα. Διότι πληµµυρίζουν διάφορες
περιοχές -και θα σας πω ποιες είναι αυτές οι περιοχές, οι οποίες
όλες καταλήγουν στον κόλπο του Θερµαϊκού, στον κόλπο της
Θεσσαλονίκης δηλαδή, και τον Θερµαϊκό- και παρασύρουν,
καθώς πληµµυρίζουν, από τους υπονόµους τα τρωκτικά. Είναι
ένα θέµα, γνωστόν τοις πάσι, σε όλες τις περιοχές του κόσµου.
Δεν συνδέεται δηλαδή µε το αν υπάρχει φορέας ή αν υπάρχει
µονάδα διαχείρισης.

Για να δούµε λίγο το οικοσύστηµα, το θαλάσσιο οικοσύστηµα,
το υδατικό σύστηµα του Θερµαϊκού. Είναι ένα επιβαρυµένο σύ-

στηµα. Διότι στον Θερµαϊκό καταλήγουν γεωργικές εκµεταλλεύ-
σεις, τουριστικές πιέσεις, βιοµηχανίες, βιοτεχνίες, µεταφορές και
τα εσωτερικά ύδατα -που έχει σηµασία-, δηλαδή ο Γαλλικός, ο
Αξιός, ο Αλιάκµονας, ο Λουδίας, αλλά και οι παραπόταµοι και οι
χείµαρροι, που είναι χειµαρροπόταµοι, δηλαδή εµφανίζονται
µετά τις βροχές. 

‘Αρα, εάν βλέπουµε µια εικόνα στον Θερµαϊκό ή µια ανησυχη-
τική σύσταση, µετά τους ελέγχους, στα ύδατά του, τότε πρέπει
να ανησυχούµε για το τι γίνεται πέριξ του Θερµαϊκού. 

Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω και για το καραβάκι
και για τον ΟΦΥΠΕΚΑ, αλλά θα σας δώσω και πάρα πολύ χρή-
σιµα στοιχεία για τα πλαστικά και τα είδη των απορριµµάτων που
πλέον δεν φτάνουν στον πυθµένα χάρη στις ενέργειες του ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ και βεβαίως του Υπουργείου Περιβάλλοντος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Πραγµατικά δεν αποφύ-

γατε, κύριε Αµυρά, να επαναλάβετε -γιατί, φαίνεται, είναι κοινός
παρονοµαστής έκφρασης της δικής σας Κυβέρνησης- να αρνεί-
στε την πραγµατικότητα και να την ονοµάζετε fake news. Φωτο-
γραφίες κατέθεσα στα Πρακτικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Σας είπα για τον φορέα …

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ήλθατε στη Θεσσαλο-
νίκη …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Μην κάνετε διαστροφή.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Είπα ότι κατέθεσα φωτο-
γραφίες.

Κυρία Πρόεδρε ….
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Μη διαστρέφετε αυτά που λέω. Δεν είπα για τα τρωκτικά.
Είπα για την αλλαγή του φορέα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μη δυσκολεύεστε. Θα
έχετε τον χρόνο. Ήλθατε …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, επι-
τρέψτε µου λίγο. Έχει δίκιο σ’ αυτό που λέει τώρα ο κύριος Υφυ-
πουργός.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σε ποιο έχει δίκιο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σ’ αυτό που λέει, τη

διόρθωση που έκανε. Είναι επ’ αυτού που λέει αυτή τη στιγµή.
Σας παρακαλώ. Έχει δίκιο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ποιου δηλαδή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν είπε γι’ αυτό που

λέτε εσείς. Είπε για τους φορείς.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μα, για τους φορείς είπα

κι εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το είπε. Σας παρα-

καλώ. Είναι καταγεγραµµένο στα Πρακτικά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μα, για τους φορείς λέω

κι εγώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεχίστε, όµως, την

οµιλία σας. Παρακαλώ πολύ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μου επιτρέπετε. 
Ήλθατε στη Θεσσαλονίκη στις 7 Ιουνίου, κύριε Υφυπουργέ,

και παρουσιάσατε µε κυβερνητικό κλιµάκιο την «Αλκίππη». Υπο-
σχεθήκατε στη Θεσσαλονίκη ότι θα λείψει, µε οκτώ φορές που
θα καθαρίζει η «Αλκίππη», το συγκεκριµένο φαινόµενο. Ενάµιση
µήνα µετά έχουµε τα δηµοσιεύµατα, τα οποία, επίσης, θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά και από εκεί είναι και οι φωτογραφίες. Είναι
η επιφανειακή ρύπανση, αυτό που ονοµάζεται «υγρή χωµατερή»,
η «υγρή αυλή» της Θεσσαλονίκης, που πονάει η καρδιά µας,
εµάς που καθηµερινά περνάµε απ’ αυτή, να τη βλέπουµε σ’ αυτή
την κατάσταση. Σ’ αυτό πρέπει να αναλάβετε τις ευθύνες σας.
Είναι αποκρουστικό όχι µόνο για τους πολίτες της Θεσσαλονί-
κης, αλλά και για τους τουρίστες. Μπροστά στον Λευκό Πύργο
σκουπίδια κάθε λογής, φύκια να επιπλέουν στην επιφάνεια,
ακόµη και τρωκτικά και όλα αυτά δύο µήνες αφότου εσείς υπο-
σχεθήκατε ότι αυτή η οικτρή εικόνα δεν θα υπάρχει. 
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«Ξέρω από πρώτο χέρι τα ζητήµατα του Θερµαϊκού», είπατε.
Φαίνεται ότι αυτά τα συγκεκριµένα προβλήµατα και αυτές τις
συγκεκριµένες εικόνες δεν καταφέρατε να τις σβήσετε.

Αυτό το οποίο επισηµαίνω, κύριε Υπουργέ -γιατί δεν θα έχω πάλι
χρόνο- είναι το εξής. Εδώ πρέπει να πάρετε θέση ως Κυβέρνηση.
Στην Εισαγγελία Πρωτοδικών Θεσσαλονίκης βρίσκεται, από τα
τέλη Ιουνίου, ο φάκελος µιας υπόθεσης, σύµφωνα µε το υπόµνηµα
του Ειδικού Επιθεωρητή Περιβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας και τη δικογραφία που σχηµάτισε η Ελληνική
Αστυνοµία. Εισαγγελία Πρωτοδικών, ο Ειδικός Επιθεωρητής Πε-
ριβάλλοντος, Ελληνική Αστυνοµία, τι αποκαλύπτουν; Επικίνδυνη
περιβαλλοντική µόλυνση στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης από παρά-
νοµη µεταφορά και επεξεργασία παράνοµων αποβλήτων. 

Έρχοµαι στο δεύτερο δηµοσίευµα –και αυτά θα τα καταθέσω-
που ένας τέταρτος φορέας, ο συντονιστής Περιφέρειας Μακε-
δονίας-Θράκης, ο κ. Σάββας, αρνείται για δεύτερη φορά να αδει-
οδοτήσει, όπως έκανε και την πρώτη φορά, τον συγκεκριµένο
φορέα. Το όνοµά του το γνωρίζατε, τον ρόλο της Περιφέρειας
Κεντρικής Μακεδονίας τον γνωρίζετε. 

Το δικό µου ερώτηµα είναι το εξής και µ’ αυτό καταλήγω, κύριε
Αµυρά. Διαβεβαιώστε µε. Περιµένω, µετά απ’ αυτούς τους φο-
ρείς που ανέφερα, να ακούσω ποιά είναι η θέση της ελληνικής
Κυβέρνησης. Υπάρχει τοξική βόµβα στην αυλή της Θεσσαλονί-
κης µε τοξικά και απόβλητα; Διευκρινίστε, πάρτε θέση, γιατί εδώ
µιλάµε για Εισαγγελία Πρωτοδικών, για Ελληνική Αστυνοµία, για
έκθεση. Δεν θέλω να τη διαβάσω όλη, γιατί δεν µας παίρνει ο
χρόνος.  Λέει συγκλονιστικά πράγµατα µέσα, όπως και η δεύτερη
άρνηση του κ. Σάββα, του συντονιστή Περιφερειάρχη, ο οποίος
ξεκαθαρίζει ότι δεν πρόκειται, µε αυτούς τους περιβαλλοντικούς
όρους, να δώσει άδεια. 

Θέλω λοιπόν τη σαφή και ξεκάθαρη θέση της ελληνικής Κυ-
βέρνησης, την οποία, εν προκειµένω, εκφράζετε εσείς. Λέτε, ναι
ή όχι στην αδειοδότηση του συγκεκριµένου φορέα; 

Ευχαριστώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Για ποιον φορέα µιλάτε; Πείτε για να καταγραφεί. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ναι, να καταγραφεί. Λοι-

πόν, µιλάµε για τον φορέα που λέγεται «NORTH AEGEAN
SLOPS»,  η όποια εταιρεία αυτή έλαβε άδεια, υπ’ αριθµ.
329502/19-5-2022, µε απόφαση της Περιφέρειας Κεντρικής Μα-
κεδονίας -σε χρόνο ρεκόρ µάλιστα. Και στη συνέχεια, µετά από
αυτοψία του ειδικού επιθεωρητή, που κατέγραψε πλείστες πα-
ραβάσεις που αφορούν περιβαλλοντική µόλυνση στο λιµάνι της
Θεσσαλονίκης, ξαναδόθηκε άδεια «εξπρές», γιατί λέχθηκε από
την πλευρά της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας ότι υπήρξε
πιστή τήρηση όλων των προβλεπόµενων διαδικασιών και ήρθε
για δεύτερη φορά ο κ. Ιωάννης Σάββας, ο συντονιστής Περιφέ-
ρειας -Υπερπεριφερειάρχης, όπως λέγεται- ο οποίος για δεύτερη
φορά είπε ότι δεν πληρούνται οι νόµιµες προϋποθέσεις για τη
χορήγηση άδειας λειτουργίας. 

Αυτό που περιµένουν να ακούσουν οι πολίτες της Θεσσαλονί-
κης από εσάς, από την ελληνική Κυβέρνηση, επίσηµα από εσάς
δηλαδή, είναι αυτά που καταγράφονται σε διάφορα δηµοσιεύ-
µατα. Υπάρχει µια τοξική βόµβα στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης,
στην υγρή αυλή της; Αυτό είναι που µας ενδιαφέρει καθαρά και
για την υγεία των πολιτών και όλων ηµών. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σε όλα βεβαίως θα απαντήσω, αλλά αυτό είναι -θα έλεγα- ηµι-

σκάρτο παιχνίδι. Με φωνάζετε για το Θερµαϊκό -για τα τρωκτικά-
και στην αρχή για τρία λεπτά µου µιλάτε για την κακοκαιρία και
τα προβλήµατα που προκάλεσε και τώρα µου επικαλείστε δηµο-
σιεύµατα για µια άλλη υπόθεση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Για το λιµάνι της Θεσσα-
λονίκης. Για τη ρύπανση του Θερµαϊκού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Είναι για µια άλλη υπόθεση. 

Η ερώτησή σας είναι συγκεκριµένη. Γι’ αυτό σας ζήτησα να
µου πείτε ποιος είναι ο φορέας…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Την επόµενη φορά
δώστε µου την οµιλία µου…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Σας ζήτησα να µου πείτε το φορέα και διαβάσατε και µου
είπατε το φορέα, λέγοντας ότι έχει αδειοδοτηθεί δύο φορές από
την Περιφέρεια. ‘Αρα, έχει περάσει από ΠΕΣΠΑ. 

Έχει περάσει ή δεν έχει περάσει από ΠΕΣΠΑ; Τι θέλετε να µου
πείτε; Ότι είναι παράνοµη η αδειοδότηση που έδωσε η Περιφέ-
ρεια και το ΠΕΣΠΑ; Αυτό µου λέτε;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τη δική σας θέση θέλω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Να το ψάξουµε εάν είναι παράνοµη. Αλλά από τη στιγµή
που έχει αδειοδοτηθεί, τι µου λέτε τώρα; ‘Η νοµίζετε ότι οποιοσ-
δήποτε Υπουργός ή Υφυπουργός ή στέλεχος της Κυβέρνησης
µπορεί να αφαιρεί, επειδή ο ίδιος το θέλει, µια αδειοδοτηµένη
διαδικασία, µια άδεια; Τι είναι αυτά που µου λέτε;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Συµφωνείτε ή διαφωνείτε
µε την Περιφέρεια; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Τους ελέγχους θα τους κάνουµε. 

Η ελληνική Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, έχει υψηλό-
τατη προτεραιότητα στην ατζέντα της, την πράσινη ατζέντα. 

Και για τον Θερµαϊκό που µου λέτε και για τους ελέγχους, το
Σώµα Επιθεωρητών Περιβάλλοντος Βορείου Ελλάδος ήταν που
πήγε και ήλεγξε τη µονάδα κατεργασίας αποβλήτων της Βιοµη-
χανικής Περιοχής Θεσσαλονίκης. Και το αντίστοιχο έκανε και
στις εγκαταστάσεις επεξεργασίας λυµάτων της Σίνδου, της Εται-
ρείας ‘Υδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης, έβαλε πρό-
στιµα, έστειλε στον εισαγγελέα τον φάκελο και έχει πάρει και τη
δικαστική οδό, όσον αφορά το ποινικό µέρος. ‘Αρα, ποιος σας
λέει ότι σφυρίζει οποιοσδήποτε αδιάφορα; Το αντίθετο αποδει-
κνύουµε. 

Και για να τελειώνουµε µε το ζήτηµα του ΟΦΥΠΕΚΑ. Δεν µου
λέτε, το 2015 και το 2018 που εµφανίστηκαν και πάλι νεκρά τρω-
κτικά στον κόλπο της Θεσσαλονίκης, για πείτε µου εσείς, που
είστε λαλίστατος…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Δεν µπορώ να σας πω
γιατί δεν έχω τριτοµιλία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν µπορείτε να µου πείτε. Μάλιστα.

Το 2022, όµως, η αλλαγή είναι η εξής, ότι από τον Μάιο ο ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ, ο Οργανισµός για το Φυσικό Περιβάλλον και την Κλιµατική
Αλλαγή που υπό τη σκέπη του πήρε τις µονάδες διαχείρισης που
αντικατέστησαν τους φορείς -για να τα λέµε όλα ορθά και
σωστά- χρηµατοδότησε και χρηµατοδοτεί, για πρώτη φορά στην
ιστορία της πόλης, ένα καραβάκι που πηγαινοέρχεται δύο φορές
την εβδοµάδα από το Δέλτα του Αξιού ως το Μέγαρο Μουσικής
κι επιστρέφει και µαζεύει τα επιπλέοντα απορρίµµατα. Μέχρι
τώρα πώς γινόταν αυτή η διαδικασία;

Εσείς, κύριε συνάδελφε, αγαπητέ µου κύριε Τριανταφυλλίδη,
ως δηµοσιογράφος στην ΕΡΤ3 κάνατε ρεπορτάζ -τα θυµάµαι
εγώ- τα προηγούµενα χρόνια για τις εστίες ρύπανσης στον Θερ-
µαϊκό και για τα τρωκτικά. 

Άρα λοιπόν και για το ότι δεν υπήρχε µια σταθερή διαδικασία
να µαζεύει τα επιπλέοντα απορρίµµατα. Αυτή η διαδικασία επι-
τέλους υπάρχει µε την κινητοποίηση του Σταύρου Καλαφάτη,
του Υπουργού Μακεδονίας Θράκης και βεβαίως του Υπουργού
Περιβάλλοντος και επισπεύδονται όσον αφορά τα οργανωτικά,
τα διαδικαστικά και τη χρηµατοδότηση τον ΟΦΥΠΕΚΑ. Έχουµε
για πρώτη φορά στην πόλη ένα καραβάκι που µαζεύει όλα τα επι-
πλέοντα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Θέλετε να πάµε µαζί
στον Θερµαϊκό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα σας δώσω να δείτε για να καταλάβετε και να µην µη-
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δενίζετε το έργο κανενός το εξής: Τι έβγαλαν οι έρευνες για τα
πλαστικά που µαζεύει αυτό το καραβάκι; Θα σας πω εγώ. Από
τις καταγραφές που είχαν γίνει και το 2021 και τώρα που µαζεύει
το καραβάκι -προσέξτε- το 75% των επιπλεόντων απορριµµάτων
είναι τεχνητά πολυµερή υλικά και σε ότι αφορά στο µέγεθός τους
αυτά τα απορρίµµατα στο 70% τους, επτά στα δέκα δηλαδή πλα-
στικά σκουπίδια που επιπλέουν ή επέπλεαν στον Θερµαϊκό είχαν
µήκος 2,5 εκατοστά. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι αυτά διασπώ-
µενα διαρκώς φτάνουν στον πάτο και διαλύουν το σύνολο της
τροφικής αλυσίδας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εσείς τι κάνετε γι’ αυτό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Τι κάνουµε; Βάλαµε το καράβι λοιπόν και τα µαζεύει αυτά
τα πλαστικά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αυτήν την επιφανειακή
λύση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Εσείς να πηγαίνετε να βγάζετε φωτογραφίες τη δουλειά
που κάνει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εγώ; Τα τοπικά µέσα! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Πολύ καλά κάνουν και τις βγάζουν. Εγώ σας προτρέπω
να βγάλετε φωτογραφία το καραβάκι που µαζεύει τα πλαστικά,
διότι αυτά τα πλαστικά θα φτάσουν στον πάτο, θα γίνονται µι-
κροπλαστικά και είναι ένας από τους σηµαντικότερους και χει-
ρότερους κινδύνους για τα θαλάσσια οικοσυστήµατα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Είναι κοροϊδία και εµ-
παιγµός αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Και καταλήγω.

Μηδενίζετε επίσης ταυτόχρονα και τις δράσεις του Δήµου
Θεσσαλονίκης για το ζήτηµα της ρύπανσης του Θερµαϊκού.
Υπάρχει ένα πρόγραµµα παρακολούθησης που υλοποιεί ο δήµος
της ποιότητας της θάλασσας στον όρµο της Θεσσαλονίκης που
πραγµατοποιείται σε συνεργασία µε το Ελληνικό Κέντρο Βιοτό-
πων Υγροτόπων. Μάλλον δεν σας ενδιαφέρει η επιστηµονική
δουλειά που γίνεται εκεί.

Επίσης υπάρχει και ένα άλλο πρόγραµµα και καταγράφουν τα
στοιχεία της ρύπανσης στον Θερµαϊκό σε ένα ειδικό πρωτόκολλο
και έτσι λοιπόν ανά πάσα ώρα και στιγµή ξέρει και ο Δήµος Θεσ-
σαλονίκης την κατάσταση των υδάτων. Γι’ αυτό στο σύνολό τους
οι υπηρεσίες και οι φορείς, δηλαδή το Υπουργείο Μακεδονίας -
Θράκης µε τον κ. Καλαφάτη, ο Δήµος Θεσσαλονίκης και βεβαίως
το Υπουργείο Περιβάλλοντος για πρώτη φορά εξασφαλίσαµε ότι
τα επιπλέοντα απορρίµµατα που δυστυχώς καταλήγουν εδώ και
χρόνια στον Θερµαϊκό, από τα ποτάµια, από τα εσωτερικά ύδατα
που σας είπα, από τις γεωργικές εκµεταλλεύσεις από τις χίλιες
δυο ανθρώπινες δραστηριότητες πλέον µαζεύονται και δεν τα
αφήνουµε να διασπαστούν σε µικροπλαστικά που αποτελούν έναν
εξαιρετικό κίνδυνο όπως είπα για τα θαλάσσια οικοσυστήµατα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Θέλετε να πάµε µαζί
στον Θερµαϊκό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Εγώ σας προσκαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εγώ, εγώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Και κάτι ακόµα. Δεν έχετε εσείς την αποκλειστικότητα της
Θεσσαλονίκης. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μα εγώ µένω. Εσείς δεν
µένετε. Είστε άσχετος µε τη Θεσσαλονίκη. Καµµία σχέση µε τη
Θεσσαλονίκη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Είµαι άσχετος µε τη Θεσσαλονίκη, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
κύριε Υπουργέ, πρέπει να κλείσετε, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ακούστε, κύριε Τριανταφυλλίδη και ρίξτε την ένταση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εσείς ρίξτε την ένταση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Δεν έχετε εσείς το µονοπώλιο της προστασίας της πόλης
και του ενδιαφέροντος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κάθε µέρα περνάω από
εκεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Καταλήγω εδώ, προσκαλώντας τον κ. Τριανταφυλλίδη να
πάµε στο καραβάκι, να κάνουµε τον πλου από το Δέλτα του Αξιού
µέχρι το Μέγαρο Μουσικής να δείτε τη δουλειά που γίνεται και
να επισκεφτούµε µετά άµα θέλετε και το Ελληνικό Κέντρο Βιο-
τόπων Υγροτόπων για να σας κάνει ένα ταχύρρυθµο σεµινάριο
σε αυτά τα θέµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεχίζουµε µε τη δεύ-

τερη µε αριθµό 945/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Διετής παράταση για προέγκριση οικοδο-
µικής άδειας σε οικόπεδα µικρότερα των τεσσάρων στρεµµάτων
εκτός σχεδίου».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Ταγαράς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε το 2020 επί υπουργίας του κ.

Χατζηδάκη µε τον ν.4759 περιορίστηκε η δυνατότητα δόµησης
εκτός σχεδίου και ιδιαίτερα για τα οικόπεδα κάτω των τεσσάρων
στρεµµάτων για τα οποία µάλιστα δόθηκε µια µεταβατική περίο-
δος έως 31-12-2022, προκειµένου να λάβουν προέγκριση οικο-
δοµικής άδειας και να διατηρήσουν το δικαίωµα της δόµησης
υπό προϋποθέσεις. 

Αυτό βεβαίως, ίσχυε µε τον προγραµµατισµό που προέβλεπε
ότι θα είχαν ανατεθεί τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια ή τα ειδικά
πολεοδοµικά σχέδια, προκειµένου να έχει πλέον λήξει το ζήτηµα
για την εκτός σχεδίου δόµηση µε έναν άλλον τρόπο, µε πρό-
βλεψη δηλαδή, για το τι ακριβώς χρήση και µε ποιες προϋποθέ-
σεις θα υπάρχει η δόµηση σε όλες τις εκτάσεις που αφορούν µια
περιαστική περιοχή. 

Επειδή η κατάργηση αυτή, της εκτός σχεδίου δόµησης για
συγκεκριµένη κατηγορία οικοπέδων που αφορά κυρίως µικρούς
ιδιοκτήτες, µικροµεσαίους ιδιοκτήτες, είναι επώδυνη οικονοµικά
και κοινωνικά γι’ αυτούς, επειδή οι συνέπειες της πανδηµίας αλλά
και της ακρίβειας σε κάθε οικογενειακό προϋπολογισµό ήταν ση-
µαντικές και οι άνθρωποι οι οποίοι έχουν ιδιοκτησίες σε τέτοια
οικόπεδα δεν έχουν προχωρήσει στην έκδοση οικοδοµικής
άδειας, κρίνεται επιβεβληµένη η παράταση της προθεσµίας 31
Δεκεµβρίου του 2022 για την έκδοση οικοδοµικής άδειας ή τη
λήψη προέγκρισης όρων δόµησης και θεωρώ ότι θα πρέπει να
δοθεί διετής παράταση, όπως σας έχω ζητήσει και άλλη φορά
και µου είχατε απαντήσει ότι θα µελετήσετε το θέµα, προκειµέ-
νου να δούµε πώς µετά την αξιολόγηση η Κυβέρνηση θα αποφα-
σίσει σχετικά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, χαίροµαι που επανέρχεστε σε ένα θέµα που

σέβοµαι και κατανοώ και την αγωνία αλλά και τον προβληµατισµό
που υπάρχει. 

Πράγµατι διαµορφώνονται αξίες ανάλογα µε το αν ένα γήπεδο
εκτός σχεδίου είναι άρτιο και οικοδοµήσιµο ή όχι. Και είναι αλή-
θεια ότι απόρροια της έλλειψης διαχρονικά σχεδιασµού, όπως
είπαµε και την προηγούµενη φορά, είχε οδηγήσει σε οριζόντιες
διατάξεις που δεν είναι δίκαιες πάντα, διότι τα χαρακτηριστικά
από τόπο σε τόπο διαφέρουν και πάµε να ισορροπήσουµε από
τη µία πλευρά στον όρο «αξία» που επηρεάζεται από αυτό που
είπα πριν και αναφερθήκατε και εσείς και από την άλλη την προ-
στασία του περιβάλλοντος, για να µην ορίζονται οι δραστηριό-
τητες και να δηµιουργούνται στον χώρο άναρχα ζώντας τις
παρενέργειες που ζούµε όλοι µας σήµερα λόγω της διαχρονικής
καθυστέρησης σχεδιασµού.

Αναφέρεστε σε οικόπεδα κάτω από τα τέσσερα στρέµµατα σε
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οικόπεδα επτακοσίων πενήντα τετραγωνικών µέτρων που προ-
ϋφίστανται τον εντέκατο µήνα του 1962 ή πάνω από χίλια διακό-
σια τετραγωνικά µε ηµεροµηνία δηµιουργίας πριν από τον ένατο
µήνα του 1964 και για πάνω από δύο στρέµµατα εφόσον έχουν
δηµιουργηθεί τα ακίνητα αυτά πριν από τον Οκτώβριο του 1978.
Όλα αυτά εφόσον έχουν πρόσωπο σε χαρακτηρισµένο δρόµο
εθνικό, επαρχιακό, δηµοτικό, σιδηροδροµική γραµµή και όλα
αυτά 9 Δεκεµβρίου που λήγει η διετία -που αναφερθήκατε και
εσείς- µε δικαίωµα και δυνατότητα µέχρι τότε να βγάλει κάποιος
την προέγκριση της οικοδοµικής άδειας, µε ισχύ για αυτήν δύο
χρόνια από έναν χρόνο που ήταν πριν, να µπορεί να εκδώσει οι-
κοδοµική άδεια. Καθώς και οικόπεδα, γήπεδα που είναι εκτός
σχεδίου και είναι µέσα στη ζώνη των πεντακοσίων µέτρων από
τα όρια σχεδίου πόλης ή ορίων οικισµού. Αυτές είναι οι παρεκ-
κλίσεις για τις οποίες υπάρχει ο χρονικός ορίζοντας που αναφερ-
θήκατε. 

Θέλω να σας πω, επειδή το είχαµε πει και την προηγούµενη
φορά, θα επικαιροποιήσω την απάντησή µου σε ό,τι αφορά την
εξέλιξη αυτών των σχεδιασµών, τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια
και τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια που αυτήν τη στιγµή πράγµατι
έχουµε φτάσει να είναι σε φάση διαγωνιστικής διαδικασίας που
εξελίσσεται και σε λίγο λήγει η προθεσµία για να υποβληθούν,
είναι στο 70% του όλου σχεδιασµού. Μιλάµε για πάνω από εκα-
τόν σαράντα στα διακόσια δέκα, περίπου, τοπικά πολεοδοµικά
σχέδια και ειδικά, που ολοκληρώνεται η διαγωνιστική διαδικασία
να υποβληθούν οι προσφορές, οι τεχνικές και οι οικονοµικές.
Αυτό είναι µια σηµαντική πρόοδος και είχα πει θα το εξετάσουµε,
διασυνδέοντας το θέµα που µου θέτετε σε σχέση και µε την εξέ-
λιξη των σχεδιασµών, η έλλειψη των οποίων µας έχει οδηγήσει
σε παρενέργειες από πλευράς εκτός σχεδίου δόµησης. 

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ναι, υπήρχε έλλειψη σχεδιασµού, δεν είχαν προχωρήσει τα ει-

δικά χωροταξικά, τα χωρικά, λέω τα σχέδια µε τις διάφορες ονο-
µασίες. Υπήρχαν, όµως, κανόνες. Και οι κανόνες έδιναν
δικαιώµατα στους ιδιοκτήτες. 

Κάποιο πρωί ξύπνησαν αυτοί οι ιδιοκτήτες, που είχαν δικαιώ-
µατα, ορισµένοι από τους οποίους δεν είχαν πάρει µε κληρονο-
µιά τα ακίνητα. Τους είπε ο κ. Χατζηδάκης, η πολιτεία, ότι:
«Ξέρεις, τα χάνετε τα δικαιώµατα που είχατε µέχρι τότε και ο
λόγος που αγοράσατε το οικόπεδο για να χτίσετε δεν υφίσταται
πλέον δικαίωµα». Και νοµίζω ότι αυτή η απόφαση σε συνδυασµό
µε τη φράση που είπατε ότι «οι οριζόντιες διατάξεις δεν είναι
πάντα δίκαιες», εάν λοιπόν, πούµε ότι οι οριζόντιες διατάξεις δεν
είναι πάντα δίκαιες, τότε η οριζόντια κατάργηση των κανόνων
είναι απόλυτα άδικη! Αυτό είναι σε συνέχεια αυτού που είπατε. 

Γι’ αυτό δέχοµαι το γεγονός ότι εξετάζετε το θέµα σε συνδυα-
σµό µε την προώθηση των πολεοδοµικών σχεδίων και ότι δεν
είναι απλά ένα θέµα µιας παράτασης, αλλά είναι και το πόσο θα
προχωρήσουν τα σχέδια, ούτως ώστε να «κουµπώσει» η οικονο-
µική δραστηριότητα και η οικοδοµική δραστηριότητα µε την εξέ-
λιξη, την οποία προωθείτε. 

Άρα, θα έλεγα ότι µε την αξιολόγηση και τη φάση, στην οποία
βρίσκεστε, για να αξιολογήσετε την προώθηση των πολεοδοµι-
κών µελετών και την επίλυση του θέµατος θα µπορούσε να δοθεί
και σήµερα µια απάντηση.

Σε κάθε περίπτωση εγώ θέλω να τονίσω ότι υπάρχει τεράστιο
πρόβληµα αδικίας µε τους ανθρώπους, τους ιδιοκτήτες και αυ-
τούς που κληρονόµησαν και έχουν µια παραδοσιακή ιδιοκτησία
που έχει µια αξία, αλλά ιδιαίτερα µε αυτούς που αγόρασαν. Είναι
αδιανόητο να µειώνονται δικαιώµατα. Πρέπει να υπάρξει µια
οµαλή µετάβαση και η οµαλή µετάβαση επιβάλλει µέχρι την ολο-
κλήρωση των σχεδίων, κατά την άποψή µου, να συνεχίσει αυτό
το δικαίωµα, το οποίο υπάρχει µέχρι τις 9 Δεκεµβρίου, όπως το
διορθώσατε -δεν είναι µέχρι 31 Δεκεµβρίου, είναι µέχρι 9 Δεκεµ-
βρίου- µέχρι την ολοκλήρωση του Τοπικού Πολεοδοµικού Σχε-
δίου, όπως ονοµάζεται.

Είχαµε την τύχη πριν από τρεις περίπου εβδοµάδες να έρθετε
στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας και να ανακοινώσετε το τοπικό χω-
ρικό, το οποίο έπρεπε να έχει γίνει από την ηµέρα αναγγελίας
του αεροδροµίου, από το 2010 δηλαδή, αλλά σε κάθε περίπτωση
και τώρα νοµίζω µε τα χρονοδιαγράµµατα µπορεί να δώσει λύση.

Όταν λοιπόν, να το πάρω ως παράδειγµα, προβλέπεται ότι θα
ολοκληρωθεί τέλος του ’23, εγώ λέω ότι επειδή είµαστε συνηθι-
σµένοι από τις µελέτες, τις παρατάσεις και τα δηµόσια έργα ότι
θα πάει µέχρι την άνοιξη του ’24 η τελική του διαµόρφωση, της
φάσης τουλάχιστον που έχει ανεγερθεί. Άρα, λοιπόν δεν νοείται,
το λέω ως παράδειγµα, 9 Δεκεµβρίου να σταµατήσει ένα δι-
καίωµα που αφορά µε κανόνες ιδιοκτησίες που έχουν πρόσβαση
σε δηµοτικό, περιφερειακό δρόµο, όπως πολύ καλά αναλύσατε,
και να ξαναδοθεί αυτό το δικαίωµα µε κάπως διαφοροποιηµέ-
νους κανόνες ή µε ορθολογικότερους εάν θέλετε µετά από ενά-
µιση χρόνο. Τι νόηµα έχει αυτό το νεκρό διάστηµα; Δεν έχει
κανένα, µα κανένα νόηµα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας ζητώ να επιταχύνετε την αξιολόγηση και
την εξέταση του θέµατος, γιατί χρειάζεται νοµοθετική παρέµ-
βαση, προκειµένου να δώσετε λύση δίκαιη για το θέµα. Στο πρό-
σωπό σας -το έχω πει και άλλη φορά- υπάρχει εµπιστοσύνη,
µπορεί να µην υπάρχει στην Κυβέρνηση, αλλά στο πρόσωπό σας
υπάρχει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, µια και µου θυµίσατε

την επίσκεψη για το ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο στον Δήµο Μινώα
Πεδιάδας στο Αρκαλοχώρι, στον τόπο καταγωγής σας, θέλω ει-
λικρινά να σας ευχαριστήσω για τη φιλοξενία, που ήταν άριστη,
αλλά και για τη συζήτηση που αναπτύχθηκε µε όλους τους θε-
σµικούς κοινωνικούς φορείς, όπου δόθηκε το µήνυµα για το
πόσο σηµαντικό είναι ένας σχεδιασµός, πόσο µάλλον σε µια πε-
ριοχή που είναι σε εξέλιξη παράλληλα τόσο µεγάλα έργα τα
οποία αλληλεπιδρούν µε τον σχεδιασµό και τις δραστηριότητες
στον χώρο. 

Είναι αλήθεια ότι η κατάργηση των παρεκκλίσεων επηρεάζει
αξίες. Και πάµε να βρούµε την ισορροπία ανάµεσα σε αυτή την
πραγµατικότητα, που είναι αυτή που περιγράφετε, και από την
άλλη πλευρά, στην προστασία του περιβάλλοντος, βάζοντας µία
τάξη µε κανόνες σε οργανωµένους υποδοχείς, για να µην δηµι-
ουργούνται δραστηριότητες χύµα στον χώρο, σκόρπιες. 

Είναι αλήθεια ότι µας απασχολεί ως θέµα και θέλουµε να εί-
µαστε δίκαιοι. Από την άλλη πλευρά, όµως, ξεκινήσαµε να βά-
ζουµε κανόνες έχοντας προχωρήσει τόσο σηµαντικά τον
σχεδιασµό σε χρόνους που πράγµατι είναι πολύ πιεστικοί, δεν
έχουν ξανασυµβεί. Και αυτό είναι ένα στοίχηµα -το έχω πει πολ-
λές φορές- πολύ µεγάλο, είναι ένα εθνικό στοίχηµα που πρέπει
όλοι µαζί να το κερδίσουµε, να βάλουµε τάξη και κανόνες στον
χώρο αποφεύγοντας συγκρούσεις και αξιοποιώντας επενδύσεις,
που πολλές έχουν χαθεί λόγω της έλλειψης αυτού του σχεδια-
σµού. Γι’ αυτό και ευελπιστούµε να βρούµε τη χρυσή τοµή ανά-
µεσα στην αξία και την προστασία. Θα επανέλθουµε όταν έχουµε
νεότερα. 

Σας ευχαριστώ πάντως για την επερώτησή σας και για το εν-
διαφέρον σας. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτι-

κών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κύρωση της Συµφω-
νίας µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, του
Μουσείου Κυκλαδικής Τέχνης της Αθήνας, του Μητροπολιτικού
Μουσείου Τέχνης της Νέας Υόρκης και του Ινστιτούτου Αρχαίου
Ελληνικού Πολιτισµού του Ντελαγουέρ, σχετικά µε την επι-
στροφή στην Ελλάδα, ιδιωτικής συλλογής εκατόν εξήντα µίας
(161) αρχαιοτήτων του Κυκλαδικού Πολιτισµού, ευρισκόµενης
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στη Νέα Υόρκη και την έκθεση αυτής στο Μητροπολιτικό Μου-
σείο Τέχνης της Νέας Υόρκης». 

Προχωρούµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 6509/259/19-7-2022
ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου αναφο-
ρών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τα χατίρια
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και οι παραβιάσεις της περιβαλλον-
τικής νοµοθεσίας της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ Α.Ε.» συνεχίζονται».
Στην ερώτηση θα απαντήσει επίσης ο Υφυπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας κ. Ταγαράς. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Καλή

εβδοµάδα και σε εσάς και στον κύριο Υφυπουργό. 
Είµαστε στο ίδιο έργο θεατές. Ακόµα µία ερώτηση έγγραφη,

η οποία δεν απαντήθηκε εγγράφως ως όφειλε το Υπουργείο.
Όταν συντάξαµε την ερώτηση µε την κ. Μάλαµα και µε υπογρα-
φές πολλών άλλων Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ πιστεύαµε, κύριε
Υφυπουργέ, ότι θα πάρουµε τουλάχιστον την απάντηση για τα
έγγραφα που ζητάµε. Όµως, κυρία Πρόεδρε, δεν απαντήθηκε η
ερώτηση, που ήταν της 19ης Ιουλίου. Και σήµερα µε τη διαδικασία
της επίκαιρης έρχεται ο κ. Ταγαράς, τον οποίο εκτιµώ µεν, αλλά
δεν είναι αρµόδιος. Δεν έρχεται ούτε ο κ. Σκρέκας, που είναι ο
αρµόδιος Υπουργός και έχει την αρµοδιότητα της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ», ούτε ο κ. Αµυράς, που έχει έστω την περιβαλλοντική
επιθεώρηση. Έρχεται ο κ. Ταγαράς. Γνωρίζω την ενασχόλησή
του µε την πολεοδοµία και τη χωροταξία. Όµως, κύριε Ταγαρά,
«σταυρό» κουβαλάτε, αλλά αλλουνού µάλλον. 

Για ποιον λόγο, όµως, έχουµε έρθει; Εµείς θα τιµήσουµε την
κοινοβουλευτική διαδικασία, το Υπουργείο δεν την τιµά. Ήρθαµε
εδώ διότι το Υπουργείο δεν απαντά στις ερωτήσεις για την «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» και ταυτόχρονα δεν ασκεί την υποχρέωσή
του, του περιβαλλοντικού ελέγχου. Και παραπληροφορεί και την
αντιπροσωπεία εδώ, την ελληνική Βουλή, γιατί δεν µας έχετε
δώσει τα στοιχεία που σας έχουµε ζητήσει. 

Από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο που κάναµε από το 2019 προ-
έκυψε ότι έχουµε ελλιπή µεν παρακολούθηση της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ» στη Χαλκιδική, αλλά ότι υπάρχουν σε εκκρεµότητα
τρεις πράξεις βεβαίωσης παράβασης. 

Άρα, κυρία Πρόεδρε, εντοπίσαµε, τουλάχιστον µε τον δικό µας
έλεγχο, ότι το Υπουργείο κρατάει στα συρτάρια του τρεις βεβαί-
ωσης παράβασης των υπηρεσιών κατά της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ» που δεν τις µεταφέρει σε πρόστιµο, δεν επιβάλλει πρόστιµο.

Επίσης, αποκαλύψαµε από τα έγγραφα που πήραµε σε αυτή
τη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου τριών ετών ότι έχει
σταµατήσει το Υπουργείο να κάνει ελέγχους. Δεν ασκεί τα καθή-
κοντά του. Δεν πηγαίνει µε ξεκάθαρη πολιτική ευθύνη, όχι των
υπηρεσιών. Έχουµε, ζητήσει, να σας πω παραδείγµατα, τον φά-
κελο αλληλογραφίας µε τη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισµού. Δεν
µας τον έχετε δώσει. Έχουµε ζητήσει τον φάκελο µε τις ενέρ-
γειες και τα πορίσµατα των επιθεωρητών µεταλλείων. Δεν µας
τα έχετε δώσει. Έχουµε ζητήσει τις εκθέσεις των επιθεωρητών
περιβάλλοντος. Δεν µας τις έχετε δώσει. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, κύριε Ταγαρά, είναι τι θέλετε να κρύψετε.
Τι ακριβώς προσπαθείτε να κρύψετε στη Χαλκιδική, πέρα από το
ότι την έχετε κάνει αποικία προς όφελος της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ». Βρήκαµε, κυρία Πρόεδρε, και ρωτάµε γι’ αυτό, ότι εκτός
από δύο ελέγχους που έγιναν στις 6 Δεκεµβρίου 2019 και την 1η

Ιουλίου του 2020, µετά από δικές µας καταγγελίες και των πολι-
τών, δεν βρίσκουµε κανέναν άλλον έλεγχο στην «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ». 

Διαβάζω ότι οι έλεγχοι επιθεωρητών περιβάλλοντος ήταν δε-
καεννιά το 2012-2015, το 2015-2019 ήταν δώδεκα και µέχρι το
τέλος του 2020 ήταν δύο, αυτοί οι συγκεκριµένοι που βρήκαµε.
Κανένας άλλος. Η τελευταία επιθεώρηση που διενεργήθηκε από
την 1η Ιουλίου του 2020. Έκτοτε δεν έγινε τίποτα. Και µάλιστα,
πλέον για να µετακινηθεί ένας επιθεωρητής περιβάλλοντος πρέ-
πει να πάρει έγκριση µετακίνησης από τον πολιτικό προϊστάµενο,
τον γενικό γραµµατέα. Δηλαδή, η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος µεθοδεύει, παρακολουθεί και περιορίζει
τον περιβαλλοντικό έλεγχο. Δεν είναι υπηρεσιακό πλέον το έγ-

γραφο µετακίνησης. Είναι πολιτικό. Αδιανόητο! Δεν ξέρω σε ποια
χώρα του ανεπτυγµένου κόσµου ο πολιτικός προϊστάµενος κα-
θορίζει θετικά ή αρνητικά αν θα γίνει έλεγχος, στέλνει εκεί που
δεν θέλει και δεν στέλνει εκεί που θέλει. Και αυτό ισχύει πλέον. 

Τα διοικητικά πρόστιµα. Κατά την περίοδο διακυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ, κάναµε µια πρόχειρη άθροιση, επιβλήθηκαν 2,2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ πρόστιµα για παραβάσεις της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ». Από τις 22-4-2019 που ήταν το τελευταίο πρόστιµο, όταν
είχα την τιµή να είµαι κι εγώ σε αυτό το Υπουργείο, δεν επιβλή-
θηκε κανένα πρόστιµο. 

Άρα, έχουµε µία πολιτική ηγεσία η οποία περιορίζει τον
έλεγχο, δεν ασκεί τις υποχρεώσεις της, κρατάει στα συρτάρια
πράξεις βεβαίωσης παράβασης βεβαιωµένες από τις υπηρεσίες,
δεν επιβάλλει διοικητικά πρόστιµα και παράλληλα, η επιστηµο-
νική επιτροπή βλέπω ότι είχε σαράντα µία επιθεωρήσεις την πε-
ρίοδο 2015-2019 -η επιστηµονική επιτροπή που προκύπτει από
την αδειοδότηση της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», όχι µια γενική και
αόριστη, από την ΑΕΠΟ του έργου- και από τα µέσα του 2019
και µετά µηδέν. 

Άρα, ούτε η επιστηµονική επιτροπή της περιβαλλοντικής µε-
λέτης ασκεί τα καθήκοντά της. Και µάλιστα βλέπουµε ότι η «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» σταµάτησε να πληρώνει τα έξοδα της
επιστηµονικής επιτροπής. Άρα, κυρία Πρόεδρε, το Υπουργείο θα
έπρεπε να διακόψει την αδειοδότηση. Δεν τηρεί όρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να θέσετε την ερώτησή σας παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε.
Εδώ και οκτώ µήνες, κύριε Ταγαρά, βλέπω χηρεύει και η θέση

του προέδρου της Επιστηµονικής Επιτροπής. Όλα τα χατίρια
τους τα κάνετε. Δεν πληρώνουν την λειτουργία της επιστηµονι-
κής, κανένα πρόστιµο. Δεν έχει πρόεδρο η επιστηµονική, δεν τρέ-
χει τίποτα. Να µη γίνεται και έλεγχος. Άρα, η αποικία που έχετε
δηµιουργήσει δεν ελέγχεται καθόλου. Δεν τηρείτε τα καθήκοντά
σας. 

Εδώ, λοιπόν, θα παρακάµψω τα επόµενα για τη δευτεροµιλία
-και ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε- και ρωτώ: Ποιες είναι οι πράξεις
βεβαίωσης της παράβασης, ποιο είναι το πρόστιµο που θα επι-
βληθεί, γιατί στέλνετε έλεγχο και για ποιον λόγο υπάρχει τόση
µεγάλη υποτίµηση του περιβαλλοντικού ελέγχου και πρακτικά
κάνετε τα χατίρια σε µια εταιρεία που έχει µετατρέψει σε αποικία
τη βορειοανατολική Χαλκιδική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, έχω εδώ σε CD αυτά

που έχετε ζητήσει, κατάθεση εγγράφων που αναφέρετε στην
ερώτησή σας, για τον χαρακτηρισµό για το προσάρτηµα, για τις
εκθέσεις ελέγχου και για τα πρόστιµα. Οπότε το καταθέτω εδώ
στη γραµµατεία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Νικόλαος Ταγαράς καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερ-
θέν CD, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε ό,τι αφορά τώρα την ουσία για να δώσω κι εγώ απαντήσεις
συγκεκριµένα στα ερωτήµατα που θέσατε. Έχω εδώ µπροστά
µου µε ηµεροµηνία 29-7-2020 µετά από την έκθεση αυτοψίας την
εισήγηση επιβολής προστίµου -είναι το πρώτο πρόστιµο- το
οποίο έχει ποσό 296.850 ευρώ. 

Έχω ένα δεύτερο πρόστιµο µετά από αντίστοιχη έκθεση αυ-
τοψίας, εισήγηση επιβολής προστίµου. Αυτό είναι 3-8-2020 και
το ποσό είναι 90.500 ευρώ. 

Έχω ένα τρίτο έγγραφο εισήγησης επιβολής προστίµου 14-4-
2022 µε πρόστιµο 178.750 ευρώ. 

Έχω, επίσης, τις απαντήσεις από το Σώµα Επιθεωρητών Βο-
ρείου Ελλάδος σχετικά µε αυτοψίες που έχουν γίνει, όπως επι-
σηµαίνει. Για τα προηγούµενα, στα οποία αναφέρθηκα, αναφέρει
ότι, επειδή άλλαξαν οι νόµοι το 2021 και το 2022, όπως πιστεύω
και εσείς γνωρίζετε, µιλάµε για ακύρωση των προαναφερθεισών
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πράξεων επιβεβαίωσης παράβασης και έκδοση οριστικών εκθέ-
σεων. Ο λόγος ο οποίος γίνεται αυτό είναι σύµφωνα µε το άρθρο
50 του ν.4843/2021, όπως τροποποιήθηκε το 2022. Και ένας από
τους λόγους που έγιναν αυτές οι αλλαγές είναι για να είναι πιο
ασφαλής η πορεία και ταχύτερη η διαδικασία απόδοσης προστί-
µου. Γιατί από τον χρόνο έκθεσης αυτοψίας µέχρι την επιβολή και
την πληρωµή του προστίµου περνάνε τρία και τέσσερα χρόνια και
ενίοτε µετά από προσφυγές του ενδιαφεροµένου ή καταγγελλο-
µένου ή της επιχείρησης µειώνονται τα πρόστιµα αυτά, διότι δεν
είναι ασφαλείς ή επαρκείς οι αναφορές στις εκθέσεις αυτοψίας
και µε προσφυγή στα διοικητικά δικαστήρια µειώνονται. Δηλαδή,
ένα πρόστιµο από 1.730.000 κατέληξε τελικά 300.000 µετά από
προσφυγές. Ήταν θέµατα που έχρηζαν επικαιροποίησης, αλλά και
πιο ασφαλούς διαδικασίας µε συγκεκριµένες αναφορές. Κι αυτό
έγινε µε τους νόµους του 2021 και του 2022. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά τις αυτοψίες που αναφερθήκατε, θέλω
να σας πω ότι το Τµήµα Επιθεώρησης Μεταλλείων του Σώµατος
Επιθεωρητών Βορείου Ελλάδος… 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ένα λεπτό µόνο, κυρία Πρόεδρε, και θα συνεχίσω στη δευτε-
ρολογία µου. 

Οι έλεγχοι που έκανε και οι αυτοψίες ήταν τον Σεπτέµβριο του
2019 στο µεταλλείο Ολυµπιάδας, τον Ιούλιο του 2020 στο µεταλ-
λείο Σκουριών, τον Σεπτέµβριο του 2021 στο µεταλλείο Ολυµπιά-
δας και τον Μάρτιο του 2022 στο εργοστάσιο εµπλουτισµού του
µεταλλείου Ολυµπιάδας. 

Αυτά και θα συνεχίσω µε επόµενες αναφορές για τα ερωτήµατα
που θέσατε, για να µην κλέψω άλλον χρόνο. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Όπως καταλαβαίνετε, κύριε Υφυπουργέ, για πράγµατα τα οποία

ζητήσαµε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, δεν µας δόθηκαν τότε και
τα παρουσιάζετε σήµερα, δεν µπορώ να κάνω σχολιασµό, πέρα
από το ότι έπρεπε να µας τα δώσετε, όταν τα ζητήσαµε. Σε κάθε
περίπτωση µάλλον δική σας αµέλεια ή έλλειµµα ήταν ότι δεν δό-
θηκαν τότε. Θα τα µελετήσουµε. Και παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε,
να πάρουµε το CD αυτό, ιδιαίτερα τα θέµατα που αφορούν το
προσάρτηµα της τεχνικής µελέτης για το µεταλλείο Μαύρων Πε-
τρών και τις εκθέσεις ελέγχου, όπως και τα θέµατα χαρακτηρι-
σµού του τέλµατος Ολυµπιάδας. Θα έρθουµε σε δεύτερο επίπεδο
να τα σχολιάσουµε, πιθανά µε κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Όµως, αυτό που έχει προκύψει -και θα ήθελα τη γνώµη σας,
κύριε Ταγαρά, και αν υπάρχει αίτηµα, που πιθανόν να το έχετε στις
απαντήσεις του δεύτερου σκέλους- είναι το εξής: Με τον ν.4964,
έναν νόµο του 2022, έχετε νοµοθετήσει -και είναι πρωτοφανές
αυτό- να υπάρχει η δυνατότητα χαριστικής ρύθµισης µετά την επι-
βολή προστίµου. Δηλαδή, κυρία Πρόεδρε, να γίνεται η πράξη βε-
βαίωσης παράβασης, η περιβαλλοντική υπηρεσία -έστω αυτή η
υποστελεχωµένη που καθοδηγείται πολιτικά και περιορίζεται κατά
τον περιβαλλοντικό έλεγχο, γιατί ο πολιτικός προϊστάµενος εκδίδει
την εντολή µετακίνησης- να βάζει πράξη βεβαίωσης παράβασης,
αλλά να σβήνει την παράβαση αυτή η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος. Αυτό είναι στον ν.4964/2022. 

Και το ερώτηµα που προκύπτει είναι το εξής: Έχει γίνει αίτηµα
από την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», εκµεταλλευόµενη το παραθυ-
ράκι που έφτιαξε το σύστηµα εξουσίας του κ. Μητσοτάκη, να
σβήσετε και άλλα πρόστιµα; Γιατί αυτό είναι κρίσιµο. Αν, δηλαδή,
επιβεβαιωθεί σε τόσο µικρό χρονικό διάστηµα ότι το επιτελικό
κράτος των αρίστων είναι για να σβήνει πρόστιµα και να µην επι-
τρέπει τον υγιή ανταγωνισµό, να µην επιτρέπει τον περιβαλλον-
τικό έλεγχο, να µην επιτρέπει το ευρωπαϊκό κεκτηµένο στην
επιχειρηµατικότητα, τότε, ξέρετε, όλα αυτά, που ο άλλος συγκα-
θήµενος µε εσάς Υπουργός δηλώνει, είναι ψέµατα. Και είναι ψέ-
µατα, διότι δεν υπάρχει κανένα επιτελικό κράτος και καµµία
αριστεία, µόνο ρουσφέτια, τακτοποίηση και κουκούλωµα. Αυτό
είναι η αποικία της βορειοανατολικής Χαλκιδικής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)
Έχει φτάσει σε σηµείο, µάλιστα, τώρα η εταιρεία να κάνει αυτή

τη διαβούλευση, γιατί η πολιτεία που έχει την ευθύνη της περι-
βαλλοντικής αδειοδότησης έχει αποχωρήσει από το πεδίο του
περιβαλλοντικού ελέγχου. Δηλαδή, προσέξτε: Ο Υπουργός δεν
αναλαµβάνει την πρωτοβουλία του δηµόσιου διαλόγου για το πε-
ριβάλλον και το αναλαµβάνει η εταιρεία. Υποκαθιστά, δηλαδή,
και τον πολιτικό σας ρόλο. Αυτό ζουν οι κάτοικοι στη Χαλκιδική.
Και ενώ έχουµε µια εταιρεία που η απόφαση διαιτησίας που λή-
φθηκε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ξεκαθαρίζει ότι ήταν υποχρεω-
µένη να κάνει µελέτη µεταλλουργίας, η απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας που αφορούσε, επίσης, την περίοδο
του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ δικαιώνει τον κ. Σκουρλέτη ότι καλώς επέ-
στρεψε ως απαράδεκτη τη µελέτη µεταλλουργίας και η υπόλοιπη
λειτουργία της πολιτικής ηγεσίας εκείνης της περιόδου είχε
ορθώς ασκήσει τα καθήκοντα περιβαλλοντικού ελέγχου και προ-
στίµων -άρα σε πλήρη αντίθεση µε το κράτος δικαίου, το οποίο
εφάρµοσε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ- έρχεστε εσείς τώρα και
σβήνετε πρόστιµα µε νοµοθεσία πλέον, κάτι το οποίο καταλαβαί-
νετε ότι είναι σε απόλυτη αντίθεση µε όλη τη λειτουργία της ευ-
ρωπαϊκής βιοµηχανίας και της ευρωπαϊκής πολιτείας.

Μαθαίνουµε, όµως, κύριε Υφυπουργέ, ότι σκοπεύετε να χρη-
µατοδοτήσετε την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Δηλαδή, προσέξετε, τα λεφτά τα οποία πρέπει να πάνε
στην ελληνική επιχειρηµατικότητα για να µπορέσει να σταθεί στα
πόδια της µετά την πανδηµία και να ανταποκριθεί στην πράσινη
µετάβαση, προγραµµατίζετε να τα δώσετε σε µια εταιρεία η
οποία είπε ψέµατα στην ελληνική κοινωνία, ότι τάχατες θα φέρει
επενδύσεις, αλλά αποδεικνύεται ότι ούτε τον έλεγχο αντέχει ούτε
λεφτά για επενδύσεις έχει. Και είναι τραγικό να µετατρέπονται
οι Υπουργοί σε υπάλληλοι της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» για να της
φέρουµε χρήµατα για επενδύσεις και όλο τελικά αυτό το αφή-
γηµα της «πράσινης» µετάβασης και της αναπτυξιακής πολιτικής
του κ. Μητσοτάκη να αποδεικνύεται διπλό ψέµα και ο µόνος στό-
χος να είναι τα λεφτά του Ταµείου Ανάκαµψης.

Πρέπει, λοιπόν, να κλείσω την τοποθέτηση της ερώτησής µου
λέγοντας το εξής: Εκτός από τα χατίρια στην περιβαλλοντική
αδειοδότηση, εκτός από την χατιρική σύµβαση, εκτός από την
υποχώρηση στον περιβαλλοντικό έλεγχο, σκοπεύετε να τους χα-
ρίσετε και τα λεφτά που πρέπει να πάνε στην ελληνική επιχειρη-
µατικότητα, που πρέπει να πάνε στην ελληνική εργασία;
Σκοπεύετε να κάνετε ακόµη ένα µεγάλο ρουσφέτι, υποδουλώ-
νοντας πλήρως, την περιβαλλοντική Χαλκιδική; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κύριος Υπουρ-

γός έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, δεν σκοπεύουµε χαριστικά να λειτουρ-

γήσουµε απέναντι σε κανέναν. Υποχρέωσή µας είναι να ελέγ-
ξουµε σύµφωνα µε τη νοµοθεσία που υπάρχει τους πάντες και
να επιβάλουµε τα πρόστιµα που από τον νόµο προβλέπονται. Δεν
γνωρίζω το θέµα για το Ταµείο Ανάκαµψης που µε ρωτάτε και
επειδή δεν είναι και στην ερώτηση, δεν είµαι έτοιµος να σας
απαντήσω και άρα το προσπερνώ, γιατί δεν το γνωρίζω.

Επειδή αναφερθήκατε πριν στο θέµα των ελέγχων και αναφερ-
θήκατε και στην επιστηµονική επιτροπή, ότι δεν έχει κάνει κανέ-
ναν έλεγχο µετά το 2021, θέλω να σας πω ότι έχω εδώ το
έγγραφο της επιστηµονικής επιτροπής που λέει ότι οι έλεγχοι
που διενεργήθηκαν από την επιστηµονική επιτροπή του περιβαλ-
λοντικού όρου Δ139 από τις αρχές του 2021 και µετά είναι οι
εξής: Κατά το έτος 2021, λόγω της πανδηµίας και µετά την αλ-
λαγή της σύνθεσης επιτροπής τον Απρίλιο του 2021, διενεργή-
θηκαν δύο επιθεωρήσεις, στις 3-6-2021 και στις 22-7-2021, τα
πρακτικά των οποίων έχουν αποσταλεί.

Από τον Ιανουάριο του 2022, επειδή προέκυψε πρόβληµα πα-
ραίτησης του προέδρου και είναι σε φάση αντικατάστασης ο
πρόεδρος της επιτροπής δεν έχουµε κάτι νεότερο επ’ αυτού.
Είναι στη διεύθυνση περιβαλλοντικής αδειοδότησης και είναι σε
εξέλιξη η διαδικασία αντικατάστασης του προέδρου, καθώς επί-
σης σε ό,τι αφορά τη δηµοσιοποίηση αυτών των στοιχείων και
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των πρακτικών της επιθεώρησης, όπως ξέρετε, όλα αυτά υπάρ-
χει υποχρέωση να αναρτώνται στην ιστοσελίδα του environmen-
tal.hellas-gold.com. Είναι αναπόσπαστο κοµµάτι και υποχρέωση
αυτών που ελέγχουν. 

Σε ό,τι αφορά τώρα -γιατί είχατε και άλλα θέµατα- για την πε-
ριβαλλοντική αδειοδότηση, για παράδειγµα µε τον νέο νόµο, άλ-
λαξαν θέµατα για τη διασφάλιση της πορείας και από πλευράς
ταχύτητας, αλλά και από πλευράς ποσού σε ό,τι αφορά την επι-
βολή προστίµων, για να µην παρουσιάζεται το φαινόµενο να βά-
ζουµε πρόστιµα µεγάλα και στο τέλος να πληρώνονται ελάχιστα.
Γιατί εδώ κάτι φταίει όταν ο άλλος έχει το δικαίωµα αλλά του δί-
νεται και η δυνατότητα µε προσφυγή στα διοικητικά δικαστήρια
τα πρόστιµα να πηγαίνουν στο ένα δέκατο ή στο ένα εικοστό του
όλου προστίµου. 

Αυτές οι διορθωτικές κινήσεις έγιναν. Θέλω να σας πω ότι τα
πρόστιµα που ήταν από 500 ευρώ ως 2 εκατοµµύρια έφτασαν τα
5 εκατοµµύρια. Αλλά, πάνω απ’ όλα, πρέπει να είναι αναλογικά
και εύλογα ανάλογα και µε το είδος, όχι µόνο από πλευράς πο-
σότητας αλλά και από πλευράς ποιότητας, δηλαδή της έντασης
της επικινδυνότητας, για να αποτιµώνται, για να µπορούν να στα-
θούν και στα διοικητικά δικαστήρια για τους λόγους που αναφέρ-
θηκα πριν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Αναφερθήκατε επίσης σε θέµατα που αφορούν- δεν το ρωτή-
σατε τώρα, αλλά περιλαµβάνεται στην ερώτησή σας, δύο λεπτά
θα µου δώσετε, κύριε Πρόεδρε, για να µπορώ να ολοκληρώσω-
και τον χαρακτηρισµό του αποβλήτου της «Ελληνικός Χρυσός»,
αν έχει χαρακτηριστεί και πώς θα γίνει αυτό. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είπατε ότι είναι στο CD, γι’ αυτό δεν
σας ρώτησα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Υπάρχει στην ερώτηση. Εγώ θα ήθελα να σας απαν-
τήσω. Θα τα δείτε κιόλας και στο CD. 

Θέλω να σας πω κάτι σε συνέχεια όλων αυτών που ασχολήθη-
καν, είτε από την γνωµοδοτική επιτροπή είτε από πολυτεχνεία ή
πανεπιστήµια µε καθηγητές που έχουν αρµοδιότητα και σχέση
µε το αντικείµενο και τελικά µε την απόφαση που δόθηκε, είτε
από την έγκριση του συµπληρωµατικού τροποποιητικού προσαρ-
τήµατος της Τεχνικής Μελέτης Εκµετάλλευσης Μεταλλείου Μαύ-
ρων Πετρών για κατεργασία του υπολείµµατος παλαιών
τελµάτων Ολυµπιάδας. Θα σας πω και γι’ αυτό. Σήµερα αυτό έχει
υποβληθεί. Επειδή υπάρχει τροποποίηση της όλης µελέτης στη
Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης, είναι στη φάση της
διαβούλευσης, άρα εκεί θα τεθούν, θα αξιολογηθούν και θα εκτι-
µηθούν όλα.

Για το θέµα, όµως, αν υπάρχει επικινδυνότητα ή όχι ως προς
αυτό, τελικώς η Γενική Γραµµατεία Συντονισµού Διαχείρισης
Αποβλήτων, το Τµήµα Διαχείρισης Αποβλήτων στις 8-10-2021
έχει απαντήσει λαµβάνοντας υπ’ όψιν γνωµοδοτήσεις, πρακτικά
κ.λπ., τελικώς ότι ταξινοµείται ως µη επικίνδυνο. Το έχω καταθέ-
σει, θα το δείτε και εσείς.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τα έγγραφα αυτά µπορούµε να τα
έχουµε, κύριε Υφυπουργέ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Βεβαίως.

Έρχοµαι στο θέµα που αφορά όλη τη διαδικασία που αναφέρ-
θηκα -γιατί δεν θέλω να σας πάρω χρόνο- και για τον χαρακτηρι-
σµό του δείγµατος και για την αξιολόγηση. Ξέρετε, επειδή είναι
πολύ εξειδικευµένες και το ξέρετε -το «ξέρετε» είναι ρητορικό,
το ξέρετε- επειδή είναι και µια δραστηριότητα που έχει ιδιαιτε-
ρότητες πολλές και ενίοτε και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης
ακόµη δεν υπάρχουν κριτήρια και κενά για να µπορεί κανείς να
αξιολογήσει από όλες τις πλευρές, και από πλευράς προστασίας
περιβάλλοντος και από πλευράς τοξικότητας αν υπάρχει ή άλλων
ιδιαιτεροτήτων, γι’ αυτό και αξιοποιούµε κάθε δυνατότητα που
έχουµε στη διάθεσή µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Υφυπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

…δηµιουργώντας και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ό,τι περισσότερο
και καλύτερο και ασφαλέστερο έχουµε για να µπορούµε να προ-
βούµε και σε αποφάσεις.

Μετά, λοιπόν, από όλες αυτές τις διαδικασίες, η απάντηση
είναι ότι δεν είναι επικίνδυνο το υλικό αυτό στο οποίο αναφέρε-
στε. Θα έχετε τα στοιχεία τα οποία ζητήσατε και είµαι στη διά-
θεσή σας, στον βαθµό που µπορώ να σας βοηθήσω και να σας
ενηµερώσω για τα θέµατα που θέσατε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αν δεν είναι στο CD, θα τη ζητή-

σουµε από εσάς!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υφυπουργέ.
Η ένατη µε αριθµό 953/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Γιαννούλη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Η τραγική υποστελέχωση
των περιφερειακών αεροδροµίων οδηγεί τους εργαζόµενους στα
όρια της εργασιακής εξουθένωσης», δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του Βουλευτή. 

Προχωρούµε τώρα στη δέκατη µε αριθµό 954/29-8-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Κωνσταντίνου (Κώστα) Ζαχαριάδη προς τον Υπουργό Επικρα-
τείας κ. Χρήστο - Γεώργιο Σκέρτσο, µε θέµα: «Η αναξιοκρατία
και η αδιαφάνεια στην «καρδιά» του επιτελικού κράτους, τη Γε-
νική Γραµµατεία Συντονισµού της Προεδρίας της Κυβέρνησης,
επιτείνεται και διογκώνεται».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος Σκέρτσος. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, όταν συντάσσαµε για να σας καταθέσουµε

αυτή την ερώτηση, δεν είχαµε σε γνώση µας αυτή τη «µεγάλη
επιτυχία» του επιτελικού κράτους µε την ΕΥΠ, τις υποκλοπές, τις
παρακολουθήσεις κ.λπ.. Υπάρχει, λοιπόν, ένα θέµα, πριν από
αυτό, για το πώς συγκροτείται ο πυρήνας του πυρήνα της κεν-
τρικής διοίκησης του κράτους. Εσείς ήρθατε στην κυβέρνηση µι-
λώντας για διαφάνεια, για αξιοκρατία, για αριστεία. Και εδώ
µαθαίνουµε και διαβάζουµε καταγγελίες ότι έχετε φτιάξει µία
υπερτροφική δοµή όπου κάνετε προϊστάµενους και αναπληρω-
τές προϊσταµένους ανθρώπους, οι οποίοι µπήκαν µε την ιδιότητα
του αποσπασµένου ή του µετακλητού υπαλλήλου και δεν διαλέ-
γετε από αυτούς οι οποίοι έχουν βαθµό Α’ στη πενταβάθµια κλί-
µακα Α’ έως Ε’, αλλά έχουν βαθµό Β’.

Άρα, λοιπόν, εδώ προκύπτει ένα πολύ συγκεκριµένο ερώτηµα:
Τι ακριβώς γίνεται στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού της Προ-
εδρίας της Κυβέρνησης, στην καρδιά της διοίκησης; Πόσοι είναι
οι µόνιµοι; Πόσοι είναι οι αποσπασµένοι; Πόσοι είναι οι µετακλη-
τοί; Πόσοι από τους αποσπασµένους έχουν τοποθετηθεί σε θέ-
σεις ευθύνης µετά τον Φλεβάρη του 2021 και τον Μάιο του 2022;
Και πότε θα δοθεί η προκήρυξη για την πλήρωση των θέσεων ευ-
θύνης µε βάση τις κείµενες διατάξεις στη Γενική Γραµµατεία Συν-
τονισµού της Προεδρίας της Κυβέρνησης; 

Κύριε Υπουργέ, σταµατήστε να τσαλακώνετε την αξιοκρατία,
την δηµόσια διοίκηση και την αριστεία. Δώστε απαντήσεις και
αναλάβετε την ευθύνη σας απέναντι σε αυτή τη δραµατική κα-
τάσταση η οποία διαµορφώνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Ζαχαριάδη, να σας ευχαριστήσω για την ευκαιρία που
µου δίνετε να απαντήσω στα ερωτήµατα αυτά. Βέβαια, θα ήθελα
να πω ότι η ερώτησή σας διακατέχεται, δυστυχώς, από κοµµα-
τική µεροληψία και από τα κοµµατικά γυαλιά, µε τα οποία ούτως
η άλλως διαχειριστήκατε και επί της δικής σας διακυβέρνησης
τη συγκεκριµένη δοµή, η οποία, βέβαια, δεν έχει καµµία σχέση
µε τον σκοπό που επιτελεί, τη φιλοσοφία µε την οποία νοµοθε-
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τήθηκε και τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί σήµερα.
Κατά πρώτον να πούµε ότι απευθύνετε ερώτηση για κοµµατι-

σµό και αναξιοκρατία σε έναν Υπουργό, ο οποίος είναι επικεφα-
λής αυτής της διοικητικής µονάδας, αλλά δεν αποτελεί
κοµµατικό στέλεχος. Πρώτο κρατούµενο: Υπάρχει ένα σοβαρό
οξύµωρο εκεί. 

Προερχόµενος από τον ιδιωτικό τοµέα και έχοντας διοικήσει
οργανισµούς, γνωρίζω πολύ καλά ότι για να φέρουµε αποτέλε-
σµα -κι αυτό είναι το ζητούµενο γι’ αυτή την Κυβέρνηση, να φέρ-
νουµε αποτέλεσµα το οποίο πηγαίνει µπροστά και βελτιώνει τις
επιδόσεις της δηµόσιας διοίκησης και το παρεχόµενο προϊόν και
την υπηρεσία που δίνουµε στους πολίτες- πρέπει να ορίζουµε
ανθρώπους επικεφαλής που διακρίνονται από εργατικότητα, από
ήθος, από αποτελεσµατικότητα. Με αυτόν τον τρόπο έχουµε επι-
χειρήσει να λειτουργήσουµε αυτά τα τρία χρόνια. 

Να θυµίσω λίγο την προϊστορία σε σχέση µε το πώς δηµιουρ-
γήθηκε και υπό ποιες συνθήκες η Γενική Γραµµατεία Συντονι-
σµού τα προηγούµενα χρόνια, πριν από το 2019. Είχε
αποκαλυφθεί ουσιαστικά στα χρόνια των µνηµονίων ότι ο Πρω-
θυπουργός σε ένα -κατά κοινή οµολογία- πρωθυπουργοκεντρικό
σύστηµα ήταν ουσιαστικά «γυµνός», δεν είχε, δηλαδή, µια υπη-
ρεσία που να τον υποστηρίζει µε όρους θεσµικής συνέχειας στο
δύσκολο και απαιτητικό έργο που έχει. 

Δηµιουργήθηκε εποµένως αυτή η δοµή, αλλά δηµιουργήθηκε
δυστυχώς a la greca και υπηρετήθηκε και a la greca κυρίως από
την Κυβέρνησή σας. Δηλαδή, χωρίς να στελεχωθεί µε ανθρώ-
πους και µε προσωπικό που να έχουν τις προδιαγραφές, τις προ-
ϋποθέσεις για να µπορούν να επιτελούν τον επιτελικό τους ρόλο
ως αρµόδια διοικητική δοµή και χωρίς απαραίτητα να γίνονται
διαδικασίες επιλογής µε όρους, όπως είπαµε, αποτελεσµατικό-
τητας. 

Είναι χαρακτηριστικό, βέβαια, ότι υπήρξαν επί της δικής σας
διακυβέρνησης στελέχη άξια τα οποία έχουν παραµείνει και
τώρα και τα οποία έχουν οριστεί και τώρα ως προϊστάµενοι και
θα σας δώσω τα στοιχεία. Αξίζει, µάλιστα, να ρωτήσετε τον
πρώην Γενικό Γραµµατέα της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ στη Γενική
Γραµµατεία Συντονισµού να σας κάνει εκείνος τις κρίσεις τις
δικές του για την ποιότητα και την αποτελεσµατικότητα των ση-
µερινών προϊσταµένων των δοµών, των τοµέων στη Γενική Γραµ-
µατεία Συντονισµού και να σας πει εκείνος τι πιστεύει για τους
ανθρώπους που ήταν στελέχη του και που παραµένουν και σή-
µερα επικεφαλής τοµέων και συγκεκριµένων µονάδων ευθύνης.

Ως προς τα στοιχεία τα οποία ζητήσατε να σας δώσω συγκε-
κριµένες πληροφορίες. Στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού µε
την τελευταία κατανοµή θέσεων σήµερα υπάρχουν ογδόντα
τρεις οργανικές θέσεις.

Έχουν οριστεί αυτή τη στιγµή εξήντα εννέα υπάλληλοι, εκ των
οποίων οι τριάντα έξι είναι µεταταχθέντες και οι τριάντα τρεις
αποσπασµένοι, οι οποίοι έχουν έρθει µε µία διαδικασία προκή-
ρυξης διαγωνισµού, που βγήκε πριν από ενάµιση χρόνο και έχει
ολοκληρωθεί πριν από έναν χρόνο. 

Η Γενική Γραµµατεία Συντονισµού δεν έχει µετακλητούς υπαλ-
λήλους. Είναι µια Γενική Γραµµατεία, στο πλαίσιο της Προεδρίας
της Κυβέρνησης, η οποία στελεχώνεται αποκλειστικά από δηµο-
σίους υπαλλήλους. Από τους τριάντα έξι µεταταχθέντες, έντεκα
-επαναλαµβάνω, έντεκα- έχουν αποσπαστεί σε άλλους φορείς
και αναλυτικά: πέντε στα γραφεία του ΣΥΡΙΖΑ ή σε Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ, ένας στη ΜΟΔ, µία στην Αναπτυξιακή Τράπεζα, δύο
στο Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης, µία στην Προεδρία της
Δηµοκρατίας και ένας στο Γενικό Νοσοκοµείο Καρδίτσας. 

Αφού, λοιπόν, συζητάµε και για κοµµατικοποίηση, ίσως θα είχε
κάποια αξία να αναφέρουµε ότι όλοι οι σηµερινοί αποσπασµένοι
του ΣΥΡΙΖΑ µετατάχθηκαν στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού
το διάστηµα 2015 - 2019. 

Αντιθέτως, στο ίδιο διάστηµα κανένας µεταταχθείς υπάλληλος
στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού δεν αποσπάστηκε σε γρα-
φεία κοµµάτων ή Βουλευτών της Αντιπολίτευσης, όπως επίσης
κανένας υπάλληλος της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού δεν
έχει µεταταγεί αυτή τη στιγµή που µιλάµε σε άλλα πολιτικά ή
κοµµατικά γραφεία πλην του ΣΥΡΙΖΑ. 

Από τους τριάντα τρεις αποσπασµένους στη Γενική Γραµµα-

τεία Συντονισµού, οι τέσσερις προέρχονται από την παλαιά δοµή
της καθηµερινότητας του κ. Φλαµπουράρη, πέντε αποσπάστηκαν
προ της έκδοσης του Οργανισµού της Προεδρίας της Κυβέρνη-
σης και οι υπόλοιποι έχουν επιλεγεί από τη δηµοσίευση της ανα-
κοίνωσης πρόσκλησης στις 13-5-2021 για την απόσπαση
υπαλλήλων στη Γενική Γραµµατεία. 

Υποβλήθηκαν σε αυτή τη διαδικασία -και εδώ πρέπει να τονί-
σουµε ότι ακολουθείται µια υποδειγµατική διαδικασία- εκατόν
εβδοµήντα επτά αιτήσεις. Αρκετοί τέθηκαν εκτός διαδικασίας για
τυπικούς λόγους και αξιολογήθηκαν από επιτροπή αξιολόγησης
τα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα εκατόν δέκα υπαλλήλων, οι
οποίοι και πέρασαν και από συνέντευξη. 

Ως προς το ερώτηµα για τις τοποθετήσεις µεταβατικών προ-
ϊσταµένων, από τους υπηρετούντες υπαλλήλους, τοµεάρχες και
διευθυντές έχουν τοποθετηθεί τρεις µεταταχθέντες, ένας απευ-
θείας διορισµός του 2019 και δύο αποσπασµένοι: µία αποσπα-
σµένη του 2015 και ένας του 2020.

Συνεπώς, από τους έξι τοµεάρχες, οι πέντε ανήκουν σε παλαι-
ούς εργαζόµενους. Εποµένως υπάρχει εδώ και το τεκµήριο της
εµπειρίας το οποίο επικαλείστε και φυσικά και το τεκµήριο της
αποτελεσµατικότητας, διότι έγινε µια σοβαρή αξιολόγηση για το
αν µπορούν να ασκήσουν αυτά τους τα καθήκοντα. Επίσης, σε
επίπεδο τµηµαταρχών έχουν τοποθετηθεί επτά µεταταχθέντες,
ένας απευθείας διορισµός του 2019 και δώδεκα αποσπασµένοι. 

Θα ρωτήσετε γιατί έχουν επιλεγεί οι αποσπασµένοι. Ακριβώς
διότι έπρεπε να εµπλουτιστεί το µείγµα και η δεξαµενή των υπαλ-
λήλων της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού, για να µπορούν να
επιτελέσουν τον ρόλο τους. Και ποιος είναι ο ρόλος τους; Τα
αποτελέσµατα µιλούν µόνα τους. Αυτή τη στιγµή ένα µέρος της
εθνικής επιτυχίας της εξόδου από τη δωδεκαετή εποπτεία οφεί-
λεται και στον επιτελικό ρόλο που ασκούν τα στελέχη αυτής της
δοµής.

Αντίστοιχα, το εθνικό σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτικότητας
της ελληνικής οικονοµίας, το οποίο έχει υποβληθεί, έχει εγκριθεί
µετ’ επαίνων από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο και από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή -εκταµιεύονται πόροι, υποστηρίζονται αυτή τη
στιγµή επενδύσεις και µεταρρυθµίσεις δεκάδων δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ- έχει συνταχθεί µε τη βοήθεια και τη συνδροµή αυτών
των υπαλλήλων.

Συνεπώς θα ήθελα από την πλευρά σας να δείχνετε λίγο µε-
γαλύτερη έµφαση στην παραγωγή αποτελέσµατος και πολύ λι-
γότερη σε αυτό το οποίο είθισται να σας απασχολεί, δηλαδή τα
συγκεκριµένα πελατειακά αιτήµατα κάποιων, ενδεχοµένως µε-
µονωµένων, παραπονούµενων υπαλλήλων της Γενικής Γραµµα-
τείας Συντονισµού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Κι εγώ ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο στη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αν κατάλαβα

καλά, µας είπατε ότι κρατήσατε πάνω-κάτω πολλούς από αυτούς
που ήταν επί των δικών µας ηµερών και σε αυτό, µεταξύ άλλων,
οφείλεται το γεγονός ότι βγήκε η χώρα από τη δωδεκαετή επο-
πτεία. Σωστό είναι αυτό -να σας το αναγνωρίσω-, διότι λογικά
είναι οι ίδιοι οι οποίοι µας βγάλανε από το µνηµόνιο το καλοκαίρι
του 2018. 

Δεν σας ρώτησα, όµως, αυτό και σας ευχαριστώ για την ανα-
φορά στους αριθµούς. Σας ρώτησα απολύτως συγκεκριµένα:
Έχετε κάνει ανθρώπους προϊσταµένους που έχουν βαθµό Β’ και
δεν έχετε επιλέξει αυτούς οι οποίοι έχουν βαθµό Α’; 

Δεν µπορείτε σε αυτό, κύριε Υπουργέ, να µου λέτε ότι είναι κά-
ποιοι γκρινιάρηδες δηµόσιοι υπάλληλοι, που µπορεί να είναι από
το ένα κόµµα ή το άλλο. Έχετε κάνει µε βαθµό Β’ ενώ θα µπο-
ρούσατε να κάνετε µε βαθµό Α’ και δεν το έχετε κάνει; Είναι αυτό
αριστεία; Είναι αυτό αξιοκρατία; Είναι αυτό διαφάνεια. 

Δεύτερον, ισχύει ότι δεν αναρτήθηκαν στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; Δεν θα
έπρεπε να αναρτηθούν αυτά τα πράγµατα στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; Είναι
µια διαδικασία, η οποία έχει ένα σχετικό πρωτόκολλο και έναν
τυπικό χαρακτήρα. Γιατί δεν αναρτήθηκαν αυτά τα πράγµατα στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; 

Τρίτον, για να µην υπάρχουν σκιές, έχετε προγραµµατισµό να
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κάνετε κρίσεις, όπως προβλέπει η κείµενη νοµοθεσία, ή δεν
έχετε; Και µη µου πείτε για τις δικές µας µέρες, διότι εµείς κρα-
τήσαµε τους προϊσταµένους που βρήκαµε από την προηγούµενη
κυβέρνηση, από τον κ. Σαµαρά. Δηλαδή για αφέλεια µπορεί κά-
ποιος να µας κατηγορήσει, για κοµµατικό κράτος δεν µπορεί να
µας κατηγορήσει. Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ συγκεκριµένα.

Εσάς προσωπικά σάς διάλεξε ο Πρωθυπουργός γιατί έκρινε
τα προσόντα σας και θα κριθεί και για εσάς και για τους υπολοί-
πους συνεργάτες που έχει διαλέξει. Θέλω να πιστεύω ότι δεν θα
είστε σαν κάτι άλλους, που τους διάλεξε και δεν τον ενηµέρωναν
καθόλου. Εσείς τον ενηµερώνετε και µάλιστα καθηµερινά, από
όσο διαβάζω και στις εφηµερίδες. Δεν βλέπετε, όµως, τι σας
γράφει η εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στο πρωτοσέλιδο για τις
αλλαγές που σκέφτεστε να κάνετε στο επιτελικό κράτος; Δεν
βλέπετε ότι υπάρχει µία πλήρης ανατροπή;

Σας ζητώ, λοιπόν, να δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις, να
πείτε τι έχετε κάνει έως τώρα και να αναγνωρίσετε εάν και εφό-
σον άνθρωποι οι οποίοι ήταν εκτός της υπηρεσίας, υποψήφιοι
στον ΑΣΕΠ πριν από έναν χρόνο για να κριθούν να µπουν εκεί
µέσα, έχουν γίνει προϊστάµενοι, αν αυτό συνιστά την επιτοµή της
αναξιοκρατίας, της φαυλότητας και του κοµµατικού κράτους ή
όχι. Μπορούµε να δούµε το περιεχόµενο και όχι τα συνθήµατα;
Μπορούµε να έχουµε στην πατρίδα µας, στην Ελλάδα, µία δοµή
δηµόσιας διοίκησης σταθερή, που να έχει θεσµική µνήµη και να
αποτελεί µία συνέχεια για όλες τις κυβερνήσεις; Όλοι έχουµε κυ-
βερνήσει πια, όλοι θα ξανακυβερνήσουµε τα επόµενα χρόνια.
Γιατί να ξεκινάµε από το µηδέν; Γιατί να ξηλώνουµε ό,τι έχει κάνει
ο προηγούµενος; Γιατί να δηµιουργούµε τέτοιου είδους αντιπα-
ραδείγµατα;

Δεν είναι η Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης και η Γραµµα-
τεία Συντονισµού και η Προεδρία της Κυβέρνησης ιδιοκτησία κα-
νενός και τσιφλίκι κανενός. Είναι µία δοµή η οποία πρέπει να
υπηρετεί τον ελληνικό λαό, τη λειτουργία της Κυβέρνησης και
την προσπάθεια που πρέπει να κάνει η χώρα -όσο το δυνατόν µι-
κρότερο χρονικό διάστηµα µε αυτή την Κυβέρνηση, λέω εγώ, µε
την επόµενη κυβέρνηση το µεγαλύτερο δυνατό, ό,τι επιλέξει ο
ελληνικός λαός- προκειµένου να αντεπεξέλθουµε στις δυσκο-
λίες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να επαναλάβω ότι όλες οι διαδικασίες έχουν γίνει σύµφωνα

µε τις διατάξεις που ορίζει ο νόµος για το επιτελικό κράτος και
τις µεταβατικές ειδικότερα ρυθµίσεις για αυτό.

Είναι γεγονός ότι δεν έχει υπάρξει ακόµα η νοµοθετική εκείνη
πρόβλεψη για τη συγκρότηση του Συµβουλίου Επιλογής Προ-
ϊσταµένων στις επιµέρους µονάδες της Προεδρίας της Κυβέρ-
νησης, ειδικά για αυτές σε επίπεδο διεύθυνσης. Οι διατάξεις
αυτές θα έρθουν το αµέσως επόµενο διάστηµα, εντός του Σε-
πτεµβρίου ή και το αργότερο αρχές Οκτωβρίου, και από εκεί,
από τη στιγµή που θα ψηφιστούν, θα περιλαµβάνουν προφανώς
τη σύσταση του Συµβουλίου Επιλογής Προϊσταµένων και για την
Προεδρία της Κυβέρνησης, αλλά και στοχευµένες, σηµειακές
παρεµβάσεις για το σύστηµα επιλογής προϊσταµένων, ώστε να
εξασφαλιστεί αυτό το οποίο έλειπε έως το 2019, δηλαδή η αξιο-
λόγηση των ουσιαστικών προσόντων σε γνώσεις, σε ικανότητες,
καθώς και οι ρυθµίσεις για τα ζητήµατα κινητικότητας των υπαλ-
λήλων της Προεδρίας της Κυβέρνησης.

Οι υποχρεώσεις στις οποίες αναφέρεστε, σύµφωνα µε το Υπη-
ρεσιακό Συµβούλιο, όχι, δεν υφίστανται. Δεν υπήρχε δηλαδή τέ-
τοια διαδικασία και τέτοια υποχρέωση. Μπορούσαν να
τοποθετηθούν και µπορούν να τοποθετηθούν υπό το υφιστάµενο
νοµοθετικό πλαίσιο και αποσπασµένοι υπάλληλοι.

Και να πούµε εδώ το εξής: Ο δικός µας σκοπός δεν είναι σε
καµµία περίπτωση να ασχολούµαστε µε τα πολιτικά ή τα κοµµα-
τικά φρονήµατα των εργαζοµένων και των δηµοσίων υπαλλήλων
στην Προεδρία της Κυβέρνησης. Αυτό νοµίζω ότι µάλλον το κά-
νατε εσείς. Εµάς δεν µας ενδιαφέρει καθόλου αυτό. Σας είπα και

πάλι ότι αυτό που µας ενδιαφέρει είναι το τεκµήριο αποτελεσµα-
τικότητας, εµπειρίας, ήθους, εργατικότητας. Με αυτά τα κριτήρια
δουλεύουµε, σε αυτά ουσιαστικά απευθυνόµαστε, όταν συνερ-
γαζόµαστε µε αυτούς τους υπαλλήλους.

Αυτό το οποίο θέλω να τονίσω είναι ότι µας ενδιαφέρει να δη-
µιουργήσουµε µία υπηρεσία η οποία θα µπορεί να επιτελεί τον
δύσκολο ρόλο της. Έχουµε ήδη επενδύσει σε τεχνική βοήθεια,
για να ενδυναµώσουµε αυτούς τους υπαλλήλους να κάνουν όσο
το δυνατόν καλύτερα τη δουλειά τους. Υπηρετούν αυτή τη
στιγµή ένα σύνθετο έργο. Το έργο αυτό είναι η παραγωγή, η υπο-
στήριξη των Υπουργείων στα ετήσια σχέδια δράσης, πράγµα το
οποίο δεν υπήρχε έως και το 2019, κάθε Υπουργείου της Κυβέρ-
νησης συνολικά στη σύνταξη αυτών, στην παρακολούθηση, στην
αξιολόγηση της υλοποίησης. Επιτελούν, δηλαδή, µία πολύ ση-
µαντική, νευραλγική υπηρεσία, για την οποία χρειάζονται εκπαί-
δευση και ενδυνάµωση. Τους παρέχουµε τεχνική βοήθεια,
έχουµε δηµιουργήσει τις προδιαγραφές για να µπορούν να επι-
τελούν καλύτερα τον ρόλο τους και να µπορούν να διασφαλίζουν
αυτό που και εσείς λέτε, τη θεσµική συνέχεια. 

Για όλα τα υπόλοιπα δεν έχω να προσθέσω κάτι άλλο. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Η επόµενη που θα συζητηθεί είναι η έκτη µε αριθµό 947/29-8-

2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Απαράδεκτη κυβερνητική αδιαφορία στο µεγάλο πρόβληµα της
έλλειψης εργατών γης». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Γεώρ-
γιος Στύλιος. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το θέµα της έλλειψης εργατών γης είναι και

επίκαιρο και επείγον, γι’ αυτό και δεν υπήρξε από την πλευρά
µου συναίνεση στο να καθυστερήσει η συζήτηση αυτής της επί-
καιρης ερώτησης, αφού αυτές τις µέρες οι παραγωγοί θερµοκη-
πιακών καλλιεργειών -και άλλων όµως- αναζητούν εργάτες,
προκειµένου να ξεκινήσουν τη διαδικασία φύτευσης και την καλ-
λιεργητική περίοδο και δεν βρίσκουν. Δεν βρίσκουν, γιατί δεν έχει
υπάρξει η ανάλογη προσαρµογή του θεσµικού πλαισίου στις ιδι-
αίτερες συνθήκες που διαµορφώθηκαν.

Ποιες είναι αυτές; Οι εργάτες που υπήρχαν και ήταν ουσια-
στικά παράνοµοι, τους οποίους καταγράψαµε όµως µέσω του
εµβολιασµού και της διαδικασίας απόδοσης ΑΜΚΑ, έφυγαν προς
Ιταλία και Ισπανία, που προσέφεραν ένα απλοποιηµένο σύστηµα
αδειοδότησης. Άρα χάσαµε τη µάζα που είχαµε ήδη ως βασικό
κορµό για την αγροτική παραγωγή.

Το θεσµικό πλαίσιο είχε δηµιουργηθεί από το 2014, όταν υπήρ-
χαν άνεργοι στον τόπο µας για να εργαστούν ως εργάτες γης
στον συγκεκριµένο τοµέα. Λόγω της κρίσης τα δεδοµένα ήταν
διαφορετικά και έτσι η διαδικασία ήταν, ας το πούµε, δύσκολη
και φειδωλός ο νοµοθέτης ως προς τον αριθµό των εργατών γης
που ενεκρίνετο. Έτσι δηλαδή έχουµε πρόβληµα σήµερα και µε
το ύψος του αριθµού των εργατών ανά περιφερειακή ενότητα
και µε τον αριθµό των εργατών που εγκρίνεται ανά παραγωγό
ανάλογα µε τα στρέµµατα. Παραδείγµατος χάριν, για σαράντα
στρέµµατα µε ελιές, περίπου οκτακόσια µε χίλια ελαιόδενδρα,
δικαιολογεί έναν εργάτη, πράγµα αδύνατο. Χρειάζεται άλλους
πέντε, τους οποίους όµως δεν µπορεί να τους βρει ούτε στους
παράτυπους που υπήρχαν, γιατί αυτοί έφυγαν, ούτε στους ντό-
πιους, γιατί δεν υπάρχουν.

Έχουµε, λοιπόν, ένα πρόβληµα που έχει όλη αυτή την πολυ-
πλοκότητα και είχαµε προτείνει την αύξηση του ορίου και νοµο-
θετικά και βεβαίως την αύξηση του ορίου για τη διάθεση σε κάθε
παραγωγό, ανάλογα δηλαδή µε την καλλιέργεια. Αν δηλαδή για
την άλφα καλλιέργεια εδικαιούτο δύο εργάτες µε τα παλιά δε-
δοµένα και τέσσερις σήµερα, έχει ανάγκη παραπάνω, έξι, πολύ
περισσότερους. Σας είπα το παράδειγµα µε τις ελιές. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο θέλουµε είναι να διορθώσετε πάραυτα
την τελευταία τροποποίηση της ΚΥΑ την οποία κάνατε και η
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οποία όσον αφορά το Ηράκλειο ήταν εντελώς ανεπαίσθητη τρο-
ποποίηση. Από διακόσιοι είκοσι που ήταν οι εργάτες γης γίνανε
τριακόσιοι, δηλαδή ογδόντα επιπλέον, που αυτοί οι ογδόντα δεν
φτάνουν ούτε για τις ελιές ενός µικρού χωριού, και το θεωρή-
σαµε κοροϊδία. Απευθυνθήκαµε, λοιπόν, και στην περιφέρεια και
στην αποκεντρωµένη και συνολικά. Κι έτσι υπήρξε πράγµατι η
διαπίστωση ότι εδώ υπάρχει ένα τεράστιο λάθος.

Άρα, λοιπόν, καλούµε το Υπουργείο να διορθώσει και αυτό την
κοινή υπουργική απόφαση και το λάθος του, προκειµένου να
έχουν τουλάχιστον οι άνθρωποι την ευκαιρία να πάρουν τώρα
τους εργάτες που αναζητούν, για να ξεκινήσει η παραγωγή. Αλ-
λιώς θα έχουµε έλλειµµα σε σχέση µε την παραγωγή και τον
πρωτογενή τοµέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτηση. Εξάλ-

λου, το ξέρετε και εσείς και είναι γνωστό σε όλους ότι η Κυβέρ-
νησή µας έχει επιδείξει ιδιαίτερη εργασία στα ζητήµατα που
έχουν σχέση µε το µεταναστευτικό και σίγουρα και µε τους ερ-
γάτες γης. 

Να πω εν συντοµία ποια είναι η διαδικασία που ακολουθείται
και για εσάς, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις και τη νοµοθεσία
που υπάρχει και ισχύει, αλλά και για τους αγρότες, τους εργο-
δότες και τους πολίτες, να ενηµερωθούν.

Λοιπόν, η διαδικασία ορίζεται µε τον ν.4251 του 2014, όπου
προβλέπεται µε κοινή υπουργική απόφαση των συναρµόδιων
Υπουργείων να εκδίδεται ανά δύο έτη και να καθορίζεται ο ανώ-
τατος αριθµός αδειών που χορηγούνται σε πολίτες τρίτων
χωρών ανά περιφέρεια και ανά νοµό και ανά ειδικότητα απασχό-
λησης. Δίνει µάλιστα ο νόµος τη δυνατότητα αυτός ο αριθµός
των εργατών από τρίτες χώρες να έχει σε κάθε περιφέρεια και
µια προσαύξηση κατά 10%.

Για να εκδοθεί αυτή η κοινή υπουργική απόφαση -δεν λαµβά-
νεται µόνο από τους Υπουργούς-, λαµβάνονται υπ’ όψιν υποχρε-
ωτικά η γνώµη της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτροπής, του
ΟΑΕΔ, καθώς και των περιφερειών της χώρας, όπου δίνουν στοι-
χεία και δεδοµένα σε σχέση µε τις ανάγκες εργασίας στην ελλη-
νική επικράτεια. 

Οι ανάγκες, λοιπόν, αυτές προσδιορίζονται ύστερα από δια-
βούλευση µε τις περιφέρειες -όπου λαµβάνουν βέβαια µέρος στη
διαβούλευση οι εργοδοτικοί φορείς-, από το συµφέρον της εθνι-
κής οικονοµίας, την προσφορά εργασίας από ηµεδαπούς Ευρω-
παίους πολίτες ή νοµίµως διαµένοντες στη χώρα πολίτες τρίτων
χωρών. 

Για τον καθορισµό των οριζόµενων ζητηµάτων στη συγκεκρι-
µένη ΚΥΑ, προβλέπεται ότι µετά από σύσκεψη της περιφέρειας
µε τους ενδιαφερόµενους φορείς -µεταξύ των οποίων και οι
αγροτικές συνεταιριστικές οργανώσεις- συνεκτιµώνται οι ανάγ-
κες ως προς τον αριθµό θέσεων εργασίας και αποστέλλεται ο
αριθµός, η τελική γνώµη της περιφέρειας, στα συναρµόδια
Υπουργεία και καθορίζεται στη συνέχεια µέσα στην ΚΥΑ και πε-
ριγράφεται ο αριθµός των εργατών. 

Να δούµε, λοιπόν, τώρα τι έχει γίνει µε την τελευταία ΚΥΑ, τον
Φεβρουάριο του 2021 δηλαδή, που ισχύει για το 2021 και 2022,
και τι έχει γίνει στην Κρήτη. Στην Κρήτη, λοιπόν, αρχικά ο αριθ-
µός αυτός καθορίστηκε σε δύο χιλιάδες εννιακόσιες σαράντα θέ-
σεις εργασίας και σε αυτές είναι και η εποχική εργασία, δηλαδή
και οι υψηλής ειδίκευσης και οι αλιεργάτες, εκ των οποίων οι
οκτακόσιοι τριάντα κατανεµήθηκαν στην Περιφερειακή Ενότητα
Ηρακλείου. 

Να πω ότι αποκλειστικά για γεωργική απασχόληση είναι από
τους δύο χιλιάδες εννιακόσιους σαράντα οι δύο χιλιάδες οκτα-
κόσιοι ογδόντα συν εκατόν τριάντα για αλιεργάτες, οι οποίοι στη
συνέχεια αυξήθηκαν κατά σαράντα για την Περιφερειακή Ενό-
τητα Ηρακλείου και φτάσαµε, µαζί µε µια αύξηση, στους επτα-
κόσιους ενενήντα. Προστέθηκαν και άλλες εκατό θέσεις και
κατανεµήθηκαν πενήντα για κτηνοτρόφους στην Περιφερειακή
Ενότητα Ηρακλείου και πενήντα στην Περιφερειακή Ενότητα Ρε-
θύµνου. 

Αν κάνουµε, λοιπόν, τη «σούµα» στο αρχικό στάδιο, θα φτά-
σουµε στους οκτακόσιους σαράντα συνολικά στην Περιφερειακή
Ενότητα Ηρακλείου και θα έρθω να σας πω τι έγινε στη συνέχεια,
στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κεγκέρο-

γλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μιλάµε για χιλιάδες εργάτες γης

που έχει ανάγκη ο Νοµός Ηρακλείου και είναι εµφανές ότι το
Υπουργείο δεν έλαβε υπ’ όψιν την πρόταση της περιφέρειας ή
τουλάχιστον τη διορθωτική πρόταση της περιφέρειας, η οποία
έστειλε τον ορθό αριθµό εργατών που έχουν ανάγκη. 

Έτσι, λοιπόν, τα νούµερα που είπατε δεν φαίνονται σε συγκε-
κριµένη κοινή υπουργική απόφαση που εκδόθηκε στις 24-8-2022.

Η κοινή υπουργική απόφαση λέει για την Περιφερειακή Ενό-
τητα Ηρακλείου αλλαγή του ορίου στα τριακόσια. Εργάτες γης,
εποχική εργασία τριακόσιοι. Τελεία. Αν πάµε τώρα στον Νοµό
Λασιθίου -είναι ο διπλανός νοµός που έχει παρόµοιο αριθµό-, θα
δούµε ότι έχει πολύ µεγαλύτερο. Όµως και εδώ απέχει πάρα
πολύ από τις ανάγκες του νοµού. 

Εάν δεν υπάρχει αντίληψη στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και δεν υπάρχει γνώση για το πόσοι εργάτες χρειάζονται σε
µια τεράστια περιοχή, µε πολλές χιλιάδες στρέµµατα θερµοκη-
πιακές καλλιέργειες, τότε εκ προοιµίου έχει αποτύχει κάθε πολι-
τική. Σας το λέω µε πολλή αγάπη. Είναι θέµα ασχετοσύνης του
Υπουργείου και της ηγεσίας της τεχνοκρατικής κατ’ αρχάς -εάν
εισηγήθηκε έτσι- και της πολιτικής στη συνέχεια. 

Πάµε να δούµε, λοιπόν, τι ζητά η περιφέρεια. Η περιφέρεια, λοι-
πόν, ζητάει για το Ηράκλειο χίλιους εργάτες γης µε εξαρτηµένη
εργασία και τρεις χιλιάδες µε εποχική εργασία. Ζητάει τέσσερις
χιλιάδες κι εσείς βάζετε τριακόσιους. Για ποια διαβούλευση µι-
λάτε; 

Πάµε να δούµε τι ζητάει για το Λασίθι. Ζητάει χίλιους εξαρτη-
µένη εργασία και τέσσερις χιλιάδες εποχικούς, δηλαδή πέντε χι-
λιάδες και βάζετε εξακόσιους. Μα είναι πράγµατα αυτά; Και λέτε
τώρα ότι έχετε συµµορφωθεί; Εδώ είναι της περιφέρειας το
χαρτί. Θα το καταθέσω. Εάν δεν µε πιστεύετε, να σας το διαβι-
βάσουν. Στο Ηράκλειο υπήρξε µια διόρθωση, γιατί έγινε λάθος.
Στο αρχικό χαρτί είχαν ζητήσει µόνο τριακόσιους, αλλά έγινε
αµέσως η διόρθωση και είναι αυτό. 

Θα παρακαλούσα πάρα πολύ για απάντηση στη δευτερολογία
ή το πώς βγαίνει η διαδικασία, διότι ξέρω ότι δεν είστε αρµόδιος
-εννοώ ως προς το θέµα- οπότε δεν θέλω να κάνουµε περαιτέρω
συζήτηση. 

Πάρτε σήµερα εδώ την πρόταση της Περιφέρειας Κρήτης µε
τις τέσσερις χιλιάδες, χίλιους εξαρτηµένη εργασία και τρεις χι-
λιάδες εποχιακούς, για το Ηράκλειο και τέσσερις χιλιάδες επο-
χιακούς και χίλιους εξαρτηµένη εργασία, για το Λασίθι, σύνολο
πέντε χιλιάδες και τροποποιήστε άµεσα την ΚΥΑ, τουλάχιστον
για τους δύο νοµούς αυτούς που εγώ έχω ασχοληθεί και που η
περιφέρεια έχει κάνει την πρότασή της ολοκληρωµένη, έκανε
σωστά τη δουλειά της και η περιφέρεια και η αποκεντρωµένη και
το Υπουργείο να συµµορφωθεί τουλάχιστον εκεί. 

Εγώ διαπιστώνω ότι σε όλη την Ελλάδα υπάρχει τεράστιο πρό-
βληµα. Διαπιστώνω ότι υπάρχει τεράστιο πρόβληµα και στον
αριθµό των εργατών, που, όπως σας είπα, δικαιούται σύµφωνα
µε τους κανόνες ο κάθε παραγωγός ανάλογα µε την καλλιέργεια.
Δηλαδή είναι αδιανόητο για σαράντα στρέµµατα ελιές ένας ερ-
γάτης. Δεν γίνεται αυτό. Θα τις µάζευε µοναχός του και ο παρα-
γωγός, δεν χρειαζόταν εργάτη. Αν είναι δυνατόν! 

Ολοκληρώνω, γιατί και ο Πρόεδρος, κ. Αθανασίου, στην προ-
ηγούµενη συζήτηση που είχαµε µε τον κ. Γεωργαντά ήταν εδώ,
ανέφερε το πρόβληµα που υπάρχει στη Λέσβο, αλλά και δεσµεύ-
τηκε ο κ. Γεωργαντάς ότι θα το δει και ό,τι ζητήσουν οι περιφέ-
ρειες θα δώσει κι όµως δεν το έδωσε. 

Δώστε, παρακαλώ, τα έγγραφα πρώτα να τα δει ο κύριος
Υπουργός και µετά να το βγάλετε φωτοτυπία. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
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σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Κεγκέρογλου. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Γεώργιος Στύλιος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Στην πρωτολογία µου σας είπα τι έχει συµβεί αρχικά
και είπα στη δευτερολογία θα ολοκληρώσω πού καταλήξαµε. 

Η περιφέρεια ζήτησε τον Μάιο του 2022 να γίνει µια αύξηση
στον συνολικό αριθµό εργατών για την Κρήτη. Σύµφωνα µε το
έγγραφο που έστειλε στις 10 Μαΐου του 2022, το 129.8.82, η πε-
ριφέρεια ζήτησε παραπάνω χίλιες οκτακόσιες πενήντα θέσεις ερ-
γασίας, εκ των οποίων τριακόσιες στην Περιφερειακή Ενότητα
Ηρακλείου. 

Ήρθε, λοιπόν, το Υπουργείο µε την κοινή υπουργική απόφαση
78.0.77 στις 26 Αυγούστου του 2022, πριν από λίγες µέρες. Υιο-
θέτησε απόλυτα τον αριθµό που ζήτησε η περιφέρεια τον Μάιο,
τον περασµένο Μάιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μα έστειλε άλλο έγγραφο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Θα το βρούµε αν έστειλε, εδώ είµαστε.
Αυτό σηµαίνει το εξής: Οι συνολικοί εργάτες στην Περιφέρεια

Κρήτης διαµορφώθηκαν στις τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιους ενε-
νήντα. Δηλαδή προσθέτουµε το χίλια οχτακόσια πενήντα στο δύο
χιλιάδες εννιακόσια, που είπα πριν, δηλαδή τέσσερις χιλιάδες
οκτακόσιους ενενήντα για την Περιφέρεια Κρήτης. 

Για δε το Ηράκλειο ζήτησε τριακόσιους. Οκτακόσιοι σαράντα
που είπαµε πριν συν τριακόσιοι, πάµε στους χίλιους εκατόν σα-
ράντα.

Αυτή, λοιπόν, τη στιγµή µιλάµε για ποιους; Για εργάτες που
έρχονται µε πρόσκληση από τρίτες χώρες, οι οποίοι δεν διαµέ-
νουν εδώ µόνιµα, δεν έχουν άδεια. Είναι και οι άλλοι. Δεν ξέρετε
καλά τα νούµερα. Είναι και οι υπόλοιποι εργάτες, οι οποίοι έχουν
νόµιµη άδεια παραµονής. Είναι αυτοί οι οποίοι είναι εργάτες από
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Εδώ είµαστε. Σας λέω, λοιπόν, ότι στις 26 Αυγούστου διαµορ-
φώθηκε ο αριθµός, επειδή είπατε για πολλές χιλιάδες, γύρω στις
πέντε χιλιάδες συνολικά στην Περιφέρεια Κρήτης και στους χί-
λιους διακόσιους συνολικά στην Περιφερειακή Ενότητα Ηρα-
κλείου.

Θέλω, λοιπόν, να σας θυµίσω τα εξής και περιµένω από εσάς
να πείτε και έναν καλό λόγο και περιµένω να υπερθεµατίσετε και
να υπερψηφίσετε και τα νοµοσχέδιά µας. Σας θυµίζω τρία νοµο-
σχέδια που ψηφίστηκαν το 2022, τα οποία δίνουν το εξής. Το
πρώτο νοµοσχέδιο, ο ν.4915, δίνει τη δυνατότητα για πενταετή
πρόσκληση και παραµονή στη χώρα για πόσο; Για εννιά µήνες
στους εργάτες γης. Στο τρίµηνο πρέπει να φεύγουν, να επιστρέ-
φουν πίσω στην πατρίδα τους.

Στους δε εργοδότες το περιθώριο που είχαν να απασχολούν
έναν εργαζόµενο από τρίτη χώρα ήταν τριάντα µέρες και το πή-
γαµε στις ενενήντα ηµέρες. Αυτός, λοιπόν, είναι ένας νόµος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τι µου λέτε; Τον νόµο του 2014;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ο δεύτερος νόµος είναι να διευκολύνουµε τη διαδι-
κασία. Ξέρετε πολύ καλά ότι µε τον ν.4250/2022 η διαδικασία
έγινε µε πλατφόρµα, έγινε ψηφιακά και δεν ζητείται για αυτούς
τους εργάτες γης η θεώρηση της άδειάς τους για να έρθουν
στην Ελλάδα. Άρα απλοποιήσαµε πολύ περισσότερο τη διαδικα-
σία, για να διευκολύνουµε και τον εργοδότη αλλά και τους εν-
διαφερόµενους από τρίτες χώρες.

Τρίτος νόµος είναι ο ν.4959/2022, όπου κυρώθηκε µνηµόνιο
κατανόησης µεταξύ της Κυβέρνησης και της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και της Κυβέρνησης της Λαϊκής Δηµοκρατίας του Μπαγ-
κλαντές για µετανάστευση και την κινητικότητα. Γιατί έγινε ο
συγκεκριµένος νόµος και τι δείχνουµε και σας αποδεικνύουµε µε
τις συνεχείς νοµοθετικές µας πρωτοβουλίες; Ότι είµαστε πάνω
στο πρόβληµα, ότι το διαχειριζόµαστε.

Έγινε η πρώτη κύρωση συµφωνίας. Ανοίξαµε τη διαδικασία µε
τον τρόπο που περιέγραψα πριν, µε την πενταετή παραµονή για
τους εννέα µήνες στη χώρα µας. Μπορούµε να πάµε και να συ-
νεχίσουµε και σε άλλες χώρες.

Αντιλαµβάνεστε λοιπόν -και το αντιλαµβάνονται και οι Έλληνες
πολίτες- ότι έχουµε µια Κυβέρνηση η οποία πραγµατικά συναντά
προβλήµατα, τα διαχειρίζεται και δίνει λύσεις. Αυτοί δε οι οποίοι
ανταποκρίνονται πολύ περισσότερο και φαίνεται από τη στάση
που ακολουθούν είναι οι Έλληνες παραγωγοί και οι Έλληνες
αγρότες, που έχουν λάβει των ενισχύσεων για την προηγούµενη
χρονιά. Για πρώτη φορά φτάσαµε σε τόσο µεγάλο ύψος ενισχύ-
σεων στους αγρότες και στους παραγωγούς µας. Για πρώτη
φορά ο ΕΛΓΑ αποζηµιώνει και δίνει χρήµατα την ίδια χρονιά, όταν
πριν χρειάζονταν δεκατέσσερις ή δεκαοκτώ µήνες.

Με σύµµαχο, λοιπόν, την προσπάθειά µας και τη δουλειά την
οποία έχουµε κάνει και µε τη συµπαράσταση των Ελλήνων πα-
ραγωγών και αγροτών, συνεχίζουµε και είµαστε εδώ, για να αν-
τιµετωπίσουµε ό,τι άλλο προκύψει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στη συζήτηση της επόµενης επίκαιρης ερώτη-

σης. Είναι η όγδοη µε αριθµό 955/29-8-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Αντωνίας (Τόνιας) Αντωνίου προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα:
«Άδικη και αναιτιολόγητη εξαίρεση πενταετών και εποχικών πυ-
ροσβεστών από τη διάταξη για την αποζηµίωση πυροσβεστικού
προσωπικού για πρόσθετη εργασία».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς.

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε τη διάταξη του άρθρου 34 του ν.4964/2022,

που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ στις 30 Ιουλίου, προστέθηκε στο
πλαίσιο περί επιδοµάτων του Πυροσβεστικού Σώµατος η πρό-
βλεψη αποζηµίωσης για πρόσθετη εργασία του πυροσβεστικού
προσωπικού γενικών καθηκόντων, το οποίο εκτελεί περιπολίες ή
υπηρετεί σε πεζοπόρα τµήµατα κατά τη διάρκεια της τρέχουσας
αντιπυρικής περιόδου. Τη διάταξη αυτή υπερασπιστήκατε εσείς
ο ίδιος κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην Ολοµέλεια, λέ-
γοντας ότι αποτελεί διαχρονική θεσµική εκκρεµότητα.

Ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής αναγνωρίζουµε ότι όντως σε
αυτό το πεδίο υπάρχει µια θεσµική εκκρεµότητα, γι’ αυτό ψηφί-
σαµε τη διάταξη. Για την παράταξή µας είναι αυτονόητο ότι η
πρόσθετη εργασία κάθε εργαζόµενου πρέπει να αµείβεται.
Ωστόσο, αναρωτηθήκαµε γιατί η διάταξη αφορούσε µόνο την
τρέχουσα αντιπυρική περίοδο, αφού η αποζηµίωση αυτή αποτε-
λεί θεσµική εκκρεµότητα. Είχαµε τονίσει ότι είναι εξαιρετικά προ-
βληµατικό ζήτηµα ο αποκλεισµός από την εφαρµογή της
διάταξης των στελεχών του Πυροσβεστικού Σώµατος που εκτε-
λούν τις ίδιες υπηρεσίες, εφόσον δηµιουργεί διχαστικές κατα-
στάσεις και πικρία στους πυροσβέστες. Αυτό αποτυπώθηκε και
στις θέσεις που διατύπωσε στην ακρόαση των φορέων η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Πενταετούς Υποχρέωσης και Συµβασιούχων
Πυροσβεστών. 

Για αυτό σάς ερωτώ, κύριε Υπουργέ, τα εξής. Πρώτον, γιατί
διαχωρίσατε τους πενταετείς και εποχικούς πυροσβέστες, οι
οποίοι βρίσκονται στην πρώτη γραµµή της αντιµετώπισης των
καταστροφικών πυρκαγιών; Σκοπεύετε να τους συµπεριλάβετε
αναδροµικά σε αυτή τη διάταξη, για να αποκαταστήσετε την αδι-
κία; 

Δεύτερον, σκοπεύετε να δείτε ένα σύστηµα επέκτασης της
αµοιβής για πρόσθετη εργασία, που σήµερα υπόκειται σε διάφο-
ρους περιορισµούς για τους µόνιµους, ενώ αποκλείεται εντελώς
για τους πενταετείς και εποχικούς; Με δεδοµένο ότι, σύµφωνα
µε τις πληροφορίες µας, η διάταξη αυτή δεν ενθουσίασε το µό-
νιµο προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώµατος, έχετε την πολιτική
βούληση να αξιολογήσετε τα λάθη και τις αστοχίες σε αυτού του
τύπου την αµοιβή, ώστε να εφαρµοστεί µε αποτελεσµατικό
τρόπο στις επόµενες αντιπυρικές περιόδους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Αντωνίου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
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Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παγκόσµιο φαινόµενο της κλι-

µατικής αλλαγής, που επηρεάζει σηµαντικά τη Λεκάνη της Με-
σογείου, βεβαίως και τη χώρα µας, εκδηλώθηκε και στη φετινή
αντιπυρική περίοδο µε υψηλές θερµοκρασίες, ξηρασία και µε-
γάλο αριθµό πυρκαγιών, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και σε
άλλες χώρες της Νότιας Ευρώπης. Όπως γνωρίζετε, τα φαινό-
µενα αυτά στη χώρα µας καλείται να τα αντιµετωπίσει το Πυρο-
σβεστικό Σώµα, που αποτελεί τον βασικό επιχειρησιακό βραχίονα
της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας.

Για τη φετινή αντιπυρική περίοδο λάβαµε έγκαιρα ως Υπουρ-
γείο σειρά µέτρων που ενίσχυσαν την αποτελεσµατικότητα της
στρατηγικής διαχείρισης των πυρκαγιών. Ο τελικός απολογισµός
θα γίνει σε ύστερο χρόνο, όµως τα έως τώρα στοιχεία δείχνουν
ότι τα µέτρα που λάβαµε απέδωσαν καρπούς. Είχαµε µεγάλο
αριθµό πυρκαγιών σε απόλυτο αριθµό, αλλά καταφέραµε µέχρι
σήµερα να περιορίσουµε σηµαντικά τις επιπτώσεις αυτών στο
φυσικό και στο ανθρωπογενές περιβάλλον. 

Σε αυτό το αποτέλεσµα συνέβαλε, µεταξύ άλλων, η αλλαγή
στρατηγικής, µε την ανάδειξη της σηµασίας της πρόληψης, της
επιτήρησης, του έγκαιρου εντοπισµού των συµβάντων και της
άµεσης επέµβασης. Προµηθευτήκαµε τα πλέον κατάλληλα ενα-
έρια µέσα. Ενεργοποιήσαµε περιπολίες από αέρος και από το
έδαφος, µε την αυξηµένη συµµετοχή των Ενόπλων Δυνάµεων.
Ενισχύσαµε το προσωπικό µε ειδικά εκπαιδευµένους δασοκοµάν-
τος. Νοµοθετήσαµε νέους τρόπους καταστολής - αντιµετώπισης
των πυρκαγιών, όπως το αντιπύρ. Και συνεργαστήκαµε µε τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία για τον καθαρισµό δασών και αρχαιολογι-
κών χώρων. 

Όλα τα παραπάνω, βέβαια, προϋποθέτουν ότι το προσωπικό
του Πυροσβεστικού Σώµατος λαµβάνει την απαραίτητη υλική και
ηθική υποστήριξη και αναγνώρισή µας. Και όπως γνωρίζετε, απο-
τελεί διαρκές µέληµα του Υπουργείου µας, η ηθική αλλά και η
έµπρακτη αναγνώριση της υψηλής αξίας των υπηρεσιών του
προσωπικού του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Αναφορικά µε τα αιτήµατα που θέσατε, πρέπει να σηµειώσω
ότι η επίκαιρη ερώτηση βασίζεται, προφανώς, σε εσφαλµένη
πληροφόρηση ως προς το τι πραγµατικά ισχύει και πως αµείβε-
ται η πρόσθετη εργασία στο προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος. Κατ’ αρχάς, να επαναλάβουµε ότι οι πυροσβέστες
πενταετούς υποχρέωσης και οι εποχικοί αποτελούν ειδικές κα-
τηγορίες προσωπικού και δεν ανήκουν στο µόνιµο προσωπικό
του Πυροσβεστικού Σώµατος. Αυτό σηµαίνει ότι γι’ αυτές τις κα-
τηγορίες υφίστανται ιδιαίτερες ρυθµίσεις και αµοιβές για την
πέραν του ωραρίου εργασία.

Στην επίκαιρη ερώτηση γίνεται εσφαλµένα λόγος για αδικία
απέναντι στους πενταετείς και εποχικούς πυροσβέστες µε τη νέα
ρύθµιση που αναγνωρίζει τη δυνατότητα καταβολής αποζηµίω-
σης για πρόσθετη εργασία στο µόνιµο προσωπικό γενικών καθη-
κόντων, δηλαδή εµφανίζεται στην επίκαιρη ερώτησή σας ωσάν
οι πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης και οι εποχικοί να µη
λαµβάνουν αυτό που προβλέφθηκε µε τη νέα διάταξη για τους
µόνιµους.

Όµως, η πραγµατικότητα είναι ότι για την επιπλέον του προ-
βλεπόµενου χρόνου απασχόλησης στους πυροσβέστες πενταε-
τούς υποχρέωσης και στους πυροσβέστες εποχικής
απασχόλησης, ήδη εκδίδονται παγίως και διαχρονικά σχετικές
υπουργικές αποφάσεις, µε πλέον πρόσφατες αυτές που υπέ-
γραψα για τη φετινή χρονιά, µε τις οποίες καλύπτονται αυτές οι
κατηγορίες προσωπικού για την πέραν του προβλεπόµενου χρό-
νου εργασία.

Συγκεκριµένα, για την υπερωριακή απασχόληση για νυχτερινή
εργασία και εργασία Κυριακών και εξαιρέσιµων των πυροσβε-
στών πενταετούς υποχρέωσης, προβλέφθηκε ήδη το ποσό των
11.544.000 ευρώ, ενώ…

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τα αναδροµικά που καθυστε-
ρούσαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ. Θα
απαντήσετε στη δευτερολογία σας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Όχι, κυρία συνάδελφε. Κάθε χρόνο για

την αντίστοιχη υπερωριακή απασχόληση εποχικών πυροσβεστών
έχουν εκδοθεί δύο αποφάσεις συνολικής δαπάνης 4.238.000
ευρώ. 

Από τα παραπάνω γίνεται φανερό ότι ως Υπουργείο κινούµα-
στε µε στόχο τον ουσιαστικό εκσυγχρονισµό και την αποτελε-
σµατικότητα του Πυροσβεστικού Σώµατος, προκειµένου να
ανταποκριθεί στις νέες προκλήσεις και ότι λαµβάνουµε διαρκή
µέριµνα για τις ανάγκες του προσωπικού µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε

πάρα πολύ καλά ότι το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής δεν έχει καµµία
διάθεση κοµµατικής αντιπαράθεσης στα θέµατα της πολιτικής
προστασίας και αυτό το έχουµε αποδείξει στην πράξη όλο αυτό
το διάστηµα. Θα κάνουµε τον απολογισµό, όπως είπατε κι εσείς,
στο τέλος της αντιπυρικής περιόδου κατά πόσο πετύχατε φέτος
τους στόχους, διότι δυστυχώς, υπήρξαν πάρα πολλές φωτιές και
υπήρξε αρκετή οικολογική καταστροφή σε πάρα πολλές περιο-
χές της χώρας. 

Θα έλθω στην επίκαιρη ερώτησή µου, διότι δυστυχώς, δεν
πήρα καµµία απάντηση. Η διάταξή σας δεν αντιµετωπίζει τη δια-
χρονική θεσµική εκκρεµότητα η οποία υπάρχει. Είναι αίτηµα
όλου του Πυροσβεστικού Σώµατος. Το είπατε κι εσείς, το έχετε
πει εδώ από το Βήµα της Βουλής. Συµφωνούµε µαζί σας. Το
θέµα είναι µε ποιον τρόπο θα αντιµετωπίσουµε αυτή την εκκρε-
µότητα η οποία δηµιουργεί τεράστιο πρόβληµα στο Πυροσβε-
στικό Σώµα. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι σ’ ένα Σώµα µ’
αυτά τα χαρακτηριστικά, που µπαίνει στη µάχη για τη φωτιά και
για τα ακραία φαινόµενα, που κινδυνεύει η ζωή τους, δεν µπορεί
να έχουµε τρεις κατηγορίες εργαζοµένων και τώρα µε τους δα-
σοπυροσβέστες τέταρτη κατηγορία, εννοώ µόνιµους, συµβασι-
ούχους, πενταετούς, εποχικούς και τώρα και επταετούς
περιόδου. Πρέπει να λυθούν όλα αυτά τα θέµατα.

Εµείς προσπαθήσαµε και έγιναν βήµατα επί κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ µε τον νόµο που φέραµε, έτσι ώστε οι εποχικοί συµβασι-
ούχοι σιγά-σιγά µε νόµο και µε αξιοκρατία να ενταχθούν στο
Σώµα. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κι εσείς µετά δεν το συνεχίσατε. 

Όµως, αν δεν µπορούµε να πετύχουµε να υπάρχει µια µόνιµη
σχέση εργασίας που να την έχουν όλοι οι άνθρωποι στο Σώµα,
θα πρέπει να δούµε πως θα φτιάξουµε ένα µόνιµο σύστηµα αµοι-
βής της πρόσθετης εργασίας για να µην υπάρχουν προβλήµατα,
διότι είναι εκτός οι συµβασιούχοι, οι οποίοι γνωρίζετε πολύ καλά
ότι είναι µπροστά στη µάχη, πάνω απ’ όλους, αλλά δεν παίρνουν
αυτή την αµοιβή που δίνετε στους µόνιµους. 

Όπως σας είπα, δεν ενθουσιάστηκε το µόνιµο προσωπικό να
«αγκαλιάσει» αυτή τη διάταξη που φέρατε. Οι δικές µας πληρο-
φορίες λένε ότι πολύ λίγοι δέχτηκαν και απάντησαν στους αξιω-
µατικούς που είπαν ποιος θέλει να ενταχθεί σ’ αυτό το σύστηµα,
πολύ λίγοι, 20% µε 25%, γιατί θεωρούν –δικά τους λόγια είναι,
όχι δικά µου- ότι είναι µια σταγόνα στον ωκεανό, ότι είναι δώρο-
άδωρο, ότι δεν τους καλύπτει καµµία ανάγκη επί της ουσίας και
αυτό γιατί υπάρχουν συγκεκριµένοι περιορισµοί.

Γι’ αυτό σας ρώτησα, αλλά δεν µου απαντήσατε. Πρώτα απ’
όλα, γιατί φέρατε τη διάταξη 30 Ιουλίου, που καλύπτει πολύ
µικρό χρονικό διάστηµα, µε τους περιορισµούς, µόνο για φέτος;
Γι’ αυτό σας ρώτησα, αλλά δε µου απαντήσατε. Υπάρχει βού-
ληση να υπάρξει µια µόνιµη ρύθµιση και να υπάρχει και το 2023
και στο διηνεκές, για να λυθεί αυτό το αίτηµα όλου του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος ή όχι; 

Δεύτερον, σας ρώτησα αν υπάρχει βελτίωση, µετά από το πι-
λοτικό σύστηµα που εφαρµόσατε φέτος, για να δείτε τι πρέπει
να γίνει. Διότι οι µόνιµοι, λένε ότι «δεν ενταχθήκαµε γιατί υπάρ-
χουν πάρα πολλοί περιορισµοί -µόνο για τέσσερις µήνες στην αν-
τιπυρική περίοδο- όταν πλέον τα φυσικά φαινόµενα είναι ακραία
και τι θα κάνουµε από τον Οκτώβρη και τον Νοέµβρη»; Ένα θέµα
είναι αυτό. Ένα άλλο θέµα είναι ότι δεν µπορείτε µόνο µε τους
χάρτες επικινδυνότητας να καλύπτεται η πρόσθετη εργασία µε
το 3, 4, 5 και όχι σε όλη την περίοδο. 

Και τρίτον, κύριε Υπουργέ µου, για ορισµένους που συµµετέ-
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χουν σε δασικό περιπολικό και όχι για όλους τους εργαζόµενους
και αυτό, βέβαια, είναι και επιλογή των αξιωµατικών, που είναι
ένα άλλο θέµα. 

Δηλαδή, µιλάµε για τέσσερα οκτάωρα τον µήνα, για τέσσερις
µήνες που µε τους περιορισµούς που βάζετε εσείς, θα είναι για
έναν - ενάµιση. Ήδη έχουµε πάει στον χάρτη επικινδυνότητας 1,
2. Άρα, δεν ισχύει αυτή η διάταξη. Και βέβαια, αυτό είναι για το
µόνιµο προσωπικό. Όσον αφορά στους συµβασιούχους πενταε-
τούς υποχρέωσης και -όπως είπα- στους εποχικούς, οι οποίοι
παίρνουν έναν πολύ µικρό µισθό, τον βασικό -το γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά- και βέβαια, µε τέτοια ακρίβεια που υπάρχει αυτή τη
στιγµή στα βασικά αγαθά, στην ενέργεια, αδυνατούν να καλύ-
ψουν οι άνθρωποι αυτοί τα έξοδά τους και ζητούν και αυτοί το
βοήθηµα αυτό, όταν κάνουν ακριβώς το ίδιο έργο µε τους άλ-
λους συναδέλφους τους, το µόνιµο προσωπικό και είναι µπροστά
στη µάχη. 

Υπάρχει βούληση για το µέλλον; Και το λέω αυτό γιατί, κύριε
Υπουργέ µου, επειδή θα συζητήσετε τον προϋπολογισµό του
2023 στο Υπουργείο σας, καλό θα είναι -και αυτή είναι µια πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής- να δείτε τη ρύθµιση και
ανάλογα να ρυθµίσετε τα του Υπουργείου σας, σε σχέση µε τον
προϋπολογισµό που θα έρθει για το 2023, για να υπάρχουν οι
πόροι ώστε να λύσουµε αυτή τη θεσµική εκκρεµότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Διαισθάνοµαι ότι δεν µε ακούσατε κα-
θόλου σε αυτά που σας είπα, γιατί επιµένετε ότι δεν αµείβονται
οι πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης και οι εποχικοί, ενώ
σας είπα ότι, αντιθέτως, αυτοί αµείβονταν και έχω υπογράψει
ήδη τις σχετικές διατάξεις -και για τους πενταετείς και για τους
εποχικούς- αλλά δεν αµείβονταν γι’ αυτήν τη δουλειά, για την
υπερεργασία, οι µόνιµοι πυροσβέστες.

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αυτό ήταν επίδοµα παλιό.
Έχει καταργηθεί, δεν υπάρχει πια.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ήταν, λοιπόν -επιτρέψτε µου-, µία ανα-
γκαία ρύθµιση για την αποκατάσταση της αδικίας που υπήρχε
έναντι του µόνιµου προσωπικού. Προς επιβεβαίωση των όσων
σας ανέφερα, θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής, για να λά-
βετε γνώση εσείς και όποιος άλλος επιθυµεί, τις αποφάσεις που
έχω ήδη υπογράψει και αφορούν στα εξής:

Πρώτον, από τις 22 Δεκεµβρίου του 2021, απόφαση που
αφορά σε δυόµισι χιλιάδες πυροσβέστες πενταετούς υποχρέω-
σης και δεν αφορά στο µισθό τους, αφορά στην υπερωριακή
απασχόληση και αποζηµίωση για νυχτερινή εργασία και εργασία
Κυριακών και εξαιρέσιµων για το πρώτο εξάµηνο του 2022. Το
ποσό αυτό είναι 5.770.000 ευρώ, περίπου. Αντίστοιχα, για το δεύ-
τερο εξάµηνο, πάλι, για τους πυροσβέστες πενταετούς υποχρέ-
ωσης -επιτρέψτε µου- υπέγραψα άλλη απόφαση που αφορά σε
5.770.000 ευρώ…

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αυτά είναι τα εκτός έδρας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Είναι αποζηµίωση για νυχτερινή εργα-
σία και εργασία Κυριακών και εξαιρέσιµων. Οµοίως, για τους πυ-
ροσβέστες εποχικής απασχόλησης, φέτος εκδόθηκαν τόσο τον
Απρίλιο του 2022 όσο και τον Αύγουστο του 2022 σχετικές
υπουργικές αποφάσεις µε τις οποίες καθορίστηκαν οι ώρες υπε-
ρωριακής εργασίας και πρόσθετης εργασίας για τους δυόµισι χι-
λιάδες εποχικούς πυροσβέστες που προσλήφθηκαν φέτος, το
2022. 

Μάλιστα, ενώ, αρχικά είχε εγκριθεί το ποσό του 1.619.000
ευρώ, στη συνέχεια διαπιστώσαµε ότι αναλώθηκε αυτό το ποσό
µέχρι τα µέσα Ιουλίου διότι κατά τη διάρκεια του Ιουλίου είχαµε
είκοσι ηµέρες επικινδυνότητα 4 και έπρεπε να εγκρίνουµε µία
πρόσθετη δαπάνη, την οποία ενέκρινα στις 4 Αυγούστου και
αφορά σε 2.600.000 ευρώ επιπρόσθετα για τους εποχικούς.

Συνολικά, δηλαδή, η δαπάνη για την πέραν του προβλεπόµε-
νου χρόνου εργασία των πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης
ανέρχεται στα 11,5 εκατοµµύρια ευρώ περίπου και για τους επο-

χικούς στα 4.250.000 ευρώ περίπου. Η ρύθµιση που κάνουµε
τώρα για τους µόνιµους, γι’ αυτές τις επιπλέον ώρες που θα µας
έδιναν έτσι ώστε να αυξήσουµε την παρουσία για τα στελέχη που
θα ήταν στα περίπολα, όπως είπατε, είναι τόσο όσο µπορούν να
βγάλουν, τέσσερα τον µήνα. Θα πρέπει να έχουµε και crew rest.
Θα πρέπει, λοιπόν, να φροντίσουµε και τη δουλειά να κάνουν και
να ξεκουράζονται όσο πρέπει.

Παλιά δεν αµείβονταν και τώρα µας ψέγετε γιατί τους αµεί-
βουµε. Το µέγιστο ποσό που προβλέπεται γι’ αυτούς είναι 3,5
εκατοµµύρια ευρώ. Οι αριθµοί δεν ψεύδονται. Συνιστούν την
απόδειξη της έµπρακτης αναγνώρισης της αξίας των υπηρεσιών
του προσωπικού µας.

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής αυτές τις τέσσερις απο-
φάσεις τις οποίες έχω υπογράψει, καθώς επίσης και την έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια, η µέριµνά µας δεν εξαντλείται στην τρέχουσα αν-
τιπυρική περίοδο. Σχεδιάζουµε το τι θα κάνουµε από εδώ και στο
εξής για την επόµενη χρονιά και για τα χρόνια που έρχονται. Γιατί
θέλουµε να έχουµε ευχαριστηµένο το προσωπικό, θέλουµε να
έχουµε καλή απόδοση, θέλουµε να προστατεύσουµε το φυσικό
περιβάλλον, την περιουσία των Ελλήνων πολιτών, τη ζωή των Ελ-
λήνων πολιτών, να δουλέψουµε σωστά και αποτελεσµατικά
παρέα µε τους πυροσβέστες µας.

Ήδη έχουµε βάλει τις βάσεις για την αναδιοργάνωση του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος, για τη µείωση του µέσου όρου ηλικίας
του προσωπικού και για την ενίσχυση των µέσων προστασίας και
του υλικοτεχνικού εξοπλισµού. Από τις δράσεις που σας προανέ-
φερα -και είναι µόνο τµήµα των συνολικών δράσεων που έχουµε
λάβει- προκύπτει ότι είµαστε αποφασισµένοι και η Κυβέρνηση
και ο Υπουργός και εγώ ο ίδιος προσωπικά να κάνουµε ό,τι απαι-
τείται, προκειµένου το Πυροσβεστικό Σώµα να ενισχυθεί αποτε-
λεσµατικά και όχι προσχηµατικά ή ψηφοθηρικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 6644/25-7-2022 ερώ-

τηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Να σταµατή-
σει ο κυβερνητικός εµπαιγµός και να αναθεωρηθεί άµεσα το τι-
µολόγιο του 2011 για τις δαπάνες επισκευής των σεισµόπληκτων
κτηρίων».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Γιώργος Καραγιάννης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άλλη µια ερώτηση που µας έχει απασχολήσει ξανά και συγκε-

κριµένα στις 6 Ιουνίου, όπου συζητήθηκε η επίκαιρη ερώτησή
µου για την ανάγκη αναπροσαρµογής του τιµολογίου του 2011
για τις δαπάνες επισκευής και ανακατασκευής των σεισµόπλη-
κτων κτηρίων. Επειδή ο Υπουργός δεσµεύτηκε σε εκείνη τη συ-
ζήτηση ότι τις αµέσως επόµενες ηµέρες και εβδοµάδες
ολοκληρώνεται η διαδικασία αναθεώρησης του τιµολογίου, αλλά
αυτό δεν έγινε, επανέρχοµαι σήµερα για να επισηµάνω αυτή την
καθυστέρηση και βεβαίως, να τονίσω ότι όσο καθυστερεί το
Υπουργείο να εκδώσει το νέο τιµολόγιο τόσο περισσότεροι φά-
κελοι κατατίθενται µε τις παλιές τιµές προς έγκριση.

Άρα, λοιπόν, το Υπουργείο εάν προχωρήσει, πράγµατι, όπως
δεσµεύτηκε και όπως έχει αναγνωρίσει ότι υπάρχει ανάγκη στην
αναθεώρηση του τιµολογίου, πρέπει να αντιµετωπίσει και το πρό-
βληµα της αναθεώρησης του προϋπολογισµού των φακέλων που
ήδη έχουν κατατεθεί και αφορούν, βεβαίως, στον σεισµό της 27ης

Σεπτεµβρίου και µετά. Δεν γίνεται να καθυστερεί το Υπουργείο
και να την πληρώνουν οι άνθρωποι µε µειωµένους προϋπολογι-
σµούς, µε κόστη -βάσει των οποίων θα πάρει επιδότηση- που
είναι πολύ χαµηλότερα από τα πραγµατικά και στην ουσία θα κα-
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ταστήσουν αδύνατη τόσο την επισκευή όσο και την ανακατα-
σκευή των κτηρίων, ανάλογα µε την κατηγορία του κτηρίου.

Είναι, λοιπόν, συγκεκριµένη η ερώτηση, συγκεκριµένα τα ζη-
τήµατα και αφορούν στο τιµολόγιο βάσει του οποίου θα χρηµα-
τοδοτηθούν, θα επιδοτηθούν, θα αποζηµιωθούν οι άνθρωποι οι
οποίοι ανακατασκευάζουν και επισκευάζουν τα σπίτια τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, θα µου επιτρέψετε να πω, ξεκινώντας να

απαντήσω στην ερώτησή σας, ότι η φράση σας «εµπαιγµός» νο-
µίζω αδικεί και την προσπάθεια του Υπουργείου και αδικεί και τη
δική σας προσπάθεια που κάνετε όλο αυτό το διάστηµα για να
προασπίσετε όλα τα ζητήµατα των κατοίκων του Ηρακλείου.

Διαβάζοντας την ερώτησή σας και βλέποντας τη φράση «εµ-
παιγµός», θα µου επιτρέψετε από αυτό το Βήµα να κάνω µια
µικρή αναδροµή του τι έχει γίνει όλο αυτό το διάστηµα και κατό-
πιν θα απαντήσω στο τι ακριβώς κάναµε όλο αυτό το διάστηµα,
γιατί πρέπει να το γνωρίζουν πολύ καλύτερα από όλους µας οι
Κρητικοί. 

Μέσα σε διάστηµα, λοιπόν, τριών µηνών, κύριε Κεγκέρογλου,
διενεργήθηκαν για πρώτη φορά είκοσι χιλιάδες πρωτοβάθµιοι
και δευτεροβάθµιοι έλεγχοι σε όλα τα κτήρια των δήµων της
Κρήτης που επλήγησαν από τον ισχυρότατο σεισµό του Αρκα-
λοχωρίου. Διατέθηκαν εκατόν εξήντα τέσσερις οικίσκοι και συγ-
κεκριµένα: εκατόν είκοσι τέσσερις στον Δήµο Μινώα - Πεδιάδος,
τριάντα τέσσερις στον Δήµο Αρχανών - Αστερουσίων και έξι στον
Δήµο Ηρακλείου. 

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, κ.
Κώστα Καραµανλή, συστάθηκε και πλέον λειτουργεί κανονικά ο
Τοµέας Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών στο Ηράκλειο,
ήδη έχουν προσληφθεί τριάντα υπάλληλοι οι οποίοι δουλεύουν
αυτή τη στιγµή για να εξυπηρετήσουν τους πληγέντες από τον
σεισµό του Αρκαλοχωρίου. Για πρώτη φορά σε περίπτωση σει-
σµού προβλέψαµε τη χορήγηση δωρεάν κρατικής αρωγής και
ατόκου δανείου για την ανακατασκευή, αλλά και για την επισκευή
όλων, ανεξάρτητα των ιδιοκτησιών, που έχει κάποιος σεισµόπλη-
κτος στην ιδιοκτησία του και ως το µέγιστο όριο των εκατόν πε-
νήντα τετραγωνικών µέτρων από το σύνολο του αθροίσµατος
του εµβαδόν των ιδιοκτησιών του ενώ για τις υπόλοιπες ιδιοκτη-
σίες του χορηγείται πλέον άτοκο δάνειο. 

Θα ήθελα να αναφέρω σε αυτό το σηµείο και το τι κάνουµε για
τη σχολική στέγη γιατί ξέρω ότι έχετε µια ιδιαίτερη ευαισθησία.
Γνωρίζετε ότι ήδη αυτή τη στιγµή είναι στην περιοχή εκατόν
τριάντα τρεις αίθουσες ελαφρού τύπου και βοηθητικοί χώροι και
άµεσα η ΚΤΥΠ έχει πάει ώστε να επισκευάσει.

Και µέσα σε όλα αυτά, µας λέτε ότι αµελήσαµε την επικαιρο-
ποίηση του τιµολογίου επισκευών της ΔΑΕΦΚ. Σας το είχα αναφέ-
ρει πριν από το λιγότερο τρεις µήνες ότι το θέµα αποτέλεσε
αντικείµενο εκτενούς συζήτησης της Κυβερνητικής Επιτροπής
Κρατικής Αρωγής όπου εξετάστηκαν, ξέρετε εµάς µας ενδιαφέρει
να γίνεται µια σοβαρή, µια συστηµατική δουλειά που είχε να γίνει
παραπάνω από δέκα ως έντεκα χρόνια. Εν τέλει, λοιπόν, σας γνω-
ρίζω και γνωστοποιώ και στο Σώµα ότι έγινε οµόφωνα αποδεκτή
η αναµόρφωση του νέου τιµολογίου, που εισηγήθηκε το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών και η αρµόδια διεύθυνση του
Υπουργείου και σήµερα έχω τη χαρά να σας καταθέσω στα Πρα-
κτικά το ΦΕΚ µε αριθµό 463 το οποίο λύνει το πρόβληµα -είναι η
εγκριτική απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών- για
το επικαιροποιηµένο τιµολόγιο, για τις αποκαταστάσεις των πλη-
γέντων κτηρίων µετά από καταστροφικά φαινόµενα. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σας πω ότι είµαστε λίγο πιο
µπροστά από όλα αυτά που ζητήσατε. Το νέο επικαιροποιηµένο
τιµολόγιο αφορά στην αποκατάσταση κτηρίων και είναι ενιαίο για
όλες τις φυσικές καταστροφές που έχουν λάβει χώρα από το
2018 έως σήµερα και περιλαµβάνει εκατόν εξήντα οκτώ εργασίες
αποκατάστασης και προσαύξηση στις τιµές των επισκευών σε
ποσοστό έως 30%. Για περισσότερα θα σας απαντήσω στη δευ-
τερολογία µου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Γεώργιος Καραγιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, εγώ δεν σας ρώτησα ούτε πόσους

ελέγχους κάνατε –σας είχα ρωτήσει άλλη φορά και δεν είχατε
απαντήσει- ούτε αν δηµιουργήσατε την υπηρεσία. Αυτά σας τα
έχω ζητήσει από την πρώτη ηµέρα εξάλλου. Αλλά και από τον
πρώτο µήνα σας είχα επισηµάνει ότι χρειάζεται αναµόρφωση του
τιµολογίου του 2011. Και εκτός του ότι σας το επεσήµανα από
τον πρώτο µήνα, ήρθε στη συνέχεια η ακρίβεια. Λέτε ότι δεν είχε
γίνει δέκα χρόνια αναθεώρηση. Μα και δέκα χρόνια δεν είχαµε
τέτοια καταιγίδα ακρίβειας, πληθωρισµού, αναθεώρησης τιµών
στην αγορά, διπλασιασµοί, τριπλασιασµοί τιµών για τα δοµικά
υλικά. Δεν είχαµε δέκα χρόνια! Έχουµε, όµως, από τον χειµώνα
του 2021 - 2022. Και ειδικά τώρα που βλέπετε ότι έχει φτάσει στο
απροχώρητο αυτή η κατάσταση. Δεν ξέρω, θα µελετήσω την
αναθεώρηση των τιµών σε τι επίπεδο είναι. 

Μην µου πείτε, όµως, ότι το αντιµετωπίσατε και νωρίς το τιµο-
λόγιο, που είναι µια ξεχωριστή διαδικασία. Άλλο το συνεργείο, που
κάνει την εκτίµηση -και καλά κάνει- και έκαναν, πράγµατι, γρήγορα
τη δουλειά τους οι άνθρωποι για την εκτίµηση των κτηρίων,
άσχετα ότι υπάρχουν πολλά προβλήµατα, γιατί δεν υπήρξε από
την αρχή η πρόνοια να µπαίνει η ταυτότητα του κτηρίου, όπως έχει
δηλωθεί και έχουν πολλά προβλήµατα και πρέπει να επιλυθούν.
Κάνανε πολύ καλή δουλειά και γρήγορα, αλλά δεν είναι το ίδιο το
συνεργείο, που κάνει την εκτίµηση, που θα κάνει την αναθεώρηση
των τιµών. Ήταν δική σας δουλειά να συγκροτήσετε τις οµάδες
εργασίας και να προχωρήσετε στην αναθεώρηση. Δεν γίνονται
διαδοχικά οι δουλειές. Αυτό θέλω να υποστηρίξω. Άρα, δεν χρει-
άζεται να µας πείτε: «Είχαµε πολλή δουλειά µε τα άλλα» -και πράγ-
µατι είχατε πολλή δουλειά- «και δεν προλαβαίναµε να κάνουµε-
κάνουν αναθεώρηση». Προς Θεού!

Πράγµατι, έχετε προβλέψει την αναδροµική ισχύ γι’ αυτούς
που έχουν υποβάλει φάκελο, αλλά δεν έχουν υλοποιήσει; Και
θέλω στη δευτερολογία σας να µας πείτε, ένας που έχει υποβά-
λει φάκελο τον Γενάρη, τον Φλεβάρη, τον Μάρτη µε το παλιό τι-
µολόγιο µε βάση το νέο τιµολόγιο, µε ποια διαδικασία θα έχει τη
σχετική αναµόρφωση του προϋπολογισµού; Είναι ενιαίο το πο-
σοστό αύξησης, όπως σας είχα προτείνει στην αρχή, για λόγους
απλούστευσης ή είναι κάθε υλικό και κάθε στοιχείο και κάθε ερ-
γασία που αναθεωρήθηκε, µε διαφορετικό τρόπο; Εάν είναι ενι-
αία η αύξηση του τιµολογίου, παραδείγµατος χάριν 25%, είναι
πάρα πολύ εύκολο να ισχύσει αναδροµικά. 

Εάν δεν είναι ενιαίο και είναι ανά είδος και εργασία, ξέρετε τι
σηµαίνει; Ότι πρέπει να υποβάλουν ξανά φάκελο. Ή να µας το
εξηγήσετε, εάν έχετε προβλέψει κάτι -εγώ δεν το έχω δει- ότι θα
είναι για τους παλιούς φακέλους ενιαία αύξηση ή οτιδήποτε
άλλο. Είπατε κάτι για έως 30%. Μακάρι να είναι ενιαία, για να
είναι και απλούστερη η διαδικασία. Αλλιώς, θα υποβάλλετε τους
ανθρώπους σε µία νέα διπλή διαδικασία. 

Γι’ αυτό ήταν και η επιµονή να βγάλετε όσο το δυνατόν συντο-
µότερα τις τιµές και να µην περιµένετε να υποβάλλουν όλους
τους φακέλους, για να τους πείτε: «Τώρα αναθεωρώ τις τιµές.
Δεν είναι πίεση.». Με συγχωρείτε, αλλά εάν εκλαµβάνετε τον κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο και την πίεση ως κάτι αρνητικό, πείτε µάς
το, να µην κάνουµε ερωτήσεις! 

Εγώ σε αυτή την θέση ήµουν. Πάρτε να δείτε παλιές ερωτή-
σεις. Πολύ ευχαρίστως όταν οι άνθρωποι πρότειναν, όταν µε
ελέγχαν, όταν υπήρχε η δοµική αντιπολίτευση, η υπεύθυνη αντι-
πολίτευση που κάνουµε εµείς, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής,
βεβαίως και το χαιρόµουν, γιατί βοηθούσε το έργο µου. 

Βλέπω, όµως, µια δυσανεξία όπως τον προηγούµενο, τον κ. Στύ-
λιο. Έχετε κάνει λάθος. Δεν το διαβάζει. Του το δίνω το έγγραφο
και δεν το διαβάζει, διαβάζει αυτό που του έχουν δώσει από την
υπηρεσία. Ενίοτε και οι υπηρεσίες κάνουν λάθος και παραπλανούν
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και τις πολιτικές ηγεσίες. Το έχω υποστεί. Του το είπα.
Εν πάση περιπτώσει, επανέρχοµαι, εάν έχετε προβλέψει και το

µεταβατικό και είναι και στο πλαίσιο της πραγµατικής αύξησης
του πληθωρισµού το νέο τιµολόγιο, τότε δεν θα δηµιουργηθούν
προβλήµατα και θα έχουµε οµαλοποίηση της διαδικασίας. Εάν
δεν το έχετε κάνει, θα έχουµε πάλι προβλήµατα, οπότε θα επα-
νέλθουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Κεγκέρογλου, γνωρίζετε ότι είναι χαρά µας να
απαντάµε σε ερωτήσεις σας. Και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη και η ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
γνωρίζετε ότι είναι απόλυτα συνεπής στο να είναι εδώ στον κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο, να απαντούν σε όλες τις ερωτήσεις, γιατί
πραγµατικά αυτή είναι η δηµοκρατία, αυτή είναι η κοινοβουλευ-
τική δηµοκρατία που πιστεύουµε όλοι µας ότι σίγουρα κάνει καλό
και για τους πολίτες και για όλους µας. 

Από την άλλη, όµως, θα πρέπει όλοι µας να ακούµε αυτά που
αναφέρετε. Και εγώ πραγµατικά άκουσα την τοποθέτησή σας.
Ήδη έχετε το ΦΕΚ αυτή τη στιγµή για το πότε προβήκαµε σε
όλες αυτές τις ενέργειες. Σας ξεκαθάρισα, όµως και κάνατε ότι
δεν το ακούσατε, ότι εµείς ουσιαστικά ενοποιήσαµε το τιµολόγιο
επισκευών.

Εδώ πέρα αυτή τη στιγµή θέλω να αναγνωρίσετε ότι κάναµε
ένα βήµα ακόµη. Υπάρχει ενιαίο τιµολόγιο επισκευών. Δεν υπάρ-
χει άλλο τιµολόγιο για τον σεισµό, άλλο για τη φωτιά, άλλο για
την πληµµύρα. Τα ενοποιούµε. Και βάζουµε µέσα και περισσό-
τερα άρθρα, ώστε να διευκολύνουµε όλους τους πολίτες. Και
αυτό γίνεται δέκα χρόνια µετά. Δέκα χρόνια είχαν να γίνουν όλες
αυτές οι αλλαγές. Και όλες αυτές οι αλλαγές έχουν και νέες ερ-
γασίες, ώστε να λύνουµε και ζητήµατα διατηρητέων κτηρίων
λόγω της υπάρχουσας εµπειρίας των προηγούµενων περιπτώ-
σεων που αντιµετωπίσαµε αυτή την τριετία. 

Μας προβληµάτισε, πραγµατικά, η αναδροµικότητα ισχύος
του ενιαίου τιµολογίου και γνωρίζαµε ότι υπάρχουν πάρα πολλές
περιπτώσεις, οπότε φροντίσαµε να κάνουµε το καλύτερο δυνατό. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι από το 2017 και µετά, εφόσον
αφορά κτήρια για τα οποία δεν έχει εκδοθεί ακόµη άδεια επι-
σκευής, ή για τις περιπτώσεις αυτές που έχει εκδοθεί, εφόσον
δεν έχουν ξεκινήσει εργασίες επισκευής, ή αυτές βρίσκονται σε
εξέλιξη και οι δικαιούχοι δεν έχουν λάβει τη δεύτερη δόση, οι πο-
λίτες που έχουν ξεκινήσει τις επισκευές των κτηρίων τους δι-
καιούνται αναπροσαρµογής του τιµολογίου µε το νέο, αρκεί να
µην έχουν πάρει τα χρήµατα της β’ δόσης για την επισκευή. 

Και επειδή -θα ήθελα να το ανακοινώσω από το Βήµα του Κοι-
νοβουλίου αυτή τη στιγµή- όντως όλο το πλαίσιο αυτό για τη χο-
ρήγηση αποζηµιώσεων στεγαστικής συνδροµής είναι πολύ-
πλοκο, προχωρούµε αυτή τη στιγµή στην αναµόρφωσή του, που
θα περιορίζει σηµαντικά τις παρατηρούµενες καθυστερήσεις
αλλά θα απλοποιεί και τις διαδικασίες για τους πολίτες.

Έχουµε επεξεργαστεί ένα ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο, το
οποίο εντός του επόµενου διαστήµατος θα το βγάλουµε στη δια-
βούλευση, θα δεχτούµε τις παρατηρήσεις σας και εκεί θα προ-
χωρήσουµε σε µια αναµόρφωση όλου αυτού του χώρου, ο
οποίος θα είναι πιο απλοποιηµένος, θα υπάρχει συµµετοχή του
ιδιωτικού τοµέα, το κράτος θα κρατά τον εποπτικό του ρόλο που
χρειάζεται για να ελέγχει και οι πολίτες πολύ πιο σύντοµα πλέον
θα µπορούν να δικαιούνται όλες τις παροχές που δίνει το ελλη-
νικό δηµόσιο. 

Κύριε Κεγκέρογλου, η δουλειά που έχει γίνει όλο αυτό το διά-
στηµα είναι πάρα πολύ σηµαντική και οφείλουµε όλοι µας να το
αναγνωρίσουµε, και εσείς από την πλευρά της Αντιπολίτευσης.
Γιατί, όπως πολύ σωστά είπατε, έχετε καθίσει και εσείς σε αυτά
τα έδρανα και αντιλαµβάνεστε πότε γίνεται, πραγµατικά, µια δου-
λειά σε ένα Υπουργείο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Οι πιο κάτω επίκαιρες ερωτήσεις δεν θα συζητηθούν κατόπιν

συνεννοήσεως των ερωτώντων Βουλευτών µε τους ερωτώµε-
νους Υπουργούς. Είναι οι µε αριθµό 951/29-8-2022, 956/29-8-
2022, 949/29-8-2022 και 950/29-8-2022. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
προς το Σώµα ότι σήµερα 5 Σεπτεµβρίου 2022 οι Υπουργοί Εξω-
τερικών, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, καθώς και ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν δύο σχέδια νόµου. Το
πρώτο έχει τίτλο: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη του
Βορείου Ατλαντικού για την προσχώρηση της Δηµοκρατίας της
Φινλανδίας». Το δεύτερο έχει τίτλο: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου
στη Συνθήκη του Βόρειου Ατλαντικού για την προσχώρηση του
Βασιλείου της Σουηδίας». 

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Εισερχόµαστε τώρα στην τελευταία ερώτηση. Είναι η τρίτη µε

αριθµό 6380/12-7-2022 ερώτηση του κύκλου αναφορών-ερωτή-
σεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασι-
λείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Επέκταση του προγράµµατος µακροχρο-
νίως ανέργων πενήντα πέντε έως εξήντα επτά ετών για 1+1 χρό-
νια». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Όµως, µε τις ενδιάµεσες ανακοινώσεις σας έφυγε ο Υπουργός
Υποδοµών, ο οποίος, πράγµατι, µας έδωσε το ΦΕΚ. Και από τον
χρόνο µου θέλω να αφιερώσω µερικά δευτερόλεπτα. 

Το ΦΕΚ είναι σηµερινό και πιστεύω ακράδαντα ότι η συνεχής
πίεση την οποία εξέλαβε ο Υπουργός ως ασφυκτική έφερε και
αποτέλεσµα. Το ΦΕΚ είναι σηµερινό και, πράγµατι, έχει όσα είπε.
Θα το µελετήσουµε και θα τοποθετηθούµε επακριβώς. 

Η επίκαιρη ερώτηση προς τον Υπουργό Εργασίας αφορά την
επέκταση του προγράµµατος ανέργων πενήντα πέντε έως
εξήντα επτά ετών για 1+1 χρόνια. Το πρόγραµµα αυτό δηµιουρ-
γήθηκε όταν υπήρξε κρίση και ιδιαίτερα για τις ηλικίες από πε-
νήντα πέντε µέχρι εξήντα πέντε που ήταν τότε το όριο
συνταξιοδότησης. Έλειπαν χρόνια προκειµένου να συνταξιοδο-
τηθούν οι άνθρωποι. Έχασαν τις δουλειές τους λόγω των προ-
βληµάτων που υπήρχαν στην ανεργία και στις επιχειρήσεις και
δηµιουργήθηκε το πρώτο πρόγραµµα πενήντα πέντε έως εξήντα
πέντε. Στη συνέχεια έγινε πενήντα πέντε έως εξήντα επτά. 

Τι προσφέρει αυτό το πρόγραµµα; Προσφέρει θέσεις εργα-
σίας στον ιδιωτικό τοµέα και σε επιχειρήσεις της αυτοδιοίκησης
για 1+1 χρόνια, προκειµένου να προσφέρουν σύµφωνα µε την
ειδίκευση και την τεράστια εµπειρία που έχουν και να συµπλη-
ρώσουν τα χρόνια συνταξιοδότησης. 

Η ερώτησή µου αφορά αφ’ ενός στο υπάρχον πρόγραµµα σε
σχέση µε τις δηµοτικές επιχειρήσεις, όπου λόγω της ειδίκευσης,
λόγω της εµπειρίας, λόγω της προσαρµογής των εργαζοµένων
αυτών στις δουλειές τις οποίες κάνουν 1+1 χρόνια, η ΚΕΔΕ, η
ΠΕΔ Κεντρικής Μακεδονίας, άλλες ΠΕΔ, η Επιτροπή Κοινωνικής
Πολιτικής ζητάνε τον διπλασιασµό του χρόνου. Δηλαδή, για
όσους δεν συµπληρώνουν τα χρόνια να έχουν το δικαίωµα ακόµα
1+1 στον ίδιο δήµο, στο ίδιο αντικείµενο, προκειµένου να αξιο-
ποιηθεί η εµπειρία τους και η προσαρµογή τους στη συγκεκρι-
µένη εργασία και να συνταξιοδοτηθούν, να µπουν µε το καλό
στην τελευταία φάση της συνταξιοδότησης της εργασιακής.
Αυτό είναι το ένα θέµα.

Το δεύτερο θέµα είναι, επειδή υπήρχε η φηµολογία τότε ότι
θα εξαιρεθούν οι δηµοτικές επιχειρήσεις από το νέο πρόγραµµα
1+1 -γιατί είναι θετικό, πρέπει να το πω, ότι συνεχίζεται το πρό-
γραµµα και επίσης όπως αναφέρω στην ερώτηση είναι θετικό ότι
αυξάνονται από οκτώµισι χιλιάδες σε δεκαπέντε χιλιάδες οι θέ-
σεις οι οποίες θα επιδοτηθούν από το πρώτο πρόγραµµα- θα θέ-
λαµε να µας πείτε τι ισχύει τελικά, αν αληθεύει αυτός ο
αποκλεισµός ή εάν συµπεριληφθούν ή συµπεριλήφθηκαν -δεν
ξέρω εάν έχει εκδοθεί και εδώ κάποια απόφαση σε νεκρό χρόνο-
προκειµένου να µπορέσουν να υποβάλλουν και οι δηµοτικές επι-
χειρήσεις τις ανάγκες τους και για τις δηµοτικές επιχειρήσεις οι
εργαζόµενοι. Αυτή είναι η ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠ’ - 5 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19183



ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµε, κύριε Κεγκέρογλου, αναµφίβολα το ζήτηµα της ανερ-
γίας αποτελεί µια τεράστια κοινωνική πληγή που επηρεάζει τόσο
τον ίδιο τον πολίτη που την υφίσταται όσο και το σύνολο της κοι-
νωνικής και οικονοµικής δραστηριότητας της χώρας. Τα πράγ-
µατα σαφώς είναι ακόµα πιο δύσκολα για τους ανέργους
µεγαλύτερης ηλικίας, ειδικά όταν βρίσκονται εκτός αγοράς ερ-
γασίας για µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Αυτό το γνωρίζουµε πολύ καλά στην Κυβέρνηση και γι’ αυτό,
χάρη στις µεταρρυθµίσεις που έχουν υλοποιηθεί, η ανεργία βρί-
σκεται σε έντονα καθοδική πορεία. Σύµφωνα µε τις τελευταίες
εκτιµήσεις της EUROSTAT από τη στιγµή που ανέλαβε η πα-
ρούσα Κυβέρνηση, παρά την αύξηση του εργατικού δυναµικού,
ο αριθµός των ανέργων έχει µειωθεί κατά παραπάνω από τρια-
κόσιες χιλιάδες άτοµα και το εποχικά διορθωµένο ποσοστό ανερ-
γίας έχει µειωθεί κατά έξι σχεδόν ποσοστιαίες µονάδες στο
11,4% που είναι το χαµηλότερο των τελευταίων δώδεκα ετών. Κι
όλα αυτά εν µέσω αλλεπάλληλων και ισχυρότατων εξωγενών κρί-
σεων. Όπως λέει και η γνωστή διαφήµιση, «δεν έτυχε, πέτυχε». 

Η µείωση οφείλεται σε συνδυασµό κυβερνητικών πολιτικών,
από τη µείωση των εισφορών κοινωνικής ασφάλισης και φορο-
λογίας µέχρι την απλούστευση της αδειοδότησης των επιχειρή-
σεων και από την προσέλκυση ξένων επενδύσεων σε επίπεδα
που δεν είχε η χώρα µας εδώ και πολλές δεκαετίες µέχρι την κα-
λύτερη αξιοποίηση των πόρων που είναι διαθέσιµοι για ενεργη-
τικές πολιτικές απασχόλησης. 

Το συγκεκριµένο πρόγραµµα στο οποίο αναφέρεται η ερώ-
τηση σας, που εντάσσεται στις ενεργητικές πολιτικές απασχόλη-
σης, ξεκίνησε τον Σεπτέµβριο του 2017, αλλά µέχρι τον Ιούλιο
του 2020 η κάλυψη ήταν πολύ χαµηλή και οι προσλήψεις δεν ξε-
περνούσαν τις χίλιες πεντακόσιες. Με συγκεκριµένες αλλαγές
και παρεµβάσεις που κάναµε, όπως ήταν ο αριθµός των φορέων
που µπορούσαν να επωφεληθούν από το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα, το πρόγραµµα ενισχύθηκε, βελτιώθηκε και µέσα σε δύο
χρόνια καλύφθηκαν περισσότερες από οκτώ χιλιάδες θέσεις σε
σύνολο οκτώµισι χιλιάδων. 

Πριν από µερικές ηµέρες, την τελευταία εβδοµάδα του Αυγού-
στου πιο συγκεκριµένα, αποφασίστηκε από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, δηλαδή του
πρώην ΟΑΕΔ, η δηµιουργία επιπλέον εξίµισι χιλιάδων θέσεων ερ-
γασίας, µε ωφελούµενους και πάλι µακροχρόνια ανέργους πε-
νήντα πέντε έως εξήντα επτά ετών. 

Συνεπώς, οι δήµοι θα συνεχίσουν να απασχολούν έναν σηµαν-
τικό αριθµό συµβασιούχων, προκειµένου να µπορούν να αντιµε-
τωπίσουν τις έκτακτες ανάγκες τους. Η µηνιαία επιχορήγηση
ανέρχεται σε 75% του µισθού και των ασφαλιστικών εισφορών
και µπορεί να φτάσει µέχρι και τα 750 ευρώ το µήνα. Δηλαδή,
πήραµε ένα πρόγραµµα µε πολύ χαµηλή συµµετοχή και µέσα σε
δύο χρόνια, µε τις αλλαγές που κάναµε, δεκαπέντε χιλιάδες συµ-
πολίτες µας που ανήκαν σε αυτή τη δύσκολη ηλικιακή οµάδα για
την αγορά εργασίας βρήκαν ή θα βρουν δουλειά. 

Τώρα, µε ρωτάτε γιατί δεν παρατείνουµε το πρόγραµµα για
άλλα δύο χρόνια µε τους ίδιους ωφελούµενους. Αυτή ήταν η
ερώτηση; Γιατί έτσι τη διάβασα εγώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για τις δηµοτικές επιχειρήσεις
µόνο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Για τα ίδια άτοµα; Όχι, εντάξει.

Νοµίζω ότι η απάντηση είναι προφανής και πιστεύω ότι ως έµ-
πειρος κοινοβουλευτικός γνωρίζετε ποια είναι η απάντηση. 

Τα προγράµµατα αυτά δεν µπορούν να χρησιµοποιούνται σαν
µηχανισµοί έµµεσης πρόσληψης µόνιµου προσωπικού στο δηµό-
σιο. Είναι και άδικο και παράνοµο. Μάλιστα, το π. δ.81/2003, που
περιλαµβάνει τις διατάξεις για τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου,
συγκεκριµένα στο άρθρο 5 προβλέπει –διαβάζω mot a mot- ότι,
«σε περίπτωση που η χρονική διάρκεια των διαδοχικών συµβά-
σεων ή σχέσεων εργασίας ορισµένου χρόνου υπερβαίνει τα συ-
νολικά δύο έτη, τεκµαίρεται ότι µε αυτές επιδιώκεται η κάλυψη
παγίων και διαρκών αναγκών της επιχείρησης ή εκµετάλλευσης,
µε συνέπεια τη µετατροπή αυτών σε συµβάσεις ή σχέσεις εργα-

σίας αορίστου χρόνου». Αυτό καλύπτει και τον δηµόσιο και τον
ιδιωτικό τοµέα. 

Ο στόχος αυτών των προγραµµάτων είναι να αποτελέσουν το
πρώτο βήµα για µονιµότερη απασχόληση -ναι, ξέρω ότι είναι µε-
γάλα άτοµα σε ηλικία- όχι όµως µέσα από µια καταχρηστική πρα-
κτική, που παλαιότερα, δυστυχώς, είχε καταντήσει κοινός τόπος
στη χώρα µας. Οι πάγιες και διαρκείς ανάγκες των ΟΤΑ δεν µπο-
ρούν να καλυφθούν µε αέναη ανανέωση των συµβάσεων ορισµέ-
νου χρόνου. 

Στόχος αυτών των προγραµµάτων απασχόλησης είναι πρωτί-
στως να αποτελέσουν γέφυρα, ώστε, τελικά, να ενταχθούν οι
ωφελούµενοι στον ιδιωτικό τοµέα. Το ζητούµενο είναι να µετα-
τρέψουµε τους ωφελούµενους σε εργαζόµενους µε ενεργό και
µονιµότερη παραµονή στην αγορά εργασίας. Αυτός, άλλωστε,
είναι ο λόγος που δροµολογείται από τη ΔΥΠΑ µία απολογιστική
αξιολόγηση των προγραµµάτων απασχόλησης, προκειµένου
αυτά να µπορούν να χτίζονται πλέον, κυρίως, γύρω από τον ιδιω-
τικό τοµέα. Η στόχευση µας θέλουµε να είναι ηλικιακή, γεωγρα-
φική και προσανατολισµένη στις προκλήσεις του σύγχρονου
εργασιακού πεδίου. Πάνω σε αυτή τη λογική έχει στηθεί και το
καινούργιο πρόγραµµα της ΔΥΠΑ, το οποίο καλύπτει ανέργους
άνω των σαράντα πέντε ετών, άρα και την ηλικιακή οµάδα για
την οποία συζητάµε και στην οποία θα αναφερθώ αναλυτικά στη
δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κεγκέρο-

γλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το επιχείρηµα ότι µετατρέπετε το πρόγραµµα

αυτό σε µηχανισµό για µόνιµη απασχόληση στις δηµοτικές επι-
χειρήσεις προφανώς δεν ισχύει. Και θα µπορούσατε να το περιο-
ρίσετε, ούτως ώστε να µην ισχύει ούτε για ένα µικρό διάστηµα
αυτό. Για ποιον λόγο; Αυτοί είναι άνθρωποι που είναι κοντά στη
σύνταξη. Αφορά ανθρώπους πενήντα πέντε έως εξήντα πέντε
στην αρχή. Σας είπα, το 2011 - 2012 πρωτοδηµιουργήθηκε το
πρόγραµµα. Μετά που ο κ. Κατρούγκαλος αύξησε τα όρια ηλι-
κίας στα εξήντα επτά έτη προσαρµόστηκε από το 2017 και µετά
σε πενήντα πέντε έως εξήντα επτά. Εάν, λοιπόν, είναι εξήντα έξι
χρονών σήµερα αυτός που έχει δουλέψει 1+1 χρόνο και θέλει
ένα χρόνο ακόµα για να συνταξιοδοτηθεί, κάλλιστα θα µπορούσε
στην ίδια θέση, στην οποία έχει προσαρµοστεί, έχει αποδώσει,
εφόσον τον αξιολογεί ο δήµος σωστά, να προσφέρει ένα χρόνο
και να κλείσει. Δεν µιλάµε για αυτούς που θέλουν πέντε, έξι, επτά
χρόνια, για να ολοκληρώσουν τον εργασιακό τους βίο και να πά-
ρουν σύνταξη. 

Αυτό είναι, λοιπόν, το ένα. Εγώ το έθεσα γενικά, αλλά µε κά-
ποιους περιορισµούς µπορεί να ισχύει. Να µη δίδεται 1+1, αλλά
να δοθεί, τουλάχιστον, για ένα. Αν είναι ένας ο χρόνος που χρει-
άζεται για τη συνταξιοδότηση, ε πώς θα πάει σε άλλη επιχείρηση
στην ηλικία των εξήντα έξι ετών; Δεν µπορεί να πάει και σε άλλο
πρόγραµµα 1+1. Είναι προφανές. Γι’ αυτό, λοιπόν, νοµίζω ότι
χρειάζεται εκεί µια προσαρµογή το πρόγραµµα. 

Το δεύτερο είναι εάν είναι ξεκάθαρο. Βεβαίως, ο βασικός κορ-
µός είναι ο ιδιωτικός τοµέας. Αυτή ήταν η φιλοσοφία του προ-
γράµµατος, αλλά µέσα ενέτασσε και τις δηµοτικές επιχειρήσεις
-όχι τους δήµους, τις δηµοτικές επιχειρήσεις- οι οποίες, ουσια-
στικά, λειτουργούν µε τις ίδιες διαδικασίες µε τον ιδιωτικό τοµέα,
όσον αφορά τις σχέσεις µε τους εργαζόµενους και όλα τα υπό-
λοιπα. 

Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι και το πρώτο µπορείτε να το επανεξε-
τάσετε και να υπάρξει µια πρόνοια για αυτούς που ολοκληρώ-
νουν τον εργασιακό τους βίο και το δεύτερο οι δήµοι µε τις
δηµοτικές τους επιχειρήσεις που είναι, ας το πούµε, ο ιδιωτικός
βραχίονας της τοπικής αυτοδιοίκησης να µπορούν να µετέχουν
και να έχουν και σηµαντικό ποσοστό, γιατί, πράγµατι, οι έµπειροι
άνθρωποι του ιδιωτικού τοµέα µπορούν να προσφέρουν και στην
ιδιωτική επιχείρηση εφόσον έχουν την ανάλογη ειδικότητα και
εµπειρία, πολύ περισσότερο σε αυτό το στάδιο που σε µια ιδιω-
τική επιχείρηση για άλλους λόγους –ψυχολογικούς ή άλλους-
µπορεί να µην τον προσλάβουν. Στη δηµοτική επιχείρηση θα
προσληφθεί και θα προσφέρει και θα είναι ωφεληµένοι και η επι-
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χείρηση και ο εργαζόµενος και το ασφαλιστικό σύστηµα, προ-
φανώς. Άρα, λοιπόν, θέλω να διευκρινίσετε αν οι δηµοτικές επι-
χειρήσεις είναι δικαιούχοι του προγράµµατος και αν για το
προηγούµενο υπάρχει κάποια σκέψη για επανεξέταση µετά από
αυτά που σας εξέθεσα και στη δευτεροµιλία, ούτως ώστε –προς
θεού όχι ως µηχανισµός για µόνιµη εργασία, δεν υφίσταται θέµα
µόνιµης εργασίας σε έναν που είναι εξήντα πέντε και εξήντα έξι
χρονών- να δούµε αν µπορεί αυτό να διευκολυνθεί, να έχει δη-
λαδή την ανάλογη προσαρµοστικότητα το πρόγραµµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ. 
Ο κύριος Υπουργός, έχει τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, θα ξεκινήσω από την τελευταία

παρατήρηση και την οποία αναφέρατε και στην πρωτοµιλία σας. 
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι µε το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο

αυτό το οποίο µου προτείνετε δεν είναι σύννοµο. 
Το δεύτερο, για να µιλάµε και πολιτικά. Έχετε υπηρετήσει σε

θέση ευθύνης και γνωρίζετε πολύ καλά ότι, δυστυχώς, σε πάρα
πολλές περιπτώσεις σε αυτή τη χώρα όταν έγινε η πρώτη εξαί-
ρεση, µετά σταµατηµό δεν είχαµε. Οπότε, αυτό ας το αφήσουµε
έξω. 

Η επιδίωξη της Κυβέρνησης εδώ και τρία χρόνια είναι η αλλαγή
του παραγωγικού µοντέλου της οικονοµίας, να γίνει η οικονοµία
µας περισσότερο εξωστρεφής, µε υψηλότερες επενδύσεις, περισ-
σότερο φιλική στο επιχειρείν. Να δηµιουργήσουµε µια συµπερι-
ληπτική σύγχρονη οικονοµία µε περισσότερες και καλύτερα
αµειβόµενες θέσεις εργασίας και πιο αποτελεσµατικό κράτος πρό-
νοιας. 

Τα διαθέσιµα στοιχεία δείχνουν ότι βρισκόµαστε σε καλό
δρόµο. Δεν είναι µόνο η θεαµατική µείωση της ανεργίας στην
οποία αναφέρθηκα στην πρωτολογία µου ούτε ο σηµαντικά υψη-
λότερος από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο ρυθµός ανάπτυξης που
έχουµε την τελευταία διετία. Είναι και η ίδια η σύνθεση του πα-
ραγόµενου προϊόντος. Πέρυσι οι εξαγωγές µας ξεπέρασαν το
40% του ΑΕΠ. Από τις χώρες του ευρωπαϊκού νότου, µόνο η
Πορτογαλία είχε ελαφρά υψηλότερο ποσοστό και το κυριότερο,
εκτός από τον τουρισµό αυξάνονται ταχύτατα οι βιοµηχανικές
εξαγωγές µας και, κυρίως, αυτές µε τεχνολογικό προσανατολι-
σµό. 

Να θυµίσω ότι πριν από τα χρόνια της µεγάλης κρίσης της
προηγούµενης δεκαετίας, η Ελλάδα ήταν ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα αρκετά κλειστής οικονοµίας. Μόνο 20% του ΑΕΠ
ήταν οι εξαγωγές. 

Ο ρόλος του κράτους που καθηµερινά αλλάζει, µεταρρυθµί-
ζεται και εκσυγχρονίζεται, είναι να προσφέρει στους ανέργους
και στους εργαζόµενους ευκαιρίες, εφόδια και πόρους, ώστε να
µπορούν να είναι ευέλικτοι παραγωγικοί και χρήσιµοι σε µια διαρ-
κώς µεταβαλλόµενη αγορά εργασίας.

Το στρατηγικό µας όραµα για τη Δηµόσια Υπηρεσία Απασχό-
λησης είναι να µετατραπεί η ίδια από διαχειριστής µιας µηνιαίας

γραφειοκρατικής υποχρέωσης των ανέργων, όπου απλά ανανε-
ώνουν το δελτίο ανεργίας σε έναν σύµβουλο εύρεσης πραγµα-
τικών θέσεων εργασίας. 

Το πρόγραµµα που ξεκινάει και πρόκειται να προκηρυχθεί από
τη ΔΥΠΑ µε τη χρηµατοδότηση του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας στο οποίο αναφέρεται το δεύτερο ερώτηµά σας,
αφορά στην πρόσληψη δέκα χιλιάδων ανέργων ηλικίας σαράντα
πέντε χρονών και άνω µε έµφαση σε περιοχές υψηλής ανεργίας.
Το πρόγραµµα απευθύνεται σε ιδιωτικές επιχειρήσεις και γενικά
εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα που ασκούν τακτική οικονοµική
δραστηριότητα µε προτεραιότητα στις Περιφέρειες Δυτικής Μα-
κεδονίας, Δυτικής Ελλάδας, Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης,
Θεσσαλίας, Στερεάς Ελλάδας, Κεντρικής Μακεδονίας και Ηπεί-
ρου, ενώ έµφαση θα δοθεί σε επιχειρήσεις που δραστηριοποιούν-
ται στους τοµείς της «πράσινης» και της ψηφιακής οικονοµίας.
Εποµένως, αυτό το πρόγραµµα καλύπτει και την ηλιακή οµάδα
του ενδιαφέροντος της ερώτησής σας.

Στο πλαίσιο του νέου προγράµµατος οι εργοδότες δεσµεύον-
ται να προσλάβουν τους ωφελούµενους µε σύµβαση µισθωτής
εξαρτηµένης εργασίας αορίστου χρόνου. Συνεπώς, δηµιουργεί-
ται προοπτική συνέχισης της απασχόλησής τους µετά τη λήξη
του διαστήµατος επιχορήγησης, κάτι που δεν επιτυγχάνεται µε
το πρόγραµµα επιχορήγησης για την απασχόληση µακροχρόνια
ανέργων ηλικίας πενήντα πέντε έως εξήντα επτά χρονών, το
οποίο απευθύνεται σε φορείς του δηµοσίου.

Αυτή η στροφή των προγραµµάτων απασχόλησης πρέπει να
γίνει, κύριε Κεγκέρογλου, –το είπατε και εσείς άλλωστε στη δευ-
τερολογία σας- γιατί πρέπει πια αυτά να προσανατολίζονται πολύ
περισσότερο στον ιδιωτικό τοµέα και πολύ λιγότερο στο δηµό-
σιο. 

Έχουµε αποδείξει ότι προσπαθούµε να τηρούµε καθηµερινά
τη δέσµευσή µας ότι δεν θα µείνει κανείς πίσω ειδικά σε ζητή-
µατα που σχετίζονται µε την αγορά εργασίας. 

Η Κυβέρνηση έχει θέσει για το 2022 έναν πολύ φιλόδοξο
στόχο να δηµιουργήσει ογδόντα έξι χιλιάδες νέες θέσεις εργα-
σίας µε πόρους οι οποίοι θα προέρχονται, είτε από το Ταµείο
Ανάκαµψης είτε από το ΕΣΠΑ. Με βάση τα µέχρι στιγµής δεδο-
µένα έχουµε κάθε λόγο να πιστεύουµε ότι µπορούµε να το πετύ-
χουµε. Ο περιορισµός των ανισοτήτων µέσα από ενεργητικές
πολιτικές απασχόλησης ήταν και παραµένει βασική µας προτε-
ραιότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε το σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 20.40’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Τετάρτη 7 Σεπτεµβρίου 2022 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


